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Chronology of the Life of William (Will) W. Reedy
December 22, 1916-Born in Wheatland, Wyoming
1939-Graduated from the University of Nebraska

1939-Survey crew out of Grand Lake on the Colorado-
Big Thompson Project

September 1939-August 1948-Worked on investigations
in ldaho
. December 1939 appointed a junior engineer

August 1948- Moved family to Juneau to work in the

Alaska Investigations Office

. April, May, and June 1949- Detailed to Boise to
work on planning projects

February 1953-June 1953-Represented Reclamation on
inter-agency committees in Washington, D.C.

June 1953-Transfered to Denver as an assistant to the

head of the hydrology branch working on special

projects and water supply studies

. 1953-Four months at Leeds, Hill, and Jewett in
Denver doing a study on Colorado while on
leave without pay.

1956-1957—- Harvard M.A. program

1957-1966-Regional coordinator/sponsor in Field

Investigations Branch

. 1962-0One month detail to Alaska Office (there
were two other details to Alaska, but no dates
given)
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1966-1970 — Chief of Field Investigations Branch

1970-February 29, 1980 — Chief of Division of Project
Planning (aka Division of Planning Coordination)

1981-c. 1993—-Consultant to a consortium of oil
companies working on oil shale development in western
Colorado. Started as full time and then tapered off over
the years.
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Introduction

In 1988, Reclamation began to create a history
program. While headquartered in Denver, the history
program was developed as a bureau-wide program.

One component of Reclamation's history program is its
oral history activity. The primary objectives of
Reclamation's oral history activities are: preservation of
historical data not normally available through
Reclamation records (supplementing already available
data on the whole range of Reclamation's history); making
the preserved data available to researchers inside and
outside Reclamation.

The senior historian of the Bureau of Reclamation
developed and directs the oral history program.
Questions, comments, and suggestions may be addressed
to the senior historian.

Brit Allan Storey
Senior Historian
Land Resources Office (84-53000)
Office of Program and Policy Services
Bureau of Reclamation
P. O. Box 25007
Denver, Colorado 80225-0007
(303) 445-2918
FAX: (720) 544-0639
E-mail: bstorey@do.usbr.gov
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Oral History Interview
William W. (Will) Reedy*

Storey: This is Brit Allan Storey, Senior Historian of
the Bureau of Reclamation, interviewing
William W. Reedy, who is known as Will, on
January 12, 1996, at about 9:30 in the morning,
in Building 67 on the Denver Federal Center.
This is tape one.

Mr. Reedy, I'd like to ask you where you
were born and raised and educated, and how
you ended up at the Bureau of Reclamation.

Born in Wheatland, Wyoming, While Father
Worked on the Fort Laramie Project

Reedy: Okay. Well, | was born on December 22,
1916, and I was born in Wheatland, Wyoming.
My dad at the time was on the Fort Laramie
Project? with the Bureau of Reclamation, and
my mother and he and the family, I guess, the
whole family, went down to Wheatland, where
I was born in the hospital. My older brother

1. Note that in the text of these oral history interviews information
in parentheses, (), is actually on the tape. Information in brackets, [ ], has
been added to the tape either by the editor to clarify meaning or at the
request of the interviewee in order to correct, enlarge, or clarify the
interview as it was originally spoken. Words have sometimes been struck
out by editor or interviewee in order to clarify meaning or eliminate
repetition, and in those cases the density of the font has been reduced to
50% to improve readability.

The transcriber and editor have removed some extraneous words
such as false starts and repetitions without indicating their removal. The
meaning of the interview has not been changed by this editing.

2. This probably refers to the Fort Laramie Canal on what is now
known as the North Platte Project. The canal was built 1915-1924.
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and sister had both been born on Reclamation
projects, but they were not born in hospitals,
they were born at home.

Father Retired and Moved Family to Denver

So I went to Fort Laramie, and after about
a year and a half, Dad retired from the Bureau
of Reclamation and came down to Denver. At
that time he became=wet;Hie went into
eensutttngpractice; private consulting practice,
which he wanted to try for a couple of years,
and then he was appointed senior assistant
state highway engineer, State of Colorado.?

Here | am talking about him instead of
talking about me. (laughter)

Storey: No, that's fine. Go ahead.

After One Year at Denver University Transferred
to the University of Nebraska

Reedy: So I grew up in Denver, went to public schools
in east Denver, graduated from East High,
went one year to Denver University, and then
transferred back to the University of Nebraska,
which was the family school.

Attending the University of Nebraska Was a
Family Tradition

3. He was a consulting engineer for about two years in Denver from
1919 to 1921. Then for twenty-nine years he was Senior Assistant State
Highway Engineer in Colorado from 1921-1950.
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My dad and mother and older brother and
sister had all gone there. In fact, Dad had a
long story about [my nephew;] all [four] ofthe
grandparents, [his father and mother;] and [all]
the aunts and uncles [on both sides of the
family, by birth and marriage], they all went to
the University of Nebraska, so it was the
family school.

Liked the University of Nebraska Because it
Had a Good Engineering Program

But | was happy to go there [because] I knew
they had a good civil engineering [department]

eotege there.
Graduated in 1939

Graduated there in 1939, spring of 1939.

.l garduated . .. on June 6, and on June 17,
| started working for the Bureau of
Reclamation. . . ."

In fact, | graduated, | think, on June 6, and on
June 17, | started working for the Bureau of
Reclamation, which, by coincidence, was the
date on which the Reclamation Act was signed
in 1902,

Worked on Field Surveys out of Grand Lake for
the Colorado-Big Thompson Project

| started up on the Colorado-Big Thompson
Project, working on field surveys out of Grand
Lake.
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Transferred to Idaho to Work on General
Investigation Studies in September 1939

[Iwas there for about three months, then in
mid-September, | was transferred to the
general investigation surveys up in Idaho.

"At that time all the investigations were done
under the supervision of E. B. Debler . . ."

At that time all the investigations were done
under the supervision of E. B. Debler, whose
office was located in Denver, and all the field
[offices] erewvs reported directly to him.

Worked in the Weiser River Basin and then
from Boise in Southwest Idaho

So | was up there tr-dahie; working in
southwest Idaho. For about three months | was
working out at Weiser, on investigations on the
Weiser River Basin. About mid-December, we
were transferred into Boise, and were working
on investigations there. Semmetime-turingthat

Worked in Colorado and Idaho as a Chainman
and Rodman

It was chainman and rodman was my
appointment with the Bureau at $105 a month.
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Storey: That was at Colorado-Big Thompson and
southwest ldaho?

Reedy: That was at Big Thompson and southwest
Idaho, yeah. All the same.

Corps of Engineers Offered Him a Job as a
Junior Engineer

During that time, sometimetean't
' i , ;I was
offered a job as a junior engineer with the
Corps of Engineers in Ellsworth, Kansas, as |
recall it was on one of their projects there. |
was tempted, because | wanted to get a
professional rating, and it would have been
closer to Lincoln, Nebraska, where my future
wife was living at the time, but my brother
Calmar,* who was working for Reclamation
under Debler at the same time, he said, "Well,
if you are on the register for the Corps of
Engineers, you will be very soon for the
Bureau of Reclamation, so just stick it out."
"...notlong after | got up to Boise, | was
offered an appomtment as ajunior engineer. .

So I did that, and not long after | got up to
Boise, | was offered an appointment as a junior
engineer with Reclamation. So Cal was right.

| just had to wait for a few months. And I've
been happy ever since. That was good advice

4, Oliver Calmar (Cal) Reedy has also participated in the Bureau of
Reclamation's oral history program.
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that he gave me. So then | was a junior
engineer in ldaho.

Now, do you want me to continue on with
my career?

Storey: Yeah, go ahead. Go clear through, and then
we'll go back and go over it all.

Began to Work Primarily in Hydrology Studying
the Weiser Investigations

Reedy: Okay. All right. So | started as a junior
engineer there in Boise —t-carrtrememberthe

tate-of the-appeintment—Astrecatttwas
etther [in] late 1939. -erearty-15946: Got
started working primarily in hydrology,
working under an assistant engineer by the
name of Don Huff.

Worked with Don Huff

We were still working on the Weiser project;
Wetser investigations.

Storey: How do you spell Weiser?

Reedy: W-E-I-S-E-R. It should be pronounced
"Wiser," just like as in Budweiser, but locally
it's called "Weser," which is probably the way
the man pronounced it who it was named for.

Mann Creek Project

So there were several small projects up
there that we studied. | worked on the
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Storey:
Reedy:

Storey:

Reedy:

hydrology for water supply studies for most of
those. Only one of them, so far as | know, was
ever built, the Mann Creek Project—Spangler
Dam.> | don't know just what has been the
result of that. | assume that it's been a
successful project.

That's M-A-N-N?
Mann, right.
Creek.
Studies at Indian Valley, Idaho

Yeah. But one of the most interesting places
that we worked was called Indian Valley,
which was a very small community. | don't
remember what they had. | guess they had a
store there. There wasn't anyplace to stay, no
hotel or anything close to that. We were doing
land classification. So Don Huff made
arrangements with one of the families there for
three of us that were on the field crew to stay at
their house. So the lady of the house fed us,
made lunches for us to take out. It was very
makeshift the way that we had to sleep there.
The facilities there were sort of crowded. They
had just had a small baby. But very nice young
couple. Then on the weekends,-#y; we'd go

5.

Built between 1965 and 1967, it was originally known as

Spangler Dam and Reservoir. In response to a request of the waterusers,
the name was changed to Mann Creek Dam and Reservoir on August 26,

1967.
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into Weiser and spend the weekend in Weiser,
and then come back out and work there.

Had to Do Land Classification but Didn't Have
Proper Experience and Training

I remember | didn't have any experience in
land classification. This [was] s before I got
the junior engineer appointment. But I didn't
have any experience in land classification. The
fellow who was working with me was Ed
Kapernick, and Ed had to leave for some
reason, so | got put in charge of doing land
classification there, surveying it, and doing the
little soil studies that they did. It was very
primitive. The land classifiers now would be
horrified at the way we were doing that, but it
was very interesting. So that was before | got
the junior engineer appointment, but we
worked primarily on the Weiser Basin studies.

Southwest Idaho Investigations

I have to recall some of these things. We
were called the Southwest Idaho
Investigations. As I recall, we pretty much
worked on that all the time, working out of the
office that was owned and occupied by the
Boise Project Board of Control.

Regional Office Established in Boise

In the meantime, in 1944 and '45, the regional
office was established. At that time, ther we
started reporting to the regional director.
Previously we'd reported to Debler in Denver,
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Storey:

and he had the main overall responsibility for
all of our work there. The first man in charge
of the office for the Southwest Idaho
Investigations was Fred Nichols.

This was after the regions were created?

Fred Nichols Was the Original Head of the

Reedy:

Southwest Idaho Investigations

No, this was before the regions. This was
when | first went up there in September. It was
Fred Nichols, and he was there for several
years.

George N. Carter Becomes Head of Southwest

Idaho Investigations

Then George N. Carter was then placed in
charge of the study. George Carter had been
the resident engineer on the construction of the
Kingsley Dam on the North Platte Project in
the state of Nebraska. He came out and was in
charge of the investigations. As I recall, we
stayed right out there, even after the regional
offices were established, operating as a field
office, but we worked with the regional people,
and frate continued quite a bit of contact with
them. See; The assistant chief under Carter
was Vern Otter, who had worked for the State
of Idaho, as I recall, on some construction.

Vern Otter Becomes Head of the Office

Let's see. Then George Carter retired, |
think, and Vern Otter continued there as the
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chief of the office, and Charlie Le Moyne was
the assistant chief.

Charlie Le Moyne Was Assistant Chief of the
Office

Charlie came from an old Reclamation family.
His dad had been, I guess—he wasn't a
professional man, he'd just grown up, | guess,
herding cattle or sheep in Idaho, but he'd
worked for Reclamation on construction jobs.
So Charlie came from a Reclamation
background, too.

Let me see. Well, we continued to work on
the southeast Idaho projects, and that was the
primary responsibility all that time, even
though we had a change from an independent
office to working for the region. Right
offhand, I don't recall anything more
significant during that period of time.

Reclamation Office Established in Juneau,
Alaska

Then [on July 1, 1948,] irearty-1946,+
don'tkrowttmusthave-been-aboutlate

spring, 1948, the Bureau [established] was
estabhishing an office in Juneau, Alaska, to do
some water resource investigations in the State
of Alaska, although at that time it was a
territory, with primary emphasis on hydro-
electric power. They were looking for a
hydrologist. They originally had contacted a
fellow who was with a Bureau office out in ofrie
of-the Oregon. offices: | can't remember
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which one, and | can't remember his name, but
he apparently turned the job down.

Decided to Apply for Hydrologist Job in Juneau

So we saw the continuing advertising for a
person to fill the position, and | came home
and offhandedly told my wife, Lois, about it,
and she said, "Let's go." So I applied. Randy
Riter, [who was] w#i6's in charge of hydrology
and had been Debler's assistant for all the
investigation work prior to establishment of the
regions, Randy gave me a good
recommendation, so | got the job.

Storey: And, Riter would be spelled how?
Randy Riter
Reedy: R-I-T-E-R. J. R. Riter, John Randolph Riter,
known as Randy. Everybody about the Bureau
knew him as Randy. He was a great man. He

raised a lot of young engineers that feel a lot of
affection for him.

Brother Oliver Calmar (Cal) Reedy
In fact, my brother Calmar Reedy, Oliver
Calmar Reedy, [had worked with] was-working
for Randy [under Debler] in the Denver office
[in the 1930s.] at-the-time:
Storey: How do you spell Calmar?

Reedy: C-A-L-M-A-R.
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Storey:
Reedy:

Storey:
Reedy:

Storey:

He was working for—

He was working for Debler and Randy in the
investigations office in Denver at the time. He
hathalsoas+Hmentioned; had graduated from
the University of Nebraska, and after he got
out in 1932, he worked for the Forest Service
for a short time, until he got an appointment
with the Bureau, in 1933. So he was working
at the Denver office of the Bureau at the time
that | started working for the Bureau in 1939.

We were going to Juneau.

We were going to Juneau, right. (laughter) I'm
glad you keep me on track here. So we went
to—applied for the job and got it as the
hydrologist in the office in Juneau. It was a
small office. Their budget for the first year
was $150,000. They had an office of about,
well, let's see, there was the chief of the office,
the assistant chief, hydrology, field investi-
gations, [geology], office manager, and, oh,
maybe, four or five field crew people, a
relatively small office. It was expanded later.
They got an electrical engineer.

Maybe eight or ten people?

Moved Family to Juneau in August of 1948

Reedy:

About [ten full-time permanent staff plus
temporary field crews.] thatyeah: So [I] we
applied for that and [was] w#ere accepted. We
were going up there in late August of 1948
and-let's see how this worked out. As I recall,
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we had arranged for shipping all our household
goods [from Boise] keretr-Denver, drove up to
Seattle, and sold our car to my cousin, because
we didn't feel we could afford to take a car up
there, and there was only about fifty miles of
road that you could drive up there at the time.
So we decided to do without a car. But when
we got to Seattle, why, Harry Bridges called a
strike of his longshoremen, so we couldn't get
our household goods shipped up to Alaska.

Storey: Those are the kinds of little slips we were
talking about that we need to correct.

In Seattle There Was a Longshoremen Strike
That Prevented Most of Their Personal Material
from Going up to Juneau Immediately

Reedy: Need to correct, right. Anyway, we got up
there to Seattle and there was this
longshoremen strike, so we couldn't get our
household goods shipped up on the ship up to
Juneau. So after conversations with the
Denver office, which had arranged for the
transfer, we were allowed, | think, 500 or 600
pounds that we could ship by air. So we got
just the bare necessities—very few household
goods, [minimum] kitchen equipment,
clothing, things of that sort. So we didn't have
very much when we got up there. We had

Oral history of William W. (Will) Reedy



14

been renting houses all the time in
Boise—furnished- so we had no furniture, but
we did buy a small amount of furniture before
we went up there, that we were planning to
have shipped up there, thinking that if we got
an unfurnished house, why, we'd need a small
amount. So that was left behind in Seattle.

Bought a Small House for $6,125

We got up there, started looking around for
a house, looked at several of them, found one
small one that needed a lot of work done on it,
that we decided we'd buy. Paid, as |
remember, $6,125 for it. Had some furniture
in it. Had an oil space heater and an oil cook
stove, which was something new for both of
us. But we were able to get by with the 500 or
600 pounds that we shipped up of clothing and
things, and small [amount of] household
equipment, so we got by very nicely.

It was a growing neighborhood, a lot of
young people, young kids, about the age of our
two that we had at that time, which were two
and three [years old]. One of the ladies came
around collecting for Community Chest or
something like that, and talked to Lois during
the day while I was at work, so they got to
talking and Lois told her about our
predicament. So as she was going up the hill,
why, she told people about our situation, so
they came down with clothing for the kids and
household goods, and just helped us out
immensely for that.
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Mary Ehler Gave Voice Lessons to Mrs. Reedy

Storey:

"the ..

Another interesting thing was that this
lady, whose name is Mary Ehler, had studied
voice in Europe under some of the best voice
teachers there, and she had sung in New York
City extensively, and she was giving voice
lessons up there, and Lois has always sung and
had a nice voice, so Lois just hit the jackpot in
being able to take lessons from Mary Ehler.
Her husband was one of the desk clerks down
at the Baranoff Hotel, which was at that time
the big hotel in Juneau.

Ehler?

. four and a half-plus years that we spent

in Juneau, were the happiest times of our life,

Reedy:

just thoroughly enjoyed it. . . ."

E-H-L-E-R. German spelling. So that was just
one of the serendipitous things that happened
up there. In fact, as we look back on it, why,
the five, four and a half-plus years that we
spent in Juneau, were the happiest times of our
life, just thoroughly enjoyed it.

Digressing a little bit, one reason we did
was because in many respects, all the people
were on an even plain. You all contributed to
the city. The politicians, the professional
people, butthe=what-amttrytng-te-say; the
tradespeople, plumbers, electricians, heat[ing]
specialists, carpenters, they were all accepted
on the same plain. They could associate with
each other, and it was just wonderful to be able
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to have that communication with the whole
town. At that time as | recall, it was about—oh,
what was it, something less than 10,000—
6,000, 7,000, as I recall [with another 1,000 or
1,500 in the immediate area]. So you really
became acquainted with the whole community
there, and we just thoroughly enjoyed our time
up there. Well, that's not Reclamation work.

Storey: No, that's important, though, because it relates
to how people get along in Reclamation. Don't
be embarrassed about it.

Reedy: Okay. Oh, I'm not embarrassed.

Storey: Shy maybe is more accurate.

Reedy: Yeah, it's very interesting to me, and it's a part
of the whole picture of going up there as a part
of Reclamation.

R. C. Johnson from Salt Lake City Initiated
Study of Alaska
Well, anyway, we started working. The
fellow who initiated the move of establishing
the [Juneau] Beise office was R. C. Johnson,
Richmond C. Johnson. He was the assistant
chief, and he had come from Salt Lake City.
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Reedy: Oh, okay. Yeah. He had come from Salt Lake
City. He had worked for Reclamation down
there. But he could see some of the potential
in Alaska, with the extensive water resources
in Alaska, so he got maps and Geological
Survey water supply [papers,] btitetias; and
had just done paper studies of potential power
projects up there at various sites, looked for
good dam sites on the quad sheets.

"Alaska has what they call hanging lakes . . . at
high altitude . . . with steep slopes close to sea
level . .. high head for the power. .. ."

Alaska has what they call hanging lakes, which
are up at a high altitude, maybe a couple of
thousand feet, with steep slopes close to sea
level, so we could use those lakes for water
supply and get high head for the power.

He'd done extensive work on that, and
presented it to somebody at a higher level in
the Bureau, and they presented it to Congress,
so they included in the Bureau's authorization
bill, this $150,000 for the first fiscal year
[beginning July 1, 1948.] “45-6r56-

"R. C. Was always a little bit diappointed that
he didn't get the job as head of the office. . ..
after he'd done all that work . . ."
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R. C. was always a little bit disappointed that
he didn't get the job as head of the office. He
thought after he'd done all that work, he should
have had it. 1 don't know how he would have

been as an administrator.—Fhe-gty-they
brotghtin—the-gty—

Joe Morgan Headed the Juneau Office

The man they brought in, Joseph Morgan—-Joe
Morgan—was not the best administrator in the
world either, but it did work out as a good
office and we worked as a team. Everybody
liked each other.

Detailed to Boise Because of Lack of Funds in
the Juneau Office

But Joe was not too good at managing the
finances, and he overexpended early in the
year. So for the last three months of the fiscal
year—April, May, and June-why, as | recall,
[four of the permanent staff] three-6fts in the
office had to be farmed out to other agencies.
[Three] Fwo of the fellows were taken on by
the Alaska Roads Commission and worked up
there above Haines, | believe it was, when they
were working on some of the highway work
for the Alaska Highway.—Weorkee-for-therott

| was fortunate enough, from my stand-
point, anyway, to be needed back in Boise for
some continuing work, or at least in the same
kind of work that I had done when | was there
before, so | was detailed down to Boise for
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three months—April, May, and June-which was
very nice for me. | got to work with people
that | knew, on projects that | knew, and knew
a lot of people in the town. | was down there
during a period of good tennis, in [May and]
June. 1 played a lot of tennis there. So | was
able to participate in that. But it was sort of
tough on Lois, being left up at Juneau with two
little kids and nobody to help her out. The
neighbors helped a lot.

Returned to Juneau with His Parents Who
Came up for a Visit

So at the end of June, when my transfer
was up, just as a little bit of personal thing in
here, my parents drove up from Denver up to
[Boise, picked me up, and on to] Seattle, and
then we all went on one of the Alaska steam-
ships back up to Juneau. (chuckles) Lois tells
the story about we were coming in, | think it
was late afternoon, as | recall, and so she had
the two little kids down there on the dock, with
little Alaska beanies on them, and she taught
them to say, "Howdy doody, Daddy, it's about
time." (laughter) So they were there down on
the dock waiting when we got in. Btt My
parents stayed for a couple of weeks, [but] ane
I had to get back to work right away, because I
had been missing there for some time, but the
two of them and my wife and the two kids got
to do some traveling. They got to get over to
Sitka. So it was a good trip for my parents.
We enjoyed that.
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Aerial Reconnaissance of Water Resource Sites
in the Fall of 1948

So let me recollect and see what goes on
now. One of the first things we did in the fall
of 1948, after | got up there, was doing a three-
week reconnaissance of the [water resource
development] sites in Alaska, primarily—well,
the field reconnaissance was all sites south of
the Alaska Range, but we did a little aerial
reconnaissance of some of the areas in [central
and] southeast Alaska.

Worked out of Anchorage for about Three
Weeks

Then I was up in Anchorage, and spent
three weeks in Anchorage. Two of the fellows
had been up there earlier. The fellow who was

i ifreet; civil engineer and the
field engineer, and the geologist, and | as a
hydrologist, and the three of us spent three
weeks up there. We flew to a lot of the sites
that R. C. Johnson had looked at and identified
during his reconnaissance map study. Very
few of them that we could actually get to on
the ground, because there just weren't places to
land.

What we used was an amphibian plane, one
of the crack pilots there out of Anchorage, and
he was familiar with the whole area. So he'd
fly us around and we'd have a chance to look at
the sites. The three of us would make-otrbest
gresswe'd look down on a possible dam site,
make our best guess as to the dimensions of the
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site, flying a couple of thousand feet above it.
So that was the basis for some of our future
studies.

We had some very preliminary and meager
hydrologic data that the Geological Survey had
collected on water resources of the various
streams, but it was something specific to go on.
So from that information, the=tcartthinkof
hisnammeititcometome= [Daryl Roberts,]
the civil engineer [and] -the field engineer, ke
worked up data on the dam sites, and | did the
hydrology to estimate what the potential water
supply and the power generation would be, and
so we worked on that for, well, basically the
entire territory, but mostly in south central and
southeast Alaska. [We concentrated on that
area because that's where most of the popula-
tion lived, the main areas of power use.]

Published a Reconnaissance Report on the
Work

We published a book, a reconnaissance
book, on hydroelectric power in Alaska. It
also included information about other
possibilities: agriculture, recreation, fish and
wildlife, and things of that sort. As I've
indicated, it wasn't based on very precise data
and studies, but at least it gave a little bit of
picture as to the power potential for the whole
state, and primarily the southern part.

END SIDE 1, TAPE 1. JANUARY 12, 1996.
BEGIN SIDE 2, TAPE 1. JANUARY 12, 1996.
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Storey:

Reedy:

Storey:

Reedy:

You were saying that you published a book on
the hydro potential of Alaska.

That's right. 1t was called a reconnaissance
study. It was a very basic reconnaissance, not
an advanced one, but it indicated what were
most likely to be the projects that should be
studied in the future, and also examined the
potential use of the hydroelectric power.

South central, southeast Alaska, where most of
the population was.

South central and south[east]-that's right.
Yeah. This basic look, too, at some of the
other aspects, such as the agriculture][,
minerals, timber,] and recreation and things of
that [sort], where power could help facilitate
the expansion of some of those other
industries.

That was a real big project. Wecoempleted

remember—actuathy,this-wasat-before Hwent
backto-Beiseto-work-there: This was all done
in the period from the first of September, as |
recall, to early spring. | remember we had a
small office and very limited financial
resources, so | remember we got all the pages
for this prlnted = -

time= and then we put them out on the table in

arow. ranthwehad-themottpage-one,page
two,page-three, page-fourand-try-toputthe

different-individuat-beokstogether: We'd go
by and pick up page one, page two, page three,
and then somebody behind us would come up
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and pick one, page two, page three and so
forth, and that was the way we put the whole
thing together. We worked a lot of overtime 6
to-thatto-try to get it out on time. Eventually
it was published as a bound book, which I sort
of cherish, one of the original studies up there.

Eklutna Project

The Corps of Engineers had an office up
there. I think they were doing something
similar at the same time, but we didn't have a
lot of close contact with them. One of the
specific outcomes of that, and the first one,
was the Eklutna Project, which is on a tributary
of the Knik Arm [of Cook Inlet], near
Anchorage. Anchorage, being the largest
population center, was the one that was most in
need of supplemental power, because most of
the power that they had, as | recall, was oil-
fired generating plants. So this Eklutna Project

recat+t was about 20,000 kilowatts, 20
megawatts, not a large plant, but it was
certainly helpful for them. It was one of these
elevated lakes up at about 800 feet elevation,
as | recall. They built a small dam and a tunnel
down to the power-plant at tidewater. It
helped a lot in the power needs for Anchorage.

Lake Dorothy Project
A couple of others we investigated. One of

the largest, it was another one of these high-
elevation lakes, the Lake Dorothy Project,
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down near Juneau, and Snettisham Project,
which was a similar one.

Studied the Snettisham Project Which the

Storey:
Reedy:

Corps Later Built

As | recall, there were a couple [or] of three
lakes involved in that. Snettisham was
ultimately built by the Corps of Engineers to
supply energy for Juneau.—So-that's-one-ofthe
matf-sotreesfor-that:

Can you spell Snettisham for us?
S-N-E-T-T-1-S-H-A-M.

One of the problems with that was the
transmission from the powerplant to Juneau.
As | recall, it was about thirteen miles of
transmission line on a steep side slope, and
very subject to winter storms, so maintenance
of that during the winter -t was recognized
[as] that-itwetitabe a problem, and | think it
has been somewhat, but I'm sure that the
project is working satisfactorily. I never did
get out to see that after it was built.

Looked at Development of the Susitna River

Let me see now. Well, most of the work
after that reconnaissance was for the specific
projects, running reports on the Eklutna
Project, on Lake Dorothy, Snettisham. One of
the large projects that we looked at was on the
Susitna River—S-U-S-1-T-N-A-which is one of
the largest rivers flowing south of the Alaska
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Range, flows into [Cook Inlet,] «atk-Arreast
[west] of Anchorage. aays: It has steep,
deep canyons, with good dam sites, large flow.
There were multiple dam sites on it, three or
four, as | recall. In fact, while I think of it, |
may still have some of the reports from those
studies. Would you like any of those?

| don't know. Probably we have them in the
archives. What we ought to do is check with
the records manager and see.

Yeah. Now, some of those I've thrown away,
but I may still have some of them. | might
check and see if I still have anything.

Okay. That would be wonderful.

Devil's Canyon Project on the Susitna River

Reedy:

Anyway, the Susitna River provided the one ot
which we emphasized first, was the Devil
Canyon Project. As I recall, we were talking
about an arch dam that would be maybe 300
feet high. | don't remember the total installed
capacity we were looking at. There would not
have been a lot of water storage capacity
behind the dam, because the river was so steep
there, but several miles, a good many miles,
above it was another dam site, not so much in
the canyon, but just at the head of the canyon,

Oral history of William W. (Will) Reedy



26

which would have provided a reservoir with
considerable more storage capacity, that could
have provided a continuous flow for
maintaining the flow of Devil Canyon through
the winter when there's not a lot of runoff.

Vee Canyon Study

There was another one, Vee Canyon, which
I think was between those two. | remember
those three specific ones. It seems to me there
was another site that we looked at also.

Daryl Roberts and Ade Jaskar on the Susitna

River Studies
| didn't get out in the field. Daryl Roberts ;

tittte-whitte-eartier; was the civil engineer who
was in charge of all the field studies. Daryl
and Ade Jaskar, A-D-E J-A-S-K-A-R, who
was a Finn, was the geologist. They did a lot
of the field studies, looking at the geology and
doing the actual surveys of the dams and
reservoir sites as needed.

They had some harrowing experiences. As
I recall, Daryl [and some others] fell into the
water while they were doing the studies on the
Susitna River for the Devil's Canyon Dam. ;
antHost=tdontrememberat= Daryl lost a lot
of personal things, and | remember that Joe
Morgan, with the assistance of the Washington
office, put through a bill through Congress to
reimburse him for his loses there, so he has a
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Storey:

Reedy:

congressional bill for $800 or something like
that, to reimburse him for that. (laughter)

Really. That's interesting.

That's my recollection, anyway.

Project Reports Were Just Mimeographed

Well, let's see. We never did publish a
bound book on any of those projects, as |
recall. They were all just mimeographed and
published, just a few copies, for office studies
and sending into Washirgton-Btireat; the
office in Washington, to see how they wanted
to handle any possible requests for authoriza-
tion.

Studies in the Fairbanks Area and Rampart

Dam

Another project that we studied that [we]
didn't do in as much detail, and | never did get
up to see the site, was a site on the Yukon
River, which has been looked at by a good
many people. A dam site—oh, not far from
Fairbanks. Fairbanks is on the [Tanana]
€heena River. In fact, we looked at studies of
sites on the [Nenana] €reena River, too, but
the Yukon River project was one that we
studied. | can't remember the exact power
generation, but it was in the range, as I recall,
of 5 million kilowatts installed capacity. The
dam site was not a particularly good one, as |
recall, but it was something that was feasible.
A lot of storage in it, of course, because the
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Storey:
Reedy:
Storey:
Reedy:

Storey:

Reedy:

Storey:

Yukon is flat and it was spread out a lot up
there. That's been studied by a lot of other
organizations and a lot of other people, too, but
| think that's pretty well out of the picture,
now, because of the environmental problems
that were raised.

Was this the Rampart Dam site?
Rampart Dam, that's right.
Oh, it was. We did study that.

Yeah. Yeah—Yeah: In fact, as far as | know,
we did the initial studies on it. There may have
been others outside of the Bureau that did a
little bit of work on it, too, but I think we did
the first significant one. It was just a
reconnaissance level, nothing more than that.

Do you remember anything about the
conclusions that were arrived at?

I think it was engineeringly [feasible] and-I
don't know whether we got into enough detail
on the economics to know the economic
feasibility. Probably would not [be] ravebeert
economically feasible under present
conditions, because there's just not that much
need for power use and distribution up there.

At that time.

Environmental Issues and Rampart Dam
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Reedy:

Storey:

Reedy:

Storey:

Reedy:

Well, even now, probably not. With the
environmental concerns, | think primarily the
nesting areas for waterfowl that would be
covered and destroyed, and it just wouldn't be
in the picture now. | don't think anybody's
thinking about that now.

Was that a concern at that time?

To some extent. Certainly not as much as it is
now. We recognized the problem, as I recall.
Doggone, I think I've thrown away a lot of
those reports. | wish I'd saved them now. I'll
look and see what | have.

Yeah, good.
Chakachamna Lake Study

So that was one of the reconnaissance studies
that we did. Another one was Chakachamna
Lake, which is west of Anchorage. It's another
one of these high-level lakes where we'd put in
a short tunnel for penstock and a power[plant]
project down below the lake. | don't recall any
other specific ones right now. They'll come to
my mind later on, | expect. So I think that, for
my recollections right off the top of my head,
pretty well covers the work we did in Alaska.

Applied for a GS-13 Job in Costa Rica in 1953,

but ended up in Washington, D.C.

[In early] 1953 earty-53; | was at that
time a GS-12, as a hydrologist. R. C. Johnson

was a GS-13 and Joe Morgan was a GS-14. |
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guess it was the late fall of 1952, a GS-13 job
opened up in the Washington office. tetssee

tp-frommy-memory-that Haver't theught

But as | recall, there was a job opened up at a
GS-13 on a study down in Costa Rica, a
possible [water resources development study]
power project down there. We thought that
would be interesting, so | applied for the job. ;
job-

A Bureau man, Bill [Romig] =tH-think-of
his-nametater= had been down there on a six-
month reconnaissance study for this project in
Costa Rica. Then he came back to
Washington, and so they wanted somebody to
go down on a two-year study to do more
detailed investigations of the project. This is
the job that I applied for at a GS-13. At that
time, security was a significant problem, so
they had to go into a security check for
everybody.

Conscientious Objector During World War Il

As they were doing my check, they saw
that | had been a conscientious objector (CO)
during World War 11 [to serving in the armed
forces.] ane-eicnotserveintheservice: | was
looking at my card, | had about nine different
classifications when they were classifying, all
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the way from 1A to 2A to 4E and 4F, 4E being
the CO classification. This was all the time
that | was in Boise [prior to and during World
War 11]. | finally ended up, after they wrestled
this all around, thert+firathy-was classified as
4F because of my eyes. antHthinkrmaybe
the= I'm not sure, but | think maybe the draft
board didn't want to have anybody show as a
CO on their records, so they made me 4F and
used that outlet. | don't know.

| was all ready, when | was [classified as a
4E,] therealreatty to go into a civilian public
service camp, which is what they had
established at that time for the COs. In fact,
the Reclamation had a CPS® camp down in the
Mancos Project down in southwest Colorado.

I remember talking with one of the fellows in
the Salt Lake office after | got back here about
that camp down there.

But anyway, in making the security check,
they said that it would take too long for them
to go through the necessary evaluation of my
CO position, and they needed somebody down
there on this project in Costa Rica right away,
so [Bill Romig,]the fellow who had done the
six-month reconnaissance study, went down
for the two-year study. ;ane His job in
Washington was as [Bureau representative on]
they're-mutt-agency [inter-agency] committees
that try to coordinate the different types of
[activities between] activity-withir-the

Civilian Public Service (CPS).
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Storey:
Reedy:

different [agencies,] organizations; like the
Corps of Engineers, the Geological Survey,

[Soil Conservation Service, Bureau of
Reclamation, and others] SESandatt-ofthose;

eﬁ—hydfehgy—\v%‘hat—was—t-he—efheﬁeﬁeg—
Sedmﬁematr(aﬁ— Bill [Romig] whats-his-rafte;
- was the
Bureau representative on those committees. So
when he went down to Costa Rica, then they
offered me the position as the Bureau
representative and coordinator on those [inter-
agency] eeordination committees, working
under wet+twas Jack Dixon, was the
director of project planning, [and] btit "Buzz"
Bennett, N. B. Bennett, [who] was his assistant
chief, and fe-was the one that | more or less
worked directly under. So | was transferred to
Washington instead, to take Bill's place.

That would have been in '53?

'53, yeah, mid-February I went to Washington.
The family stayed up in Juneau and took their
time in getting down there. They finally got
down there in mid-April, as | recall.

Represented Reclamation on Inter-Agency

Committees in Washington, D.C.

So | worked as the Bureau representative
on those committees, which was an interesting
job. We stayed with a divorced wife of a
cousin of mine, who was also a good friend of
ours, stayed with them while we were there,
looked for houses, and thought at one time we
might buy a house, but things were getting a
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little bit unsettled then. That was the
beginning of the [Dwight D.] Eisenhower
administration, and the Eisenhower reduction-
in-force (RIF) hit, so I got hit along with that.

The Eisenhower Reduction-in-force Resulted in
Demotion and Transfer to Denver

I got transferred back out to Denver and
one of the fellows who had been in the
Washington office for some time took the job
that | had. He'd been a [GS-]14, and he got
busted down to a [GS-]13, so | got busted
down to a GS-12. For a while, | thought I was
going to be out of a job, but Randy Riter, bless
his heart, | don't know just how he worked it,
but he established a new position as some kind
of a coordinator. eradministrative-assistant;

rememberjustthe-titte ottt 'd-have-itat
home: He established a new position, GS-12,
and got me transferred back to Denver,
because he felt that the effects of this RIF were
going to wear off eventually and they'd need
somebody, so he had me there as a GS-12, and
found a lot of work for me to do.

So | was transferred back here to Denver at
the end of June of 1953. I'd originally thought
that | would probably be in Washington for &t
teast two years in this coordinator job, and |
think I would have enjoyed that and it would
have been worthwhile, but I sure didn't want to
stay in Washington for any longer time than
that. It wasn't the kind of work that | would
have enjoyed. | thought there would not have
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been a good opportunity for technical work,
although there might have been, and | didn't
particularly like the climate there. It was too
hot and humid for me, having grown up here in
Denver. So | wasn't unhappy at all with
coming back here, even though | took a grade
cut, but I figured that I could get that back
sometime soon.

Spent Some Time Working for the Firm of

Leeds, Hill, & Jewett

So | came back here and Randy found
plenty of work for me to do.

Raymond Hill, [of]
the firm of Leeds, Hill, & Jewett, had
contracted to do a study for the state of
Colorado. Just as an aside, Raymond Hill's
father, [Louis C. Hill,] worked with my father([,
Oliver T. Reedy, in Arizona in 1903 and 1904
on initial survey and studies for the Salt River
Project]. —As+recath-itwason-the-Grand

Darm-wheremy-tat-was-the-construction
efigineer:

But anyway, they needed somebody to do
studies for Raymond Hill, so | was put on
leave without pay for four months. —astrecatt;
three-or-four-months: Raymond Hill picked me
up and paid my salary to do studies—hydrologic
studies, primarily—developing material and
graphs and so forth, for his study. He had a
contract with the state of Colorado to do a
study on water resource possibilities for the
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state, as he saw it. So | worked with him and
had contact with some of the Bureau offices.

Upset Ben Powell

I remember one of them [that] sticks in my
mind particularly, was Ben Powell, who was at
that time in charge of the Bureau investigations
office down in Pueblo. So I got some
information from him as to how he saw the
Bureau's future in that-part-of-the-state; the
southeastern part of the state, and provided this
information to Raymond Hill. ;ant-Ben; |
don't think [Ben] fe ever forgave me, because
the way that information was used by
Raymond Hill was not very favorable towards
the Bureau. Ben thought | was a major part of
that, and | know he was pretty unhappy with
me. We didn't have a lot of contacts so it didn't
make any significant impact on my life, but |
remember how Ben was so upset abotit-that
when he saw the report. | don't think I have a
copy of that report anymore, either, since I've
been trying to clean things out. | imagine it
would be available at the state if there was ever
anybody in the Bureau ever wanted to look at
Iit.

So after | finished that study, [I] came back
to the Bureau at the GS-12. [For a few years |
reviewed and prepared data from water sypply
data of the Geological Survey.] tet'ssee—t
cafrtrememberhowtong-after-thatH-was—
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Spent a Year at Harvard, 1956-1957

In 1956 and '57, | spent a year back at Harvard.
Fean't think-ofhisfirst-name—Arthur: Arthur
Maass, M-A-A-S-S, who was a professor of,
[government] washteconomies;, car't

, was in
the Harvard public administration program. ;
antt He and Maynard Hufschmidt, who had
worked for the Department of Interior on
various committees, as heads of committees
and various programs, they had developed a
plan, or a proposal, [for] looking at
possibilities of technical [and economic]
evaluation of [potential] water resource
programs [through use of newly developing
electronic computers].

It was just when big computers were
coming into the forefront, and they were really
big, and they were slow, and they were clumsy
and everything, but they wanted to develop
some kind of a water program that, for one
thing, would utilize the potential of electronic
computers. So they were offering one-year
fellowships on this program for $4,000 as a
fellowship. They got about twelve or thirteen,
most of them were engineers from various
places. | was at the Bureau, there was another
fellow in the Bureau from Texas, there were
two or three from the Corps of Engineers, one
from the Public Health Service, one from the
Department of Agriculture[, one from the
California Division of Water Resources]. So
we were on this Harvard water program that
they had for the school year '56-'57. The team
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that we had was the other Bureau man, Frank
Johnson, from Texas, and Blair Bower, who
had been working with the state of California
in water resource development. He was a
pusher and a go-getter, just a ball of fire. Still
iIs. | still keep contact with him. Saw him back
in Washington.

Studied the Washita River Basin

But what we did, we picked the Washita
River Basin in Oklahoma as being a project
that had been studied by the Bureau, on which
we had some data. So we made that our study
and tried to—well, we did sort of a paper study
of it, with the idea that it might eventually be
used as a guinea pig for evaluation by this
computer program. We didn't get into the
computer details, because none of us were
computer experts. I'm still not. Blair, I think,
is probably facile with them now. Frank, I
don't know, I've lost track of him entirely.

We developed this program for the Washita
River Basin, thinking it might also be useful to
the Bureau in their studies of the Basin. Blair
and | wrote up a couple of chapters that were
in a book.

END SIDE 2, TAPE 1. JANUARY 12, 1996.
BEGIN SIDE 1, TAPE 2. JANUARY 12, 1996.

Storey: This is tape two of an interview by Brit Storey
with Will Reedy on January 12, 1996.
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We were talking about the book you had
published out of the Harvard study.

Book Published with Article Developed at
Harvard

Reedy: Right. Yeah. Design of Water Resource
[Systems] Projects” was the title of it. Many
contributors to it, Art Maass had the overall
responsibility for it, and Maynard Hufschmidt
was involved heavily, too, but they described
the [overall] objective of the program. There
were extensive writings about the use of
computers. Had a fellow who was just starting
on computers and showed the mathematics
leading to some of the things that they used
and cranked into the computer. Then we had a
couple of chapters on the studies that we had
done, specifically on development of the
potential for this Washita River Basin. |
haven't looked at the book for a long time, so |
don't recall a lot of the detail of it. As a result
of that, all the fellows that were in there got
degrees in master of public administration as a
part of this water resource program.

They continued this water resource
program for, oh, two or three years after that,
but I don't know what the results of the
subsequent years were. | don't know if it had

7. Arthur Maass, et. al., Design of Water-Resource Systems: New
Techniques for Relating Economic Objectives, Engineering Analysis, and
Government Planning (Cambridge, Massachusetts: Harvard University
Press, 1962). William W. Reedy and Blair T. Bower are listed as "Other
Authors™ on a frontispiece of the book.
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any significant impact on my career with
Reclamation.

Regional Coordinator in Office Responsible for
Technical Adequacy of Reclamation Planning
Studies

Not long after I got back from that, there
was an opening for what they called a regional
sponsor. The office in Denver to which | was
assigned, which Randy headed up, [had] wvas
assigred technical responsibility of all the
Bureau investigations throughout all the
regions. We had staff who were [expert in]
engineering, hydrology, economic|s], land
classification, the primary ones. Then, of
course, later on we brought in public
[involvement,] eoritacts; environment, and
things of that sort.

As a Regional Sponsor Worked with the
Regions in Boise and Salt Lake City, and the
Office in Alaska

So we, as regional sponsors, there-werewhat
wrasit; three or four of us, astegional-spensors;
would coordinate between the Project
Investigations Division, which is what it was
called at that time, and the investigation staffs
of the regional offices. I had responsibility for,
at that time it was Region One, which [was] 15
subsequently the =t-cantevenremeriber=
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Reedy

Pacific Northwest [Region] in Boise. right:
And Region Four, as it was called, in Salt Lake
City[, later called the Upper Colorado Region].

Storey:
Reedy:

Storey:
Reedy:

: , - And Alaska. So
| coordinated those.

Alaska was a separate region?

Well, it wasn't a region, it was still the Alaska
Investigations Office, but it was not
established as a regional office by the Bureau.
There was not enough activity to justify full
region status.

It didn't work for any of the regional offices?

No. No. It reported directly to the
commissioner, as it had when | was working
up there. This is my recollection. I think I'm
correct on that.

So | maintained the contact with the Boise
office and Salt Lake City. Let's see. No, I had
one in Sacramento. What was that called?

Also Worked with the Region in Sacramento

Storey:
Reedy:

Mid-Pacific.

Mid-Pacific, yeah.
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Storey: Region Two, I think.

Reedy:

Region Two, yeah. Mid-Pacific. I also
worked with them. Those [were] are
interesting years, keeping track of what was
going on in all those regions so far as their
investigations, field trips out there to confer
with them, try to resolve differences, try to
establish the direction for the study, worked
with them on their budgeting. Those were
interesting times. | don't right offhand recall a
lot of detail or much that needs to be said about
that work.

Returned to the Alaska Office Two or Three

Times on Detail

I might mention, too, that during that
period following 1953, when | transferred from
Juneau to Washington, and then came out to
Denver, the Alaska investigations office
wanted some assistance. They were short on
manpower, and from my experience, | could
help them out a lot. So | made, I guess two or
three trips up there, to help them on studies.

One of them worked out very nicely. We
were able to coordinate that with a family
vacation. Inthe summer of =wehtet'sseethis
tsmuchtater—Nothiststater-thisisth
stmmer-of 1962, — they still needed some
work up there, so we coordinated that with a
family vacation and bought ourselves a small
travel trailer, hooked it on the end of our car,
and drove up over the Alaska Highway. The
two older kids were [seventeen] fifteer and
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sixteen, | guess, and our latest arrival who was
one and a half-sort of a tagalong. So we drove
up over the Alaska Highway, tig-there; and
stayed for a month working up there to help
them with some Alaska studies that | had some

familiarity with.—Bttyeahthisis1961
Lot _p b
tokeep-thisatt-stratght—| worked at that job as

regional coordinator for, oh, | guess it was
about ten years or so. Then in 1970, Art
Mitchell, who was head of the Project
Investigations Office, or whatever it was called
here at the time, because there were [several]
halfa-dozen names, maybe-notthatmany;
retired, and Charlie Le Moyne was his
assistant. So there was a vacancy there and |
applied for that, and | was selected to head up
the investigations office here in Denver.

Offered the Job as Head of the Investigations

Office in Denver

Charlie was offered the job to stay on as
my assistant, but he elected to retire at that
time instead, since he didn't get the job
himself. We could have worked together, |
think, but I can understand his position. He'd
had longer experience, he'd had some
experience as assistant chief, and sort of
thought that he should have had it, and was a
little bit disgruntled that he didn't get it. | don't
blame him. The time was right for him to
retire. He could have done a good job, sure he
could have, but he decided to retire.
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Storey:

Reedy:

Storey:

Reedy:

So | was appointed chief of the office and
was in that job for about ten years, which |
guess is about the longest that anybody has
been in it, except Randy. It's not exactly the
same office, but Randy headed up planning for
some time after Debler died.

This was planning or general investigations?

Well, it was planning office bttt hatcharge

thth [that was] responsible for
the technical [adequacy of all planning] studies
that were done by the regional offices. The
corresponding office in the commissioner's
office, had responsibility for the program and
the political aspects of it, but we had the
responsibility for [adequacy of] all the
technical aspects. As | mentioned before, |
don't know whether I can cover them all, but
that included the field studies; the surveys;
hydrology; water supply; economics; land
classification. The economics included both
the agricultural economics and the general
economics, benefit/ cost ratio and things of that
sort; public relations; environmental studies;
fish and wildlife, the whole gamut of things
that have to be studied as a part of a water
resource development project.

You say you had technical responsibility.
Does that mean you reviewed what the regions
sent in?

We advised them on [performing] their studies,
met with them and advised them on their
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Storey:
Reedy:

Storey:
Reedy:

technical studies, and then had review
responsibility and approval [for technical
adequacy], after the reports were completed.
Yeah. But, of course, we kept in touch with
them, just as we had done when | was one of
the field personnel, or field [coordinator.]

The field sponsor.

The sponsor, coordination, yeah. It was the
same then. We had the technical
responsibility. So there's no change in the
responsibility of the office here in Denver from
the time when | was one of the regional
sponsors, to the time when | became division
chief. It's just that | had a different
responsibility.

Did you initiate any studies in Denver?

Very seldom. I don't recall any right offhand.

Office Coordinated with the Regions, Reviewed
Studies for Technical Adequacy, and Had

Storey:

Reedy:
Storey:
Reedy:

Approval Responsibility for Studies

So what you were doing was coordinating with
the regions in order to make sure that the
studies were technically adequate.

Right.

And then you had an approval function.

Approval function for the technical adequacy.
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Storey:

Reedy:

Storey:
Reedy:

Storey:

Reedy:

What happened when you didn't approve?

Well, we got them to change it, or we worked
[it] out—well, it's just like politics now, just like
[Bill] Clinton and the Republican Congress
having to get together. We negotiated. But
ours was the final responsibility, and we finally
had to sign off on it. | don't remember that we
had any major impasses. It generally worked
out all right.

So I had responsibility for the overall
office, but, of course, the specific contacts
were made by the people in my office who
were responsible for the different technical
aspects. They were the ones that provided all
the technical input, requirements, criteria, and
all of that. I had responsibility for
coordinating all of their work and coordinating
with the regional offices.

Now, when was this?
This is 1970 to 1980.

So how long, then, were you a regional
sponsor?

Well, I must have been a regional sponsor
for—I think that regional sponsorship was
established after | got back from Harvard, so
the late 1950s—yeah, late 1950s. I can check
back on that if you're interested in the details
of it. I've still got my personnel records at
home.
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Storey: Well, I'm interested in whether there was
something in between your being a regional
sponsor and--

Reedy: Oh, no. No, no. No, I went from regional
sponsor to—wait a second. Wait a second.
Yeah. (laughter) Thank you. Yeah, yeah.
You're recalling things better than I am.
You're reading what should be in my mind.

Storey: Well, I'm just looking for where there are
holes.

Chief of the Field Investigations Branch

Reedy: Yeah, well, there was a big hole there. Yeah.
Because sometime along in there, I can't
remember just the time, | was appointed chief
of the Field Investigations Branch in the
Division of Project Planning. Boy, you're
sharp.

Storey: | doubt that.

Reedy: There was a big hole there. | moved from
regional sponsor to chief of the Field
Investigations Branch. This came at the time—
Charlie Le Moyne had been chief of the
branch, and when he moved up to assistant
division chief, which I would guess would
have been perhaps in the early sixties,
somewhere along in there, he moved up to
assistant division chief, and then | was
appointed chief of the branch.

Ken Schroeder
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Storey:
Reedy:
Storey:

Reedy:

Storey:

Reedy:

Just sort of an aside, at the same time, one
of my good friends that I'd gone to college with
back in Nebraska in civil engineering, he was
also one of the field sponsors, and along about
that same time, why, the job that I had thought
about but didn't apply for, but he applied for
[and] went to Omaha as assistant to the man
who was Department of Interior coordinator
for all Interior activities in the Missouri River
Basin. Ken Schroeder went and became his
assistant, and then later on Ken moved down to
Albuquerqgue as the chief coordinator for
Department of Interior activities [in that area].
So he moved up to GS-15 about the same time
that I moved from branch chief up to the
division chief. So our careers were somewhat
parallel, but I was always glad that | stayed
here in Denver and didn't try to get that other
job.

Do you remember what the regional sponsor's
grade would have been?

They were GS-13s. The branch chief was a 14
and division chief was a 15.

So you were division chief for ten years.
Yeah, which, as | said, I think it's a record for
length of time in that particular job. Randy
may have had more.

Randy Riter?
Yeah. Htsteart= Well, he very likely did.
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Storey:

Reedy:

Storey:

Reedy:

Storey:

Reedy:

Then what did you do after you were chief of
the planning office?

You mean—

Am | misstating it?

Yeah. Chief of Field Investigations Branch?
Yes. Okay, right.

Yeah. Then into the division chief. Project
investigations. They changed it to Division of
Planning Coordination, and then they had
another title in there, too, or maybe a couple of
them. Along in that period of time, the
Bureau, for a short time was—oh, what was it?
It wasn't the Bureau—

Water and Power Resources Service (WPRS)

Storey:

Reedy:

Storey:

Reedy:
Storey:

Water and Power Resources Service.

Water and power resources, yeah. So we had
to struggle with that for a while, and then they
finally got it back to Bureau of Reclamation.

Now let's see. You were the branch chief, field
investigations, right?

Right.

Then you became the chief of a division, which
was—
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Reedy:

Division of Planning Coordination, as | recall,
was the title when I became division chief. It
had previously been Division of Project
Investigations, and then Division of Planning
Coordination. In other words, they wanted to
[identify] eistingtish it as being the
coordination of technical activities, as
distinguished from the office in Washington
directly under the commissioner, which had
not the technical responsibilities—

Policy, Program, and Political Responsibilities
for Planning Was a Responsibility of the

Storey:
Reedy:

Storey:

Reedy:

Storey:

Reedy:

Storey:

Washington, D.C. Office
But the policy responsibilities.
But the policy responsibilities. And | can't
remember what name they had back there at
the time we had planning coordination. | don't
remember what they had then.

Now after you were the chief of the planning
coordination division, what did you do?

I retired.
Oh, you retired in '80?

I retired from Reclamation in 1980. Let's see,
was it-yeah, 1980, yeah, February 29, 1980.

Why did you decide to retire? You'd only been
working for Reclamation for forty-one years,
more or less.
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Reedy:

Yeah. That's right. (laughter) Well, I decided
| was about at the top of salary. ;ant+t
wotten'tbe= Well, let's see now, what is the
logic on that? Sﬁmeﬂ%mgﬁte%eh—yeah—yeah—
After forty-one years-plus, you get your
maximum of 80 percent of three years' salary
for retirement. So these guys that work fifty
years, they don't increase their retirement
allotment at all, after forty-one years and
eleven months or some-thing like that, because
80 percent is the maximum. When you figure
S0 many percent each year, when you get up to
that forty-one years- plus, why, you've reached
the 80 percent. So if you gor't work anymore,
you don't increase your retirement. So |
decided that was a good time. Anyway, I'd
been around for a long time.

Storey: What did you do after you retired?

Consulting with Oil Company Consortium

Reedy:

Interested in Oil Shale Development

For ayear | didn't do anything. Then | was
offered a job as sort of a technical, not
coordinator, but technical consultant from a
water resource standpoint, for a consortium of
three oil companies. Started out as Getty,
which later became Texaco, and [Chevron]
Standard Oil, and Cities Service, who had
worked to put together a agreement, a
consortium agreement, to develop oil shale in
western Colorado for production of oil. [The
consortium was usually referred to as the
GCC.] One of the major concerns of that is
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Storey:

Reedy:

water supply, both for processing and for the
community that would be set up for that.

Did you go looking for this job?

No. No, | was called about it. | was happy [in
retirement]. | can't remember just what the
contact was that led to me, but &

€artes; Carlos Zimmerman, who worked for
Getty at the time in Southern California, had
talked with the man on the—well, Stone and
Webster Engineering was the primary
contractor with this consortium for doing the
technical studies. So Carlos talked with [Gary
Grinnell] a-feHow who was working for Stone
and Webster, [who had a contact who
suggested me for the coordinator's job.] and

e So he called me[, and 1] —+guess€arlos
is-the-one-thatecaledme—Atdeastt

interviewed with Carlos out at the [Stone and
Webster] Getty office. So | was hired for that.

It was coordination, some technical advice,
not a lot. Stone and Webster did the initial
technical work, but after about —what-wasit

three years or so, [the consortium] -trey-firet-a

ant-Webster-was-thetocal-firmbutanother
[hired Tipton and Kalmbach, a local] engineer-
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Storey:

ing firm was-Hhired to be the engineering
consultant on the project.

For about fetir—five-years= four years -+
gtess= | was working full time, eight hours a

day, five days a week, because they were really
pushing it. But then along about that time,
why, they started losing interest in oil shale.
The foreign supplies [of crude oil] seemed to
be holding up pretty well, and they were
always finding new supplies of oil, much less
costly than development of oil shale. Oil shale
[oil] wvas probably atteast-twice- cost twice as
much as frorm natural crude oil. So just
gradually ;- the interest in that died down.

After working full time, why, they'd have
me maybe three days a week, and that way for
a couple of years, then two days a week for a
while, then down to just one day, and finally
[the job] just petered out. But I worked from
about the begirnirgef81of middle of '81,
July, as I recall | started, until my last work
was probably working one day every month or
something like that, a couple [or] of three years
ago. So it worked out fine for me. Fhe

i ; The salary was good,
and | kept myself busy and I finally got to the
point where | didn't feel that | needed to keep
that busy. So it petered out and | haven't
looked for anything more. Never have. So
that worked out very nicely from my
standpoint.

Good. What kinds of things were you advising
them on?
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Primarily water supply studies. Of course,
Stone and Webster was [initially] actuathy
doing the studies, and then this other firm, -
Doeggenewhy-cantt= Tipton and Kalmbach],
(T&K) was hired by the GCC as the
engineering consultant].

riarmes: Both Tipton and Kalmbach are dead,
but they just kept the name.

K-A-L-M-B-A-C-H?

Right. Yeah. R.J. Tipton, Royce Tipton, was
one of the outstanding engineers in the Denver
area from a standpoint of general engineering.
[Clinton W. Mehring was president of the firm
when | was involved with it.] The firm is still
busy. They have contracts for engineering
design and supervision of engineering
construction for a lot of projects. The most
recent significant one that | was aware of
towards the end of my work down there, was
one that they did for a new community down in
Las Vegas. Developed a reservoir to provide
water supply for the community and for a golf
course, and things of that sort. They've done
work locally up in the Vail area, developing
water supplies as these towns up there for
skiing have expanded. Breckenridge, I think
they've done some work for Breckenridge, too.

I think I've heard somewhere recently that
these oil companies that were developing oil
shale, perfected, | think is the word, water
rights, and that they're still holding onto those
water rights.
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Yeah. yeah.

Is that what you were involved in?
Water availability was part of it, yeah.
What were the other parts of it?

The water supply needed, necessary water
supply, for the community.

Figuring out those kinds of things?

Yeah. “¥eafi- And just generally working with
the engineers as they made their studies. |
didn't have a lot of [individual] technical work
to do. It was mostly just working with them. 1
got into a variety of different things, and I can't
recall all of them now. [I was basically a
coordinator, coordinating the work of T&K

with the GCC.] Neo;+dortrecattthemright
offhand:

Well, let's go back to the beginning, if it's all
right.

Sure. Yeah. This is a broad spectrum. Now,
if you want more detail-I'm not going to have
enough information probably for you for
anything like the ten or eleven sessions—
Well, we'll see what happens.

—that you had with-

With Harold Arthur.
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—with Harold Arthur.
Father, Oliver T. Reedy's Career

Well, let's see what happens. Tell me about
your father's career with the Bureau of
Reclamation. You just mentioned Grand
Valley and you just mentioned, what was it,
the Fort Laramie Project.

Fort Laramie, yeah, where | was born. Well,
my dad had graduated from [the University of]
Nebraska -gotrg-back-atittebit-from-that; in
1898, and his first job, as | recall, was on a
survey party [for the Union Pacific Railroad]
out at Tie Siding out in southeastern Wyoming.

South of Laramie.

Yeah. If you've taken that cutoff from Fort
Collins up to Laramie, why, you've gone
through—

Tie Siding.

Tie Siding, yeah. [I've always assumed it got
its name from being a siding where the railroad
stored ties for laying track. It still shows on
current highway maps.]

That's right.

(laughter) You'd hardly know it except there's
a sign there. Well, that's where he started his
work on the Union Pacific, at Tie Siding.
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hat-tone-anything-more-than-thator-not: [Dad
worked from 1900-1902 in Havana, Cuba, as
topographic draftsman in charge of office work
for the survey of fortifications by the
engineering department of the U.S. Military
Government of Cuba. From July to September
of 1902 he worked for the Mexico Central
Railway as topographer and transitman.]

Oliver T. Reedy's Career at the U.S.
Reclamation Service

But then the Reclamation Act was passed [on
June 17, 1902,] irdure-of1962; and [on
October 17, 1902,] in-Setober1962; he started
working for Reclamation. So he was prebably
maybe towards the end of the first dozen or so
people that were hired by the Bureau of
Reclamation.? In fact, I've got a couple of old—
at that time it was the Reclamation Service,

and it was part of the Geological Survey. I've
got a couple of old GS water supply papers that
list the people that worked for Reclamation and
it gives brief bio data on him. | don't
remember the dates, 1904, 1905, something
like that, were the dates of these water supply
papers. But he started in October of 1902,
and-

END SIDE 1, TAPE 2. JANUARY 12, 1996.

8. Originally placed in the U.S. Geological Survey (USGS), the
U.S. Reclamation Service was created by act of June 17, 1902. In 1907 the
Reclamation Service was completely separated from the USGS and became
an independent bureau within the Department of the Interior. The name of
the Reclamation Service was changed to the Bureau of Reclamation in
1923 after Oliver T. Reedy had left the bureau.
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BEGIN SIDE 2, TAPE 2. JANUARY 12, 1996.
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Reedy:

Storey:

Reedy:

You were saying that your father started in
October of 1902 and began the very initial
surveys.

Began the very first surveys for the Salt River
Project. He set up a back site and started the
surveys for centerline and topography for the
power canal, which was to provide power
during the construction of Roosevelt Dam. In
fact, I've got a lot of pictures of his work down
there on that, too. But he started those surveys
in 1902.

In 1904, he and my mother were married.
She went down there and lived in what they
called [the] & "little white cottage" for, I guess
it was about a year or [more] s6 they were
down there. The fellows on the project gave
her a saddle horse as a wedding present, and
my father gave her a pearl-handled six-shooter
as a wedding present, which my sister still has,
I think. So she'd ride horses. Dad tells lots of
stories, humorous stories, about things down
there that I could regale you with sometime,
but I don't know whether this is the time for it
or not.

Please go ahead.

Okay. Well, one of them, he said, "I know
where there's [are] some great watermelon, but
we've got to be real careful about how we get
them." So he said, "Let's go out tonight and
get one." So they went out in the night and
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crawled on their bellies underneath a wire
fence, and got a watermelon and came back,
and went back to their cottage to eat it. My
mother says that was the most delicious
watermelon she ever had, until my dad told her
the next day that he had an agreement with that
man that they could go in and get one anytime
they wanted. (laughter)

It wasn't as delicious then, huh? (laughter)
It was more fun to do it that way.

Another time they went out on an overnight
trip, just to spend the night out someplace on a
weekend, | guess, Saturday night probably,
took their horses out and rode out and rode
around for all afternoon, | guess, and finally
came to a place that Dad had selected as a
good campsite. So they set up camp and
cooked their supper, and the next morning,
why, they had breakfast and everything. Then
they started to go back home, and they just
went over a little hill, and there was our house
right over there. Dad had pulled her around,
without her knowing it, back within a couple
hundred yards of their house, and stayed all
night out there. (laughter) So he was full of
things like that.

But anyway, he—excuse me.
Go ahead.

Well, they left in 1905 [or 1906], | think. My
mother went back to Stromsburg, Nebraska,
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where she grew up. She was pregnant, and the
baby died immediately after birth, so that was a
sad time for them. 1| think that was about the
time that Dad [temporarily] quit the
Reclamation. My older brother could tell more
about that. He's seven years older than | am.
He has some more of that history than I do, but
that's my recollection.

Then Dad went up and worked for several
months, | don't know just how long, up in
Butte, Montana. My mother's sister's husband,
her brother-in-law, was sort of a financier. He
was a banker there in the Stromsburg area, and
in Polk, Nebraska, too. He had some kind of
mine holdings up in Butte, Montana, and so
Dad went up there and ran some of that for a
few months for him, and then came back.
Then he continued his work with Reclamation.
I'm not just sure of all the chronology on all of
this. 1 don't know where he worked first after
he got back, but sometime before 1909, he
started as construction engineer on the Orman
Dam,’ the Orman [Belle Fourche] Project in
South Dakota. | know he was there through
1911, because both my brother and sister were
born while they were working on that project.

Then he went down-I think this was next—
was construction engineer on the Grand River
Dam, was there for—

Storey: The Grand-

9. Orman Dam was the original name for Belle Fourche Dam, and
some locals still refer to it by that name.
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The diversion dam.
Yeah, the Grand Valley Project?
Grand Valley Project, yeah.

That was before they had renamed the
Colorado.

Renamed it the Colorado, yeah. Well, it's still
known as the Grand-River-or Grand Valley
Project and Grand [Valley] Rtver Diversion
Dam.™?

They were there through 1911, | know,
because—or no, they were there through 1916, |
think, was when they left there. No, it couldn't
have been '16. Maybe it was. Sometime he
was on Minatare Dam, on the North Platte
Project, and that was one of the small dams. |
can't remember just where it is. This may have
been before he went to Orman. | can't
remember the chronology on that.*

But he did work there?
He did work there, yeah. Then he worked on

the Fort Laramie Project on the main canal,
Fort Laramie, and that's when they were living

10.

Historically the Colorado River started at the confluence of the

Green and Grand Rivers. In 1921 the name of the Grand was officially
changed to the Colorado River above that confluence so that the Colorado
extended to its current headwaters in Rocky Mountain National Park.

11.

See the appendices for additional information on Oliver Reedy's

career at Reclamation.

Bureau of Reclamation History Program



61

at the old fort, and that's when | was born.
Then they moved down to Denver and started
working for the state. So he had quite a career
in Reclamation. | worked it out, in fact, |
wrote up an article for the Reclamation Era* at
one time. | don't know whether you've seen
that or not, about his history and had some
pictures in there of him and my mother down
on the Salt River Project, and then mentioned
that my brother had worked for Reclamation
from 1933 to [1968.] —whenwasit 487+

l

- Then
with my forty-one years, and with the three of
us, we had, as | recall, about ninety-three years
with Reclamation, which | challenge anybody
in one family to come up with more than that.

I haven't heard about anybody that [has] fae
yet.

Brother, Oliver Calmar (Cal) Reedy

My brother started out =weh+e-was with
Debler in the thirties here in Denver. Then he
went in the Navy. He was in the Navy during
the war from '42 to '45. When he came back,
he went to Walla Walla in the planning office
under Boyd Austin, initially, and was there for
a year and a half, as I recall, and then trans-
ferred to the Billings regional office. Then he
resigned from the Billings office to take a job

12. William Reedy, "The Reedys: A True Reclamation Family,"
Reclamation Era, volume 63, Nos. 1 & 2 (75" Anniversary of the Bureau
of Reclamation issue), pp. 53-55.
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with the Great Lakes Basin Commission in
Ann Arbor, Michigan, which | think was a
satisfying job for him.

Where does he live now?

Up until just this last fall, he lived in Ann
Arbor all the time, but they sold their house
and went to a retirement center in Maryland.
They have a daughter that lives in Columbia,
Maryland, between Washington and Baltimore,
so they wanted to be back close to her, and
they felt that they needed to get a place-this is
one of these places that provides until they die.
It has all the hospital, health facilities there that
they need. We haven't seen it yet. We're going
back there sometime this spring and look at it.

Tell me about this family tradition of going to
the University of Nebraska. Back in those
days, it was sort of unusual for people to get
college degrees.

Yeah, | expect it was, but Dad grew up in
Beatrice, Nebraska. When he got out of high
school, he went to the university in, let's see,
the fall of '91, I think it was, and started in civil
engineering, a very small department in a small
college, College of Engineering at that time.
He went for two years, then he had to earn
some money for the last two years, so he went
back to Beatrice and was principal of the West
Side School, which is first through eighth
grade, and worked there two years.
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The interesting thing about that is that he
was principal [when] t-the-ctassthathad my
wife's father [was in the school,] +-t; and we
didn't know that until long after we started
going together. But in each of our families'
photograph albums, there's a photograph of the
students and the principal of the West Side
School in Beatrice, that has my dad and her
dad in it. So each family came with that
separately, and we didn't know about that until
after we had gone together for some time.

Oliver T. Reedy Graduated from the University
of Nebraska in 1898

But then he went back to school for the two
years and graduated in 1898. My mother came
from Stromsburg, Nebraska, in the fall of '96,
when Dad came back to school for what he
called his second spasm. He tells the story
about how he was on the campus there, and
walking down the walk and he saw coming
towards him from the other end of the walk an
elderly gentlemen who wouldn't be thought of
being as elderly now, and a young lady, and
they're coming down the walk, and he said,
"Well, this is the first young lady I've spied."”
No, she was the one that said that. He
attributes it to her. Says that, "[1] came to the
university to get an education and go on with
my life, and here's the first young man I've
seen, | might as well take him. Tag, [you're]
ke'sit." But anyway, this elderly gentleman,
dad says, stopped him and asked for directions
to where they would go for her to register, so
he [said, "I'm going that way myself. Follow
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me."] gavethemdirections: This was on, as
he tells the story, en;-what-wastt; September

10, I think he said, and they got married on
September 20—eight years later.

But he graduated in '98; she graduated in
1900. She went on and got a master's degree in
1902, and then she went down to Beatrice and
taught school down in Beatrice, and taught
some of his younger brothers and sisters. He
was the oldest of ten children—seven boys and
three girls. So-she-tatght: In fact, she stayed
in [the] Reedy [home] Hatt and taught down
there.

But all three of the men—-oh, excuse me. Go
ahead.

Yeah, and so that was the reason we had ties to
Nebraska. So my brother went one year to
Denver U., and then transferred back and took
four years at Nebraska and got a degree in civil
engineering.

My sister graduated from high school—-she's
two years younger—but graduated from school
just one year later than my brother. But she
went two years to D.U., then went back to
Nebraska, and the two of them roomed
together, got a little apartment and roomed
together. She got a degree in physical
education. Just to carry on with her a little bit,
which isn't of significance as far as
Reclamation's concerned, but she later got
interested in music, so she got two master's
degrees in music, not performance or
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composition, but in history and theory and
things of that sort.

They went back there because my folks
did, then I went back there for the same reason.

But all three of you chose to be engineers?
No, no. Well, my dad-

Your father, your brother, and you.

All three civil engineers, yeah.

Why did you become interested in
engineering?

Interest in Engineering

Well, probably from my brother and my dad,
and my natural aptitude in math and science. |
was just looking when | was throwing away a
bunch of stuff, | took what was called the
Strong Interest Test back, I guess, when | was
in high school. It was intended to try to assist
a young person in determining what field for
his career he might be [interested in but] not
necessarily mentally qualified. btt-fremfis
trterests: That's why it was called a Strong
Interest Test. Those showed that I rated high
in engineering or scientific farming, and fairly
high in music. Those are the top ones. So my
interest has all been that. Then, of course, with
both my dad and my brother being engineers, |
was sort of led to that.
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Did you ever have any contact with
Reclamation while you were in Denver, while
you lived in Denver, growing up?

In high school? Only through my brother. He
graduated from Nebraska in '32, and he worked
for the Bureau of Public Roads for about a
year, as | recall. In the fall of '33, he got an
appointment with Reclamation. He lived at
home at that time, so | had contact with him
until fall of 1935, when I went back to Lincoln
to [go to the university.] sehoet: So I had met
Debler and Riter and some of the other fellows
that he had worked with, so | had some
personal contact there, and then with my
natural leanings toward engineering, this was a
logical possibility.

The Reedy Family and Relations at the

University of Nebraska

But you were asking about the Nebraska
thing, too. My dad used to tell the story that—
speaking about tet'ssee;abotit my [sister's]
gatghiter's oldest boy—ard he said that both his
parents, all of his aunts and uncles on both
sides of the family, by birth or by marriage,
and all four of his grandparents, were
graduates of the University of Nebraska. Then
my sister, who lives in Lincoln, she married a
Lincoln fellow and has lived there ever since
she went back there to go to school. She made
some kind of a study of all of her and his
relatives that were graduates of Nebraska, and
I don't remember what it came up to, but some
number in the twenties or the thirties,
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something like that. She felt that that might
have been about the highest of any family, but
subsequently, why, we've seen a couple of
them in the Nebraska [alumni magazine]
atumntgs that have exceeded that.

Tell me what Erdman B. Debler was like.
Erdman B. Debler

I didn't really have a lot of contact with him. 1
think most everybody respected him for his
abilities, but there were some people that sure
didn't like him for his personality.

Oh, another interesting thing is that when
my mother was teaching in [Beatrice,]
Nebraska, why, she taught Debler in class. |
don't know what grade it was, but she said he
was known as "Bruno" then. That's that the B
stands for. He, at some time or another, why
he decided he didn't want to have a dog's name,
so he started calling himself Erdman, or E. B.
Everybody knew him as E. B., | guess. He
didn't like that name Bruno. But she taught
him in grade school, I guess it was.

So people tended to refer to him as "E. B."?

E.B. Yeah, E.B. Debler. Or "Deb." Deb is
what it mostly was.

So when you were talking face to face he
became Deb.
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Yeah. Or somebody says, "Deb wants to see
you in his office,” or something like that. So it
was Deb. In the office it was always Deb.

Tell me about his personality.

I didn't have a lot of contact with him. It was
just very casual, and I'd go down in the office
maybe to see Cal or hear Cal talking about
him. He tended to be autocratic. He had
responsibility for all the investigations up until
the time the regional offices were established.
He'd tend to be autocratic about, as | recall,
about overseeing the field people. Now, my
brother could, of course, give you a lot more
background on him.

What about Randy Riter? Is that the right
name?

Randy Riter
Randy Riter, yeah. Randy was Deb's assistant.
Deb-I don't know what his specialty was;
Randy's was hydrology, and he was a
crackerjack of a hydrologist.
So was Debler's.
Oh, is it?

Yeah. He was the chief hydrologist for a long
time.

Oh, yeah, he was called that, but I don't know
that—
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Oh, | see.

I don't know that his individual capabilities
were in hydrology. He was called that because
it was hydraulic engineer, chief hydraulic
engineer, because that was the title that was
given to the guy that was in charge of all the
investigations, which wasn't necessarily an
appropriate title. Now, I don't know. | don't
know that Deb was not a hydrologist, but |
never heard of my brother talking about him as
that being his specialty, because Randy was the
one that did it.

"...Randy would take a little stub of a pencil ..
. on the back of an envelope, do a bunch of
calculations ... coming up with an answer that
somebody ... now, they'd do it on a computer,
and they'd come up with about the same

answer. He was sharp...."

But Randy would take a little stub of a
pencil, everybody used to kid him about [his]
take-this little stub of a pencil, on the back of
an envelope, do a bunch of calculations or
something, coming up with an answer that
somebody, if they were doing it now, they'd do
it on a computer, and they'd come up with
about the same answer. He was sharp. He
acted sort of gruff, but he had a heart of gold. 1
don't know of anybody that didn't like Randy.
He'd be very gruff and abrupt sometimes.
Somebody would come in to show him
something and he'd say, "What the hell you got
there?" or "What's all this crap?" or something
like that. But when you got to know him, you
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knew that he was interested in what you were
doing, he could review it carefully, and show
you what you did wrong, if anything, and he
was a great counselor and [guide] gtiteance for
young engineers coming up. I've always been
very thankful that | had contact with him.

How did you get your first job with
Reclamation?

Applied for a Job Through the Civil Service

Reedy:
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Reedy:

Commission

Well, as | recall, the Civil Service Commission
put out their notices, and so | filled out an
application for rodman, chainman, whatever it
was. How | happened to get the offer from
Reclamation, I don't know specifically. | don't
recall that.

So you didn't apply for a Reclamation job.

No. No, I applied through the Civil Service
Commission.

For?

For a job as a rodman.

Oh, okay.

And Reclamation needed one, so they offered

me the job, is probably the way it happened.
That's when | snapped it up.
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Thompson Project

Your first assignment was over at Grand Lake
on Colorado-Big Thompson?

Right.

Did they give you living quarters? Did they
pay you a per diem allowance? How did that
work?

No, no. They paid—well, let's see. No, | don't
think they paid a per diem allowance, because
when you're at your headquarters, why, you
don't get per diem.

So that's where you were assigned.

So that's where | was assigned. Above one of
the cafes there—what was the name of it? |
can't think of it. Anyway, they had some
rooms, may have been eight or ten, something
like that. | remember specifically three of us
that were working on the—well, I guess it was
four—that were working on one of the survey
parties. We all lived there. Each had an
individual room, nothing fancy, but very nice.
It was up over this cafe.

These weren't provided by Reclamation?
No, no, it wasn't government quarters.

Do you remember what your first Reclamation
salary was?

Oral history of William W. (Will) Reedy



72

Reedy:

Storey:

Reedy:
Storey:

Don

Reedy:

Yeah, $1,260 a year, $105 a month, which was
a pretty good salary at that time.

How many other folks were working on your
survey crew?

Oh, there were about four or five of us.
How'd you get around?

Bingham Headed the Survey Crew at
Grand Lake

The government furnished a station wagon-
type vehicle. The chief of the crew was Don
Bingham, who graduated from C.S.U.,
Colorado Aggies it was at that time, in 1938, a
year before I graduated.

Another one was Johnny Demmer, who
graduated from the School of Mines [in 1936.]

antt [He was transferred to Idaho at the same
time I was, so we drove up there together. He
worked on field survey there for about three
months and resigned from the Bureau to take a
job with a coal company in Pennsylvania,
because his speciality at Mines had been coal
mining and processing. He didn't like the job
there so he came back to Colorado.] He ended
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up his career as a district engineer for the
Bureau of Public Roads up in
Wyoming—Cheyenne. He'd [also] worked on
the Alaska Highway.

"...Don [Bingham] ... was one of the regional
sponsors at the same time that | was. . . ."
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Reedy:
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Reedy:
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Reedy:
Storey:

Reedy:

Storey:

Ben= When | came back to Denver, why,
Don [Bingham] was in the planning office in
Denver, and he was one of the regional
sponsors at the same time that | was. He was a
real nice guy.

Had a lot to do with Glen Canyon, as | recall,
Don Bingham.

Don Bingham?

Maybe I'm thinking wrong.

| don't remember that.

| was raised with Don Bingham junior.
Oh, you were?

Yes.

Well, I'll be doggone. Well, his wife and |
played in the orchestra at East High together.

Helen.
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Helen. Yeah, Helen. So I knew Helen long
before |1 knew Don. So you know Don, Jr.
Well, I'll be darned.

We were raised in the same neighborhood here
in Lakewood.

Oh, yeah, Helen's still in the same house there.

Yeah. My mother lives about three or four
blocks away.

Oh, she does?

Well, I'd like to keep going, but we've actually
done almost two hours of talking today.

We sure have, haven't we? Yeah, I've got to
get going, because I've got to stop home and
then get out to that luncheon for Marge.

Let me ask you if it's all right for researchers
inside and outside Reclamation to use these
tapes and any resulting transcripts.

Sure.

Good.

No problem.

Thank you very much.

END SIDE 2, TAPE 2. JANUARY 12, 1996.
BEGIN SIDE 1, TAPE 1. JANUARY 23, 1996.
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This is Brit Allan Storey, Senior Historian of
the Bureau of Reclamation, interviewing
William W. Reedy, on January the 23rd, 1996,
at about one o'clock in the afternoon, in
Building 67, at the Denver Federal Center.
This is tape one.

Survey Work out of Grand Lake

Last time, we had sort of covered your
whole career in outline. Let's go back over it
now, if we may. You were talking, I think,
when we quit, about the Colorado-Big
Thompson and your work over at Grand Lake.
You'd mentioned your accommodations and
everything, but what were you actually doing
out in the field there?

I was on a survey crew, and most of the time
we spent doing surveys for the regulating
reservoir for the diversion to the Eastern Slope.
I can't remember the name of the reservoir. It's
in conjunction with Grand Lake.

Shadow Mountain Reservoir.

Shadow Mountain, right. That's it. We were
doing surveys for Shadow Mountain, both the
reservoir itself and surveys of some of the
incoming streams.

What kind of surveys?

Surveying the outline of the reservoir,
maximum water surface to the reservoir, and
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this was what it primarily was, was that survey.
Maybe what I was thinking of when I talked
about incoming streams was just a little loop of
the reservoir that went up one of the steams,
because | remember going up one of the inlet
streams. It was probably just the high water
level going up that stream. Of course, they
have to regulate that. As I recall, it just
fluctuates within one or two feet, because they
have to keep it level there for Grand Lake, both
for scenic and recreation purposes. So there's
not a lot of fluctuation. Most of the fluctuation
comes in Granby Reservoir, with the pumping
plant up to Shadow Mountain.

And what did you do on the crew?

I was a rodman, holding rods for the
instrument men, for showing elevation and
location of specific points on the maximum
water surface. | may have been taking
topography, too, I can't recall.

And Don Bingham was running this.

Don Bingham was, yeah, my party chief.
What was he doing as party chief?

Well, he would run the transit and the level for
instrumental readings that needed to be made
to determine the elevation and location of
points.

Did you ever have any problems doing this
survey?
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No, not that I recall.
How long were you up there?

I was there about three months, from [June]

Jtity 17, to mid-September. erearly

Septembertean'trecal—Ohactuatyttwas
abottthree-months:

Had you finished the job then?

No, no. That's when I was transferred up to
[Idaho.] Botse:

Transferred to Idaho

So you didn't actually finish the entire job on
Shadow Mountain?

Ne—No: No, | assume that they continued it
with the same party, just got somebody to
replace me and continued it with the same

party.

Now, at that point you weren't an engineer, is
that correct?

No, as I recall, | was an engineering aide.
So you weren't on a rotation program.

No. Oh, I never did go into a rotation program.
[Interruption of recording.]
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—trthe-heartof KirkBastn: You'd
[classify] estimate all of the irrigable land, then
field surveys to determine what land you could
serve with canals diverting out of Hornet

Creek. Fheryotrwotltknow whattanc

= Boy, I'm
digging way back to get some of this. | haven't
done it for forty years.

| appreciate it.

There have been a lot of different experimental
studies made relating water use for crops based
on the type of crop, the average temperature, or
mean temperature, or daily temperature, the
type of soil-I'm trying to think. There are
other criteria in there, but I think those are the
major ones.

So you determine what the crop
requirements would be for the land you're

trying to serve. Fefemme,—uﬁdeﬁHﬁﬂﬁet
kitbei H - |

’:‘reeeﬁﬁSe-eee—S—eee—aefe’raﬁd The
consumptive use whichis-what-these-other
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- is the
amount of water per year that would be
[transpired] tsedt by crops grown on those
lands. Your consumptive use graph would

; start with April and go
through October which is roughly the
irrigation season. You'd start out here, a small
amount, get up to a peak along July, then it'd
taper off like that. This is your consumptive
use. That's per acre.

Then you'd estimate your losses that you

would have. JFhefeﬂrenL@sseﬁrerruﬁ}ew
oﬁhaﬁd—bﬁfsmﬁﬂ#ﬂew If you put water on

land, you're not going to be able to just supply
enough water for [consumptive use on] that
land and not have any subsurface flow. You
have to supply more than that to be sure you
get it, and there's going to be some subsurface
flow, which is drainage water, that would come
back either the natural drains, or in a large area
you might have artificial drains to pick up that
drainage water.

So you estimate what the consumptive use
Is per acre, then you have to divert the water
from the stream to get to the land, and there are
going to be some canal losses in diverting that,
seepage out of the canals and evaporation.
Even though it's a large canal and concrete-
lined, you're going to have some losses.
Usually that's based on a percentage of the
amount that you divert. So you have to apply
that to your consumptive use to get the total
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amount that you have to divert to supply the
consumptive use of the irrigated land.

Let me see if there's things that I've
forgotten.

Then you have to match your water supply to
your available acreage.

Yeah. It's just a simple process then of
multiplying the number of acres times the acre-
foot-per-year requirement, which gives the
total amount you have to divert. Then you
have to do a water supply study, which would
be a very simple study. The way we did it on
the Hornet Creek was all by hand. We didn't
have fancy computers. All you had was a
Marchant calculator, or you'd do it by hand for
simple ones. You have, well, say in a certain
month, say May, you'd have your total
diversion requirement minus canal losses,
which would be the amount which would get
delivered to your land. Well, this is sort of
repeating what | was doing before, because
you'd work it backwards. You'd start with
your consumptive use, and then you'd add the
losses. The way I'm showing it here, why, it
would be minus these canal losses, minus
irrigation losses, and that gives your
consumptive use. Actually what you do to get
the total requirement, you work with your
consumptive use backwards, add the losses to
get your total diversion requirement.

But then this-giversionregtirement,then
yot-wetita=ro; you'd take your streamflow, say
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during the month of June. you'd have your
streamflow from these built-up records,
estimated record of streamflow, and you'd
compare that with your diversion requirement.
In the early months, April, May and maybe
into June, the diversion requirement would be
less than the streamflow, because in the
western part of the country you have high flow
in the spring from the snowmelt runoff
primarily.

This would vary in different parts of the
country, even different parts of the West. But
for this area, why, the main water supply, main
amount of water, comes in the spring from
snowmelt, so that in May or June[, in an
average year,] you'd have surplus water over
and above your diversion requirements, and
then as you get into the latter months, July,
August, September, and October, where the
streamflow goes down-this is the streamflow
here, and this is time, and you'd have, say, like
I did here, from April to October—well, we'd
better show it more than that, we'd better go
the whole year, January to December.

Actually, what we usually do is go by
water years here in the West, at least we used
to. I don't know whether they still do or not.
But the water year was from October 1st, so
this would be October, through September.
The reason they did that was because in the
western streams, your minimum annual flow is
usually at the end of the summer, about in
October. Then the natural consumptive use of
natural vegetation is less, so that you don't
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have as much—if there is precipitation, you
don't have as much used by the natural flow.

In general, the precipitation starts building up
in October with fall rains and then the snow. It
doesn't build up very much, because it would
stay low when you have your fall rains, why,
then you get into the winter season where a lot
of it occurs as snow. So let's see,
October—here is March, about.

Then in the spring it would run off.

[In the spring the runoff would start to
increase.] twottd-run-back yeak: So you'd
get something like this, and then you'd get up,
it would peak, start bundlng up in April and
May and probably peak, oh, May or early June,
and then start tapering off again.

So your irrigation requirements are not
always the same as that. Your irrigation

requirements may-start=wettheyaprobably
start=thiststrttoo-good,thiswotldntcomeup

that-mucht-wottd-cometup-moretke-that;
ant-youtrirrigation would start in March or

April, and your irrigation would come up, say,
something like that. Now this amount here
could be supplied by direct flow. You have the
flow in the stream to meet the requirements
under this requirement curve. But this part
here, then you'd have to supply from storage.

So there's a net difference.

So there's a net difference for just a single year.
In some years, a high flood year, you might
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have water coming up here and meet all your
diversion requirements. In a drought year, it
would be the other way around. You'd have
your water staying low here, and you might
have to have more from storage. So we do
what we call reservoir [operation] studies.
Again, this is a very simplistic way of looking
at it. But we do reservoir studies using the—
[Visitor interruption. Tape recorder turned
off.]

So now if I'm hearing you correctly, say
Hornet Creek, you had a short period of time,
but you know the Weiser River is flow over a
longer period of time.

Right.

So what you're doing is, in order to try to
increase the accuracy of our understanding,
you're extrapolating what the Hornet's flow
would have been over past years?

Well, it's not to increase accuracy. We're not
increasing accuracy, we're just extending the
period for which we can make water supply
studies.

Okay.

It's an extension of the record, rather than
trying to make it more accurate, so that we can
extend it for maybe five years for which we
might have these records of flow, records of
water surface elevation, actually, but we
translate that into flow via the rating curve up
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here. We have five years, but five years isn't
enough to tell us what we really need for this.
That five years may be a period of average
flow or higher flow than usual or less flow than
usual. But if we're going to build an irrigation
project here that people are going to rely on for
their livelihood, we have to be able to supply
them water essentlally every year. Ywetomtdo
that: We take shortages in extreme drought
periods, but we need to extend [the short
period of record to estimate flows during
drought periods.] that:

So our base flow, the Weiser, for example,
may have a twenty-five year period of record.
That may cover some high periods, some
periods of [low] figth flow. Here is flow and
this is time by years, and it would look
something like that, with an average flow
along in here.

How many years do you need to have a
reasonable study?

Oh, the more years you have, the better you're
going to be, but you want to be sure to cover
flood periods, or not so much flood periods as
drought periods, so that we have an adequate
water supply to provide these farmers enough
water so that they can keep their farms going.

After we've used the Weiser period of
record to estimate Hornet Creek, we have
Hornet Creek by month, we have the irrigation
requirement by month, then as we used to do in
those days, it was just a very simple operation,

Bureau of Reclamation History Program



85

Storey:

Reedy:

you put down the flow, the irrigation
requirement, whether you had a surplus which
went into storage or whether you had a
deficiency which meant you had to release
storage.

This would be by month.

By month, yeah. Then you do that operation
for the period of extended record of Hornet
Creek that you've extended by comparison to
the Weiser, and hopefully you'll cover both
flood periods and drought periods. Especially
you've got to cover the drought period. Now,
we normally don't figure that it's feasible from
an economic standpoint to build a reservoir or
plan our project to provide 100 percent supply
every year. That's just going a little bit too far,
because it would make the project cost even
more. Most of them cost too much now,
anyway, but it would make them cost even
more. But back in this period, why, we would
figure on a shortage, and back when we were
making these studies, which was the late
thirties and the early forties, the driest period
we had was the early 1930s, about the same
period that we had the Depression, because
part of the Depression was caused by lack of
rainfall. You remember seeing the pictures of
the dust storms down in Oklahoma and Kansas
and those areas. Well, the same thing was true
generally throughout the West; it was a
drought period. Since then we've had a
drought period which I think was worse than
that, at least in some areas, in the mid-fifties,
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early to mid-fifties. But our studies were made
based on the thirties.

So now when you were in Boise you were
calculating these things for the various
components of the Weiser River Study?

Stuehy; Yeah, of which the Hornet Creek was
just one unit. The Weiser River Basin was the
whole study, and the Hornet Creek was just
one unit.

And Horner is H-O-R-N-E-R?

No, Hornet, H-O-R-N-E-T.

Like in the flying thing.

The flying—the ones that sting you.

Oh, okay.

And | suppose the people that named it did so
because there were a great many hornets up
there at that time, or somebody got stung by a
hornet and says, "Let's call it Hornet Creek."”

So how long were you doing this in the Boise
office then?

Weiser Basin Studies in Idaho

Oh, well, I was doing this on the Weiser Basin
for, | suppose, a couple of years, working on
the Weiser Basin studies. Then oh, let's see,
what was the next thing we got into? | guess I
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expanded it and did some other studies in
southwest Idaho.

Studies for Teton Dam

Then one of the major studies that | got
into was the water supply studies for the ill-
fated [Teton Dam],Patisatdes Darrand
Reservotr, which you remember failed several
years ago.

Storey: Palisades did okay, | think.

Reedy: Palisades has done okay, yeah. | was
thinking—

Storey: Was it Palisades you worked on?

Palisades Reservoir and Dam

Reedy: It was Palisades that | worked on, on the main
Snake River.

Storey: And were you doing the hydrologic studies
there also?

Frank M. Clinton
Reedy: | was doing the hydrologic studies, yeah. The

man in charge of that was Frank M. Clinton. ;
i - Let's see now. How
did that work out? | think Frank was in the

Oral history of William W. (Will) Reedy



88

regional office, as | recall. 1 think George
Carter was still the head of the Boise planning
office, but | was detailed up to Idaho Falls a
couple of times to do the water supply and
reservoir operation studies for Palisades Dam
and Reservoir.

Palisades was to provide supplemental
water for [projects that divert from] the entire
Snake River Basin [in southern lIdaho]. The
Bureau had built Minidoka Dam as a
[diversion and] power dam, and then American
Falls Reservoir in 1927 [to provide
supplemental storage.] approximatety: That
was the main storage facility for the lands that
divert water from the Snake River.

As | recall, Palisades was primarily for
supplemental water rather than a large amount
of new land. 1 don't recall that specifically.

I'm sure there must have been some new land.
The water supply studies would, of course, say,
start with the Palisades with the Upper Snake
River, and doing on a large scale what we did
[in the Weiser River Basin.] fere: It was
much more complicated. We did this by hand
at that time; we didn't have electronic
computers the way they have now, so | had a
spreadsheet about that long for all the different
columns along there for flow into Palisades,
what power could be generated by generators
at Palisades Reservoir. As | recall, there
weren't any direct diversions out of Palisades.
I'm sure we had good water supply records.
The GS had good records on that.
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Then the water would then flow down to
American Falls Reservoir with the additional
inflow on the main stream and tributaries that
come into the American Falls Reservoir. Then
we'd operate theoretical paper operation of
American Falls Reservoir to meet the
requirements of the Twin Falls South Side,
which was, a long time, one of the first
irrigation projects from the Snake River. It
was a private project, but they got
supplemental water from the Bureau
reservoirs, and the North Side Project, which
was a Bureau development. So we'd operate it
for those, generating power at American Falls
and at Minidoka Powerplant. As I recall, that
was the major coverage of the water supply
studies for Palisades.

Studies in the Mountain Home and Bruneau
Deserts

At the time | was there in Boise, there was
also a major study done of the potential
irrigable land in the =ohtet's-seewhatwere
Mountain Home and Bruneau Deserts. There
was a possibility of diverting water both from
the Snake River and also collecting and using
water from tributaries of the Snake, and
diverting it down to those storing it in the
reservoirs up in the mountains of southern
Idaho, and then diverting it down to the
Mountain Home Desert and the Bruneau
Desert, and also pumping water from the
Snake River. downrbetow-the=tdortrecat
that:
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Are you familiar with the desert area in
southern ldaho, north of the Snake River, the
streams that flow down from the mountains in
the Salmon River area and south of the
Salmon? Of course, the Salmon itself flows
west into the Snake, but there are streams that
flow down-Wood River. Sh—+ecan'tremember

Several streams that flow down
there, and basically the water disappears then.
It goes down into the [porous underground
lava.] grotnd: It doesn't come down and flow
directly into the Snake River, and all this
desert area in southern—

Then it comes out in Thousand Springs area.

Then it comes out in the Thousand Springs,
right. So what we did was look at some of the
projects that could utilize this water before it
flowed into the lava in the desert areas, store it
up there, and divert, as well as pumping the
increased flow of the Snake down below
Thousand Springs. You're obviously familiar
with that area?

A little bit, not a great deal.

Well, you got some of the names right that |
can't remember, anyway, which is helpful.
(laughter)

So Bruneau was one of the areas that you
studied.

Yeah, Bruneau. The accent's on the first
syllable. Bruno, just like the dog name, B-R-
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U-N-O, only spelled E-A-U. So that was one
of the areas that we studied. And a lot of the
work on that project, as I recall, it was, oh,
100,000-, 200,000 acre area there. So a lot of
the work on that would have been determining,
as | explained in a small way on the Hornet
Creek, determining what area would be
irrigable from a land classification point[-of-
view], and mapping that, and then determining
what of that irrigable land could be reached by
canals, either from pumping plants from the
Snake River or by diversion from the streams
flowing south from the mountain area.

So the Mountain Home Project was a major
study going on at that time. | worked on some
of the water supply studies for that. I didn't do
any field work on that, but | worked on the
water supply studies for that, similar to what |
was just describing for Hornet Creek in a small
way, and for Palisades.

Reservoir Operation Studies

You talked about water supply studies. What
are reservoir operation studies like?

Well, reservoir operation studies are a part of
the water supply study.** The reservoir
operation study, you would determine your
demands, your consumptive use demands, for

13.

See Appendix A which was submitted by Mr. Reedy to expand

and clarify the information in this section of his oral history. The appendix
is titled "Small Projects Loan Program" but also contains information on
reservoir operation studies.
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something like this. For Palisades or for other
reservoirs where there'd be a powerplant
connection, you'd have to have your avallable

So from your surveys that would be made

of the reservoir, for example, -yotitreservotr
ﬂewed—dewmfe—tms—&ﬁd—yeﬂﬁdﬁmﬂs—gmﬁg
- ’ : - - - -

Se )}ou determine what area and what capacity'
you would have to store water in this reservoir.

The normal way of doing that is taking your,
say every ten feet, you would have an area at
the bottom of the ten-foot elevation level, an
area at the top, average those areas for the in-
between, and then multiply that by the ten feet.

END SIDE 1, TAPE 1. JANUARY 23, 1996.
BEGIN SIDE 2, TAPE 1. JANUARY 23, 1996.

Storey: So you would take these contour lines at ten
feet and figure surface area, and then average
each one, and multiply by ten to get your acre-
feet?
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To get the acre-feet in that certain ten-foot
area. Then you'd start at the bottom and add
those cumulatively up to your maximum water
surface, and then draw a curve which would
look something like this, with elevations
versus capacity. So this would be the curve
which you would use as a part of your water
supply studies.

So very simply, you have—I don't think |
mentioned it before—you have inflow, demand,
say for just irrigation, demand, and then you
would have either a surplus, which you would
show as additional storage increasing your
storage during that month, or you'd have a
deficit, which would mean you'd have to take
water out of storage for that month. So you'd
make the operation studies for a period of
years, as long as you had the extended record
of the stream, such as Hornet Creek, that you
were interested in, and determine where you
might have water that you couldn't store,
because it wouldn't be feasible to build a
reservoir that big, or water periods where you'd
have a shortage, before you'd start filling your
reservoir again.

So you would do the same thing for these
larger projects such as the Palisades or the
studies we did for Mountain Home, but you
would include in that your power generation,
and you would have the average flow during
the month that you could put through your
powerplant, and have that multiplied by the
head, and then apply certain factors to that to
get your total power output in kilowatt hours
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during that month. That would be limited, of
course, by the capacity of the powerplant. You
couldn't build a powerplant, as you couldn't
feasibly, economically, build a reservoir big
enough to store all the water. You don't want
to build a powerplant big enough to use every
bit of water for power. It's more economic to
have some spill from your reservoir and some
flow past your powerplant that you can't use,
because if you build it big enough to use all of
it, why, you'd use that last increment month in
maybe [once in] twenty-five years, and it just
doesn't pay to put dollars into building that to
utilize that. So you have to average that out.
So that would give you the power generation
and the use of the water for irrigation.

Where were you working when you were in
Boise, now?

You mean where the office was?
Yeah. Where was the office?

It was at 214 Broadway. | remember that very
clearly. It [was] what they called the-Boart=t
thirktmentionedtitasttime= the Board of
Control Building for the Boise Project, which
was built by the Bureau but was operated by
the Board of Control of the water users.

Did it actually have other Reclamation offices
than the one you were in?

No. No, the Board of Control Building used
basically—I guess it was built at the time they
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were building the Boise Project, back in the
early part of the century. So they had their
construction offices there, | think, headquarter/
construction offices. Then after the project
was built and the Bureau people moved out,
[they] # may have stayed there for a while to
operate it until the Board of Control got
established, but then when the Board of
Control moved in, we only had about half a
dozen office employees, so they used only the
lower floor. So the upper floor was available,
and the investigations office that | was working
with was up there for the Southwest Idaho
Investigation.

In the meantime, the regions were
established, and the regional office was out at
what-they-ecalt the fairgrounds —which-wvas
fartherwest-than [on] the west side of Boise.
They used the old fairgrounds. | don't
remember how those fairgrounds got built and
became available, but they used those for the
Bureau— [Tape interruption.]

Now, if I'm understanding correctly, you were
in Boise from '39 until '48, right?

Right.
About nine years. Eight to nine years.
Yeah. Yeah. Almost nine years.

Creation of the Regions
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If you'll think back to that period, what were
the attitudes in your office about the creation
of the region and the fact that your office
would be transferred away from the chief
engineer's office to the regional office? Do
you remember anything about that?

I don't remember that we had any major
concern. In fact, it might have been an
advantage, because we'd have a little bit closer
control, or closer access, to the supervising
office, rather than do most everything by long
distance with Debler down in Denver. Of
course, we had a larger technical office with
the project investigations division established
in the region. We had more technical people
that were very specific for their different
disciplines, such as soils people for land
classification, agricultural economists for the
economic studies, general economists for the
overall economics of the project. So as |
recall, it was a very satisfactory arrangement.
From the Bureau's standpoint, probably did a
better job than the old studies that were done
under Debler's supervision.

Did you ever meet Debler?
Erdman B. Debler

Oh, yeah.

What was he like?

Oh, he was sort of a martinet in many ways.
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By which you mean-

Oh, sort of gruff.

Expect you to jump when you—
That's right.

—when he said something.

Yeah. As | think | mentioned last time, Randy
Riter was his assistant, and Randy was the
fellow who knew the most about hydrology/
water supply studies, flood studies and things
of that sort. Deb had more of the overall
supervision.

He was commonly referred to as Deb?

As Deb, yeah. Everybody called him Deb.
To his face, too?

Oh, yeah. Yeah. No, he didn't mind that.

I suspect with a first name like Erdman, you
might want to change. (laughter)

Erdman or a middle name of Bruno. I'm not
sure whether all the people working under him
called him Deb or not. I'm sure they did
talking about him, but I'm not sure how many
of them called him Deb to his face. I'm sure
Randy did, but some of the lower-level people,
I'm not too sure whether they did or not.
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What did you go to the office in this period of
time wearing?

Informal.
Wasn't suits and ties?

Oh, no. No. No, you could wear most
anything and get away with it.

Well, after | kicked the plug out of the wall, 1
started asking you about some of the people
you worked with, like Fred Nichols, who was
the first chief, I think, up there in general
investigations.

That's right. Yeah.

Would you mind repeating what we were
talking about, about him, please?

I hope | remember to say the same thing, but
since you don't have it on record, you won't—
(laughter)

| couldn't prove otherwise, could 1? (laughter)
Fred Nichols

You can't prove otherwise. Well, Nick was not
the best supervisor in the world. He probably
knew his engineering, but he didn't know some
of the other aspects, the other technical aspects
of the study, water supply and land classifica-
tion, economics, and so forth. He was sort of a
controller, but I think we got the job done
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under him. Of course, as | may have said, |
was working for Don Huff at the time on the
water supply studies, so a lot of my work was
directly with Don.

And he was known as "Nick"?

Nick, yeah. It was a very informal office there.
We never called him Mr. Nichols, we always
called him Nick, or at least the technical
people that worked with him.

What about George Carter, his successor?
George Carter

George Carter was an excellent, excellent
engineer. Didn't have a broad knowledge of all
types of engineering, but he was a good
engineer, and he was an excellent supervisor.
He didn't let you get away with anything and
he was firm. That's what | mean by saying
that. He was firm. But at the same time, why,
he let you do your work and made general
review of it, but if he thought you did a good
job, why, he was very considerate. | always
liked working for George. He was sort of a
blustery person in some ways, but he was
lexcellent, excellent supervisor.

I gather he delegated a lot of the work.
Oh, yeah. Yeah. He delegated work to the

branch chiefs and the people who had primary
responsibilities for the studies.
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But he wasn't trained as a hydrologic engineer.

No, he had been engineer in charge of
construction of Kingsley Dam on the North
Platte River, near North Platte, above North
Platte, so that his experience came primarily
from field engineering and construction, as |
recall. [I don't know where he worked prior to
the Kingsley Dam job.]

Well, speaking of training—
Well, I'm not-
Go ahead.
Vern Otter
Then we talked also about Vern Otter.
Yeah. O-T-T-E-R.

Yeah. Who had been with Morrison-Knudsen
on some construction jobs, and I guess the
reason he came to the Bureau was because he
finished the job and they didn't have anything
else for him, so he came there and he was
George Carter's assistant, and ran the office to
a major extent. He was primarily interested in
the engineering aspects, having been on
construction. So he worked very closely with
Charlie Le Moyne. But so far as the hydrology
and the other technical aspects, land classifica-
tion, economics, and so forth, he didn't have a
finger right on that. He reviewed our work and
kept up with what we were doing, but he didn't
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have the technical background for major input
to it. We got along well with Vern.

And Charlie Le Moyne, what was his position?
Charlie Le Moyne

Charlie was the chief of engineering, had
responsibility for the field engineering,
surveys, and also for the preparation of the
engineering portions of the studies, cost
estimates, designs and cost estimates, to the
extent that those are done in the field office.
As | recall, the field office had responsibility
for the overall engineering studies, and they
specifically did such things as canals, but as |
recall, the design of dams was done in the
regional office. For reconnaissance estimates,
just to determine what direction we might want
to go, | think those were often done in the
project investigations division in the regional
office.

Feasibility designs that would be used in
the reports that would be prepared for, say,
authorization by Congress, approval in Denver
and authorization by Congress. Those were
probably done, as they were later on, by the
engineering people in the regional office.
[Feasibility designs for some of the larger
dams were probably done in the Denver
office.]

Let's see if I'm hearing this correctly. Mr.
Otter would have been the office engineer for
general investigations?
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I don't remember whether he was called office
engineer or whether he was assistant chief of
the office, but that was basically what he did,
yeah.

And what about Charlie Le Moyne?

Charlie worked under him, specifically for the
engineering aspects of the studies that would
go into a report.

But he worked mostly in the office?

Yeah. We would have field people that were
hired to do the field surveys.

You mentioned, for instance, that Mr. Carter
and Mr. Otter weren't particularly hydrologic
engineers.

That's right.

But that was sort of your specialization.
Where did you get the training for that?

Don Huff

Largely from Don Huff. I didn't have any
specific studies of that in college. At the
University of Nebraska, they offered one
course in hydrology, which was just general
hydrology from the standpoint of the
occurrence of water resources, but did not
apply it to use of the water. There was one
course in Nebraska which had to do more with
the type of general water supply investigations,

Bureau of Reclamation History Program



103

Storey:

Reedy:

Storey:

Reedy:

the broad aspects of it, but that was taught by
the head of the department, who was sort of an
irascible old gruff man, and I didn't particularly
want to take that course, so | took a highway
engineering course instead from a better
professor. So far as my career is concerned, it
probably would have been better for me to take
the water supply course. So that I largely just
learned that on the job, starting out with Don
Huff, and then just pretty much just got turned
loose on my own.

Were there manuals?

Not much in the way of manuals at that time.
No, each project more or less did it on their
own. There were probably some very brief-I
don't recall any, and | don't remember ever
keeping any in the file. There may have been
some general guidelines that Deb and Randy
may have put together, but mostly it was just
learning from the man who'd gone before and
was doing the job.

I think we talked at the last interview a little bit
about Mr. Riter, but could you tell me more
about him?
Randy Riter
Yeah.
"Randy was a gem. ..."

Randy was a gem. He acted tough, but his
heart was just as soft as could be, and good as
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gold, as they say. He was extremely sharp so
far as water supply studies are concerned. He
could see through an approach you'd have to
take on a study and give good guidance on
doing it. Just from a general observation and
knowledge of it, why, he'd have a pretty good
idea of what kind of results he would expect
from it. But he delegated. He had people
working for him on the water supply studies,
flood studies, hydrologic studies, economics,
land classification. But he was an excellent
supervisor. | don't remember ever hearing
anybody say a bad word about Randy's ability,
his technical abilities, and his abilities to work
with people and get people to work for him.

R. J. Newell, Regional Director in Boise

Storey: There's one other person I'd like to ask you
about. R.J. Newell was the regional director
while you were there. Did you ever meet him?
What were your impressions of him?

Frank Banks and R. J. Newell Were Originally
Named Co-Regional Directors in Boise

Reedy: Oh, yeah. Oh, yeah. Originally when they
established the regions, as | recall, they named
co-regional directors. Frank Banks, who'd
been the construction engineer on Grand
Coulee Dam, lived up at Cooley Dam, and R.
J. lived in Boise. As | recall, they were co-
directors. But they soon found that that
wouldn't work, and since most of the regional
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activities were centered in Boise, they named
R. J. the regional director.

I think somebody told me that Banks refused to
move away from Grand Coulee.

Yeah, he wasn't going to leave Grand Coulee.
He could have been regional director if he'd
been willing to come to Boise. So they named
the co-regional directors, and then found out it
didn't work, so Banks agreed, | guess, that he'd
drop out of it, and R. J. became the regional
director.

R. J., his primary experience, as | recall,
was in construction. He'd been on several
construction projects. | don't know just which
ones. But he was a grand old man. | had a lot
of respect for him. He'd put his glasses down
and look at you like that.

Put them down on the tip of his nose.

On the tip of his nose, yeah. He's reading, then
he'd look up you like this, and very soft
spoken, sort of a twinkle in his eyes all the
time. I never did work directly for him, but |
knew him. Well, I knew him as well in the
church that we attended there. He and his
brother Tom were both in the First
Congregational Church that Lois and | were
members of, so | knew R. J. from that, as well
as from the office standpoint. His brother Tom
was in charge of the district office of the
Geological Survey. So they were both
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accomplished engineers and had considerable
responsibility.

Tom had a harelip. So far as that's
concerned, it sounds as though we're making
fun of him, but Tom would know about this. ;

I ! o pit T

thattimeand-one-ofthe-feHows-whoplayed
ofrthe-teafm—thisvwas During the war [l played
tennis with a fellow who =

of-the BotsePHotshe played on an Air Force
base[ball] team that-wasbased-there at Boise

Air Force Base. Bu{—Hﬁey—wefe—pJaymg—mﬁ

; He was a
chatterbox at first base, and he would holler
"Hubba hubba, [babe,] mafr; hubba hubba.” So
when he'd do that, why, Tom up in the stands
would say, "Hubba hubba, [babe,] mar; hubba
hubba. Hubba hubba, hit it!." He didn't let
that interfere with him at all. Those two
brothers were both great men, wonderful
people.

So it was R. J. that you played tennis with?

No, no. No, this Negro kid that was in the
service there [and his]

they-hat-a service baseball team &t was
playing sore-other [another service] team
there at the Boise Pilot's field. So we were out
there at the same time that Tom was at that
interservice [game]-different teams of the Air
Force there.
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Boise Air Force Base

Yeah, | got involved with working with
some of those Air Force people down at the
Boise Y[MCA]. | joined that before Lois came
up there, and went down there and played
volleyball and [swam.] swit: Then during the
war, at the start of the opening of the Boise Air
Force Base, they didn't have a lot of activities
going on for the servicemen, so | was down
there helping the physical education director ;

; establish some
teagties; basketball leagues, for the fellows at
the Air Force base to play. | guess maybe we
had a couple of town teams, too. Well, | know
they had one from Boise Junior College that
would play against them, too. So | was down
there at night, oh, a couple of times a week
during the war years helping run those leagues.

At that time, the Negroes were separated.
They had their own company and they really
had some crackerjack basketball teams. Had
some good players there. That was interesting.

What kind of social activities did you have
within Reclamation? Anything?

Not that | recall.

No picnics, parties, dances?
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No, I don't recall anything. I can't even recall
whether the regional office had anything. |
would have thought that if the project
investigations division at the regional office
had had any such activities, that they would
have invited us, but I don't recall anything of
that sort.

Don Price in Boise

What else should we talk about, about your
stint in Boise? How about Don Price? Do you
remember Don Price?

Yeah. Oh, yeah, | remember Don.
What was he like?

Oh, he was an outgoing, effervescent
personality. Had his voice several decibels
above everybody else's voice. He was sort of
the office manager persen for project
investigations in the regional &ffice; planning
office. Yeah, he was a good man, did a good
job, as far as | know. I never had to work
directly with him, but I knew him, because we
had a lot of contact with the regional office out
there. I think I mentioned previously about my
detail from Juneau after | transferred up there,
[and] B61 spent three months [on detail] down
in Boise. [Don helped arrange that detail.]

Yeah, that was pretty soon after you went up
there.
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Yeah. Yeah. We went up there in the

beginning of September [in 1948], and this was
; the following April,

May, and June after the [Juneau] Beise office

ran out of money.

What were you working on during that detail?

Oh, I don't remember specifically. It seems to
me that there were still some stutieson
Pattsades; water supply studies on Palisades,
going on at that time. 1 think I did some of
those. Aside from that, | don't remember.

Why was it that you wanted a change of scene
in 1948? What was going on?

Wanted the Promotion Offered by a Transfer to

Reedy:

the Juneau Office

Well, a promotion, for one thing, new
experience. We'd been in Boise for some time.
We liked it there, enjoyed it, happy times, but
opportunity to see a new part of the world, get
in on the ground floor of the investigation
studies in Alaska.

As | said, when | came home and told Lois
about the possibility of going to Juneau, she
said, "Let's go."

So | got in touch with Randy and said,
"We'd like to take the job.

So he said, "Sure,"” and made all the
arrangements.
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Now, do you remember what your first salary
at Reclamation was?

First Salary at Reclamation was $1,260/Year
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Yeah, my first salary at Reclamation was
$1,260 a year, $105 a month.

That was when you were surveying?

Earned $2,000/Year as a Junior Engineer

Reedy:

Storey:

Reedy:
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Reedy:

Surveying, as a rodman. | think my
classification was rodman. | kept that same
salary. | don't remember whether I got any
raise in that or not. Probably not, because it
was such a short time, because | got my junior
engineeririgs appointment in December of 1939.
That was $2,000 a year.

Two-thousand a year.

Yeah. Assistant engineer was 2,600.
Associate engineer, as I recall, was 3,200.
Nick was an engineer in charge of our office,
and-

That's Fred Nichols.

Fred Nichols, yeah. I think it was 3,800. They
went in about $600 increments, as | recall,
$3,800 or $4,000, something in that range
[when | transferred to Boise]. Of course, that
was a fair salary when you consider what
prices were at that time. | have no idea what
Deb or Randy got.
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When you went to Juneau, do you remember
what you got then?

Yeah. Let's see. Theytchangeeit—No+

GS-5 was a junior engineer, GS-7 was
assistant, GS-9 was associate, and full engineer
rating was GS-11, which was, as | recall, what
| got on that —eh—ﬁo—ﬁe—kwas -no, | went
there as a GS-12. | think I was GS-12 when |
went there, because when | had that
opportunity to transfer back, and did transfer
back to Washington, it was as a 13, GS-13.

Do you remember the salary at that stage of the
game?

[My salary in Washington was $8,360 per year.
It was $9,300 per year as a GS-12, just before |
left Juneau, including the 25 percent cost-of-
living allowance.] Sf;netdort—tthinktve
gotat-therecordsathome:

But you moved to Juneau. And as I recall, you

were telling me about a longshoremen'’s strike.
The Move to Juneau

Yeah.

I was a little confused about that.

Well, we had planned to go up on one of the

Alaska Steamship Company ships, from Seattle

to Juneau. About the time we got [to Seattle,]
tp-there; the arrangements were all made, why,
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Harry Bridges called the longshoremen's strike,
so the ships weren't going between Seattle and
Juneau. So they made arrangements after my
conversations and telegrams and whatever
between me and the Denver office, they
arranged authorized 600 pounds of air freight.
So we got ahold of our—I don't remember the
details of this, can't even remember doing it,
but we must have gone down and opened some
of our packages, big shipping boxes, and
gotten out what clothes we needed and what
minimal housing equipment we needed,
kitchenware, and shipped that up air freight.
We traveled up there by Pan American
Airways.

So you and your family also flew also flew into
Juneau.

The whole family, plus the little black cocker
spaniel. We all flew up there. | gathered from
what some of the airline hostesses told us, that
he was quite a pet. They pulled him up into
the cabin, and had him up in the cabin while
they were flying up there. Then when we got
there—

END SIDE 2, TAPE 1. JANUARY 23, 1996.
BEGIN SIDE 1, TAPE 2. JANUARY 23, 1996.

Storey:

This is tape two of an interview by Brit Storey
with Will Reedy, on January 23rd, 1996.

You were telling me that you flew up on
Pan Am and you took your cocker.
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Reedy: Took the cocker spaniel, yeah.
Storey: That was sort of fawned on by the airline crew.

Reedy: Right, they enjoyed playing with him. We had
reservations at the Juneau Hotel, which is
about the third hotel there, the Baronoff, the
Gastineau, and then the Juneau going downhill.
But it was adequate. The first night they left
Sam down in the basement—-Sam was the
cocker spaniel-left Sam down in the basement,
and after that, why, they let us take him up in
his room and we took him out for walks so he
didn't mess the place up, and bought him food.

Stayed at the Juneau Hotel until Bought a
Home

So we stayed in the Juneau Hotel for, as |
recall, about a week or ten days, and during all
that time we were looking at houses. We'd
gotten a real estate agent, who was the preseit
lady friend of Joe Morgan, who was the chief
of the Alaska investigations office up there, so
she showed us what was available. We needed
something that was very inexpensive, so we
got a small tract house that had a living room-
kitchen across the front of the house, and two
bedrooms in the back, and a bath. The person
who had lived in it previously had built some
very steep, almost ladder-type stairs up to the
attic, and had finished the attic, so that there
were beds up there that we used for our two
children. We bought that.
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Getting a little bit personal on it, it was a
lath and plaster-built house, which nowadays
you don't get that kind much anymore. [Today]
it's all sheetrock-type thing. But the plaster
was falling down in the middle of the living
room, probably because of the use of the attic
upstairs. Maybe someone was jumping up and
down on it, I don't know, but that was falling
and we knew that at the time. So that helped
out on the price of the house, something that
we felt we could afford. So one of my first
jobs was to tear all that plaster down and put
sheetrock up there, which was sort of a major
job at the time while we were living in it and
all the plaster dust that we had to live with, but
we got it done.

Did you have a cost-of-living allowance for
being in Juneau?

Twenty-five Percent Cost-of-Living Allowance

Reedy:

Storey:

Reedy:

for Juneau
Yeah, 25 percent cost-of-living allowance.
Did that cover your expenses?

It covered the extra expenses. | think it did. |
think it probably more than did. We had a
good friend who worked for the Forest Service
there, that was there just the last year we were
there. It seems from our associations with him
and his family, why, it seems as though they
were for longer than that, but it was just the
last year we were there. But he said that the
Forest Service had made some studies and they
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felt that a GS-9 just about broke even, that the
25 percent on his allowance would just about
cover the extra cost of living up there. Of
course, that would depend on size of family,
too, but for an average family. The GS-7
would probably have to pay out money for cost
of living, but from 11 on up, | probably got
covered more. The 25 percent more than
covered the additional cost of living.

Now, if I recall our conversation last time, you
said you decided not to take a car.

Did Not Take a Car to Juneau
That's right.
How did that work out for you?

It worked out fine. There just [weren't] wasrt
a lot of places you would use a car up there.
The road going south went past the Alaska-
Juneau mine and mill, which was not operating
at the time, down to a little town called Thane.
There were, oh, | don't know, | suppose maybe
a couple of dozen families that lived down
there. It was about [five or six] three miles, as
I recall, from the edge of town. Going north,
the road went up past Mendenhall Glacier and
the general airport, past Auke Bay, which was
an anchorage for fishing boats and pleasure
craft, and on up to the end of the road, which is
about Berners Bay, and | suppose it went
maybe twenty-five miles up there. There was a
road that went for two or three miles up Gold
Creek, which is where they found gold that
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was the reason for the establishment of the
city. That was about the extent of driving that
you could do, so you really didn't need [a car.]
tt- They had bus service, so we used a bus.
They [also] had [a] cab [company]. If it was
real rainy, why, we'd call a cab. For fifty
cents, we could get from our house downtown,

or church on Sunday morning. ;orsemethifg
hike-that:

There was no real need for a car. |
determined that by—I don't remember just how
it was, correspondence or phone calls with the
office up here, or talking with people who had
lived in Juneau. A lot of people had cars,
shipped them up, and it would have been a
convenience, but certainly we got along fine.
It was about three-fourths of a mile, I guess,
from the office to our home, up a little hill and
then back down through the cemetery. |
remember many times either—well, usually at
night I'd stop at the grocery store and get a
couple of big sacks full of groceries and walk
home three-quarters of a mile with those two
sacks. Had a little more energy back in those
days. (laughter)

Yeah, tell me. (laughter)

We never felt that we were inconvenienced a
lot by the lack of a car. We had friends who
had cars that would take us out the highway.
We had one good friend that we square danced
with that lived out the highway a ways, and
they'd take us out. People in church would
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take us out. So we were able to get out of
town.

What was the weather like?
Weather in Juneau

If you [must have] tike sunshine, you wouldn't
like Juneau. Well, in the summer it would be
overcast a lot of the time, raining a lot of the
time.

This may be repeating something | said
before, but the rain was caused mostly by
winds, as | recall, they would come from the
ocean. They'd come down there and bring in
the moist air, come down and then hit these
mountains, because it went up straight up
3,000 feet. So you'd get a lot of rain or over-
cast weather. But then when high barometric
pressure would come down inland, then the
winds would blow in from Canada out towards
the ocean, and this would bring clear weather
and move the clouds out.

In the summer, whenever you'd get that
kind of weather with the sun shining, well, 80
degrees would probably be a heat wave, 70 to
75, but comfortable. You might need a light
jacket. A lot of the shopkeepers would close
up shop and say, "Shop closed, gone fishing."

The kids would get out and play outside.
Of course, they played outside in the rain
anyway, but it wasn't as much fun. But they'd
get out in this nice weather, and our kids were

Oral history of William W. (Will) Reedy



118

Storey:
Reedy:

little, and they'd play in the sand pile or ride
their trikes up and down the walk. It didn't get
dark until eleven o'clock at night. | remember
when | was painting the house, why, I'd go
until eleven or eleven-thirty. Your eyes would
adjust as it got darker. If I'd started when it
was that dark, I couldn't have done it, but I'd
paint until then. The kids would stay up and
play until nine and ten o'clock, then they'd be
all worn out, but they'd get up and do the same
thing the next day. Then after a while they'd
get so tired that they got cranky, and then
everybody'd pray for rain. Here, sure enough,
after two or three days it'd rain, and every-
body'd settle back down with the usual style of
life.

What about snow?

Get a lot of snow in the winter. We'd get up
[to] two to three feet, two and a half feet, in
one snow. We were sort of on the corner, so |
would shovel the walks down to the bus stop
where they had a little wooden house there for
people to get in out of the weather and out of
the rain. I'd shovel it down there maybe fifty
feet or so, so the people could get down there
from up the hill where we lived. But you get a
lot of snow, but then when it'd warm up, why,
then the rain would come and wash all that
snow away. So that you didn't have snow [on
the ground continuously] from November until
April like you would up in Minnesota or North
Dakota or the interior down here.
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Temperature, zero would be a pretty cold
temperature. 1 usually check the Juneau
temperature records in the paper, and | noticed
that the maximum, | think, for today was ten
with a minimum five or something like that.
Maybe that was for tomorrow, forecast.

Then with the humidity, why, you'd feel it,
but we adjusted to it.

Were you on the outskirts of Juneau?

Yeah, pretty much at that time. A couple of
blocks down Glacier Highway. We were out
on Glacier Highway, which is the main
highway going out to the glacier and to the
airport.

Toward the north, I think you said.

To the north, yeah. Actually, we were on
Behrends Avenue, which was just off the
highway, but we were not more than-well, a
little waiting house for the bus was right on
Glacier Highway. So we were 50-, 100 feet off
the highway was all.

A lot of people lived out the highway and
would [drive in each day.] f i
the= [During winter,] they'd get the snow
plows out pretty well to get the road cleared.
The Alaska Highway Commission would clear
those roads. | can't remember if it was the
Alaska Highway or the Bureau of Public
Roads, federal, that cleared the highway.
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Storey:

Of course, that's when it was a territory.
It's when it was a territory, yeah.

Was there any problem about your children
playing in the yard?

No.
Didn't have any animal problems?

No. No. They could play either the front yard
or the back yard. When we bought the house,
there hadn't been anything done with the yard,
so we dug it up and put a little grass out in the
front yard, and | wonder if that's still there.
The back yard we just left the way it was,
which was good enough for the kids to play in.

Were you still-excuse me.

Had to Repair the Ceiling and Foundation of the

Reedy:

House They Bought

One thing we had to do was, in addition to the
problems with the ceiling falling down and
having to replace that, the foundation was—oh,
I guess they were about ten-[inch-square] fost=
setare timbers, and the house rested on that.
Those were beginning to rot, so we hired a
man to come in and put a concrete foundation
in. So we jacked the house up, pulled out
those timbers, put in the concrete foundation.
Well, no, it wasn't just the timbers, it was the
interior support for the timbers that were going
bad, too, and a little bit of settlement may have
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Reedy:

been part of the cause for the problem in the
ceiling falling down in the living room. But he
jacked up the house and then had the concrete
foundation, then since that would support the
full weight of the house, with adequate timbers
going the full length of it, why, he put in new
timbers for that, and then lowered it down on
there.

He was quite a character. He was an old
Norwegian, I think, Nicholson. Everybody
called him Nick. He'd hire his crew from
wherever he could, and some of them were
Indians, and probably could only speak their
native language, and probably some other
maybe Finns or something like that.

I'm getting a little cold; getting hoarse.
Excuse me a second. [Tape recorder turned
off.]

He'd give these guys, for jacking up the
house, for letting it down, he'd say, "Yo, yo,"
and give them time to recover and they'd move
the jacks. One time when he was working on it
when | was at work, why, Lois was in the
bathroom sitting on the pot, and he just walked
right in and says, "Lady, I got to talk to you."
(laughter)

Oh, he did, huh? (laughter)

Walked right in there and talked to her, yeah.
He wasn't going to waste any time, tell her
what he needed to or finding out what he
needed to know. He was quite a character.
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But that cost, as | recall, about $900 to put
that up on a good concrete foundation. It was
the only house along that stretch of houses
where we were, about five of them, that | think
that had a concrete foundation.

How did your job change when you moved to
Juneau? Were you still doing water studies?

"...lwas the hydrologist for the Juneau office,
so | had responsibility for all the hydrologic

Reedy:

studies. . .."

Yeah, | was the hydrologist for the Juneau
office, so | had responsibility for all the
hydrologic studies. Again, we didn't have a
whole lot of [runoff records,] recere; so we did
a lot of extrapolation for areas where we didn't
have any gauging records at all. 1 just tried to
estimate it the best | could.

They Were Preparing the "Alaska
Reconnaissance Report"

What we were trying to do was preparing the
Alaska Reconnaissance Report. So we wanted
to outline the major possibilities for
hydroelectric power developments in the
territory, primarily in the southern part where
most of the population is. So we looked at
studies in southeast Alaska, where we had
pretty good or fairly good information.

Then over in the south central Alaska and
down a little bit on the Alaska peninsula, too.
We didn't do much north of [the] Alaska
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Reedy:

Storey:

[Range]. I think last time | mentioned about
the later studies that we did for the Rampart
Project on the Yukon River, but for this initial
reconnaissance, | think we just dealt with that
very briefly, more or less descriptive without
any studies.

So you were doing basically reservoir
operations studies and water supply studies?

Yeabh.

Did you have anybody working for you at that
time?

Not on a full-time basis, no. The office was
small and | was pretty much doing those
myself. We did get two people when we
needed some help. At two different times we
got a hydrologist detailed up from down in the
Bureau offices. Got one fellow from Denver
and one fellow from the Salem office at
different times to help out with our studies.

Salem, Oregon?

Salem, Oregon, yeah.

That was a project office of some sort?
Yeah, they had an investigations office there,
as a part of Region One—one of the
investigations field offices for Region One.

So they would come up there. Now, as | recall
we discussed last week, this was not part of the
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Boise office. Guidance didn't come from
Boise?.

Juneau Office Reported Directly to the

Reedy:

Storey:

Commissioner

No, no. No, no. No, we reported directly to
the commissioner.

It came from Washington.

Alaska Investigations Office/Alaska District

Reedy:

Storey:

Reedy:

Storey:

Office

Yeah. [Initially it was the Alaska
Investigations Office. Later] it was called a
district office, the Alaska District Office. Joe
Morgan was the district manager.

How many other people were there in the
office?

Oh, there must have been about-to start out,
there were probably about ten. Let's see, Joe
[Morgan], R. C. Johnson, who was his
assistant; then we had a fellow in charge of
engineering; | was hydrology][, a geologist, a
man in charge of field surveys, an office
manager, a draftsman, and a secretary. Later
on we also had an electrical engineer]. +can't

tefmember-any-othertechricalpeepleright
then:

Who was Mary Ehler?
Mary Ehler
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Storey:

Reedy:

Oh, Mary Ehler was =t-thirnk-+mentioneetast
: | o ir 1

- the one that
came around to collect for the Community
Chest, just shortly after we'd gotten there. Lois
was telling her about our situation where all we
had was the 600 pounds that we brought up, so
[as] Mary -stie went around to the other people
to collect for the Community Chest, why, she
told them about us. Pretty soon -y, we had
people bringing us—well, Mary loaned Lois a
fur coat, and people were bringing us clothing
and things for the kids, things of that sort.

I remember that now.

Mary was a voice teacher, Lois' voice teacher,
best she ever had.

I believe you spelled that name for me last-
E-H-L-E-R.

Joe Morgan
Tell me more about Joe Morgan.

Joe was a likeable guy, but not the best office
manager or supervisor.

R. C. Johnson
R. C. Johnson, I think I explained earlier,

was the one that did the studies that led to the
establishment of the office. Actually, it started
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out as the Alaskan Investigations Office, not a
district office. Alaskan Investigations [Office]
later became the Alaska District Office. But
R. C. got maps and water supply papers for the
area in Alaska, and from that he estimated very
roughly as to what the power potential might
be at various places. Then he sold that to
somebody in the Washington office, and they,
on the basis of those studies, they got a bill
through Congress authorizing the Alaska
Investigations Office and funding it with
$150,000 for the first year.

Let's see, what was your basic question
now?

| just asked you to tell me about Joe Morgan.

Oh, Joe Morgan, yeah. (laughter) I sort of cut
off Joe, didn't I? R. C., who was the assistant
district manager later on, and the assistant
initially, was the one that got this started. He
was always a little bit disgruntled that he didn't
get the chief of the office, chief of the Alaska
Investigations Office, and | don't blame him,
but Joe, my guess is that Joe had some political
clout with somebody back in Washington, so
he got appointed. But he was not really the
office supervisor; R. C. was the guy that ran
the office. Joe did public relations with other
federal offices in the territory, handled the
communications with the commissioner's
office in Washington, was a glad-hander, met
people well, good talker. He was very glib and
could talk well with people, so he was more in
that, from that standpoint.
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Reedy:
Storey:

Reedy:

Storey:

Reedy:

He was sort of a character. One story, he
was up in Anchorage, was going to catch a
plane coming back to Juneau, and he cut it too
fine, [as] he always did, he'd just get there at
the last minute, and the plane was taxiing out
by the time he got to the gate. He just raised
hell. He said, "You get that plane back here,
I've got a ticket on that plane.”

They said, "We can't do that, it's already
gone. It'sout. You didn't get here in time."
And he just blew his stack at that. So the story
goes, anyway. | got it second-hand, of course.
But, | suppose he did an adequate job of
running it. But R. C. was the real technical
person.

Was Mr. Morgan there throughout the period
that you were there?

Yeah.
And what about Mr. Johnson?

He was there that period also. | don't know
whatever happened to either of them.

But Mr. Johnson did the day-to-day office
supervision? He was the technical expert
person?

Yeah. He was a technical expert, yeah. He
didn't have specific knowledge of hydrologic
studies, water supply studies, so he relied on
me to do those, but he guided me as to what
studies would be needed and how to coordinate
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those, and he coordinated everything between
the different people, like we had water supply
studies, and Darrell Roberts, who was head of
the engineering. Darrell had charge of all the
field surveys for dam sites, and there were field
crews working under him, and had charge of
the preliminary designs that would be used to
go into their reports, and the cost estimates.

Oh, another person that | forgot that was
there initially was a geologist for looking at
these dam sites from the geologic adequacy to
have input to the foundation design for the
dams.

Later on, I don't know just when it was, but
| would guess about 1943 or '44, maybe it was
later, maybe it was '45—

Electrical Engineer Added to the Juneau Staff

[Later on] in '50 or '51, we got an electrical
engineer up there to help with the designs and
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cost estimates for transmission facilities,
because most of these projects would be a long
way from a population center where the power
would be used. So electrical transmission,
design aft-transmission of facilities to transmit
the power would be a part of our project. So
he was up there on that, but he was not there
initially.

What kind of special problems did you run into
in your hydrological studies, besides the fact
that there weren't very many or very good
records?

Lack of Good Data Was an Issue for

Hydrological Studies in the Juneau Office

Reedy:

Lack of data, yeah, that was primarily it.

Flood Studies Were One of the Things He Had

to Do in Juneau

One of the aspects that | was responsible for
there, that was handled primarily in the
regional office when | was working down in
Boise, was flood studies, to primarily
determine what the maximum probable flood
might be for design of spillways or some
means of adequately controlling or passing that
flood for design of the dam. So when we were
doing some designs for these studies, | had to
do some flood studies up there. So I got
information from Randy's office as to how to
go about that.
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I can't remember whether there were any
Geological Survey papers published on that. |
don't recall if there were. But without much
information, without much data, why, it was
pretty much a shot in the dark. Of course, by
the time they got to the point where they built
any projects up there, they had longer periods
of record, better data, and better means of
estimating what the flood requirements would
be for spillway design and for determining
what the, say, twenty-five or fifty year flood
might be that they would have to be able to
pass during construction of a project, because
you have to be able to handle that while you're
doing the foundation work on a dam. So that
was part of the flood studies.

| believe you mentioned that you went out in
the field occasionally.

Um-hmm.
Do you remember any of those particular field
trips?

Field Work

Well, I think I mentioned this last time about
the Lake Dorothy Project.

Lake Dorothy Project

You did mention the Lake Dorothy Project.

Working Out of Anchorage for Three Weeks
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I think I told about the experience on that. |
think I mentioned the time we spent about
three weeks in Anchorage, where we had a
pilot in a Grumman Widgeon** amphibian
plane, who would fly us around to be able,
from the air, to look at different dam sites.

You did mention looking at dam sites from the
air.

Yeah, and we'd, the three of us, there was me
and Daryl Roberts, Ade Jaskar, the geologist,
we'd each from the air make our own estimate
as to what the length of the dam was, how deep
it was, what kind of shape, and make our own
estimate as to the profile for the dam site.
Then we'd try to [extrapolate] gtiess from that.
Daryl would guess from that as to what he
might need to do for a design and preparing a
very rough cost estimate. | gofr't think for this
first study, we didn't have any cost estimate[s]
in our Alaskan Investigations Reconnaissance
report, but we identified dam sites and very
roughly estimated the amount of energy and
the installed capacity that would be suitable
there.

The image I'm sort of getting of your time in
Alaska, which was about five years, I think—

14.

The Grumann Widgeon was produced from 1941 to 1955 for

civilian and military use. After World War 11, the type was redesigned to
make it more suitable for civilian operations. Information found at:
http://en.wikipedia.org/wiki/Grumman Widgeon at 7:30 am. on October

20, 2006.
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Yeah, four to five years.

—was that you spent most of your time in the
office.

Yeabh.

You didn't go out in the field much?

Didn't Need to Go Out into the Field Much

Reedy:

No, there just wasn't a need. | couldn't have
gotten any information from the [hydrologic]

hyaretogy standpoint by going out in the field.

"Smoke" Thomas Suggested the Juneau Office
Look at Willard Inlet in the Panhandle

I remember one time | did go out in the
field in southeast Alaska. A fellow who was
working for us, named "Smoke" Thomas, who
was a guide, guided parties all over Alaska, up
in the interior as well as down southeast
Alaska, but he lived in Juneau, and he told R.
C. about a place down near Ketchikan, the
southern part of the Alaska panhandle, where
the configuration was such that when the tide
came in, [it] they would come in rather
gradually— and I'm not just sure why this
happened, but we saw it-and then when the
tides go out, [they would be] vy we'd-come
to sort of a tidal bore. You may have heard of
a project up in Maine, the Bay of Fundy, where
there was considerable interest about a possible
tidal project up there, and | guess it still is a
possibility, a much larger project, of course.
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But Smoke told about this one, so R. C.
and Joe decided that we should go down there
and see what the possibilities were. So Smoke
and | flew down there with bed rolls and
cooking equipment and food, and we spent a
day out there on this tidal inlet-Willard Inlet,*
it was called—and what we'd tried to do was
just very rough, and | don't remember just how
we translated the results of that, but to get
some idea as to what the flow was there. As |
look back on this, it was a shot in the dark, but
we had floats that Smoke would go upstream
100 yards or so and-

END SIDE 1, TAPE 2. JANUARY 23, 1996.
BEGIN SIDE 2, TAPE 2. JANUARY 23, 1996.

Storey: You were saying that Smoke would go
upstream and throw a float in.

Reedy: Yeah, awooden float. As | recall, I had a
stopwatch, and I'd start it when | heard him
[call to me], and then watch the float come past
where | was, and then stop the stopwatch, so
that we know what the surface velocity of that
flow was. We did this, as | recall, four times
every six hours. So at least one of those times,
I think maybe two of them, were during
darkness. So he'd throw the float in, then I'd
have a heavy flashlight, -type-thtng; bt and I'd
try to follow it coming down here, so that |
could see it as it was going past me. It was
very primitive, but as | recall from the studies

15. Willard Inlet is located at the very southern end of the Alaska
Panhandle, east of Hecate Strait.
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that we then made from the quad sheets, with
the topography, and what we got from the
water there, we tried to estimate what the
power would be. | think the Alaska
Reconnaissance Report shows that we thought
a capacity of about 5,000 kilowatts would be
justified there. But I don't think anybody ever
thought about doing anything to that since. It
was just a little sort of a blip on the whole
reconnaissance investigation that we made.
But it was interesting working with Smoke and
hearing some of his stories, and get out in the
field and do something a little bit different.

| take it he flew you down in a float plane?

Well, no, no, we took a commercial plane.
There were two. Alaska Coastal was the
commercial [company] fhyirg that had the
Grumman Goose, the larger eight-passenger,
eight- or nine-passenger float planes,
amphibians, as well as planes on pontoons,
with [capacity for] just three, or four, or five.
But Alaska Coastal was the one in Juneau, and
Ellis Airlines did the same thing down from
Ketchikan. So we just flew down from Juneau
to Ketchikan on commercial. Then from there,
we had somebody fly us-trte-‘itaretrtet

tkatt, into Willard Inlet and
droppett us close to the mouth of Willard Inlet,
where we would want to make our
observations, as close as they could get. Then
we had arrangements for them to come back
the next day at the same time, as I recall, and
pick us up. So that was how we got around
there.
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Daryl Roberts and Ade Jaskar Did a Lot of Field
Work

Some of the other studies that were done,
Daryl Roberts, of course, had a lot of field
work with Ade Jaskar, the geologist. But
Daryl would have-I don't know whether he
ever had more than one field party out at a
time. He would stay out with them sometime,
but he had a fellow in charge of surveys; as |
recall, his name was Don Ellery, and he was in
charge of the survey work. They'd hire local
people for the rodmen and cooks and things of
that sort, or they probably did their own
cooking.

Susitna River and the Devil Canyon Site

But one of the major jobs that we had was
on the Susitna River. That's what we called the
Devil Canyon site. There were three or four
sites on the Susitna River. It's a+iver-that
ftevrs; a major river that drains [a large area
south of the Alaska Range and flows into Cook
Inlet west of Anchorage.] =wet-the

: ol . I
tributartes: Susitna River flows somewhat east
of Denali Park. tearteven-thinkofthetarge
motntati-there-ti-Jduneat-now: [l believe they
still call the peak Mt. McKinley.]
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from down near Seward[, down on the Kenai
Peninsula] to Anchorage, and then goes up the
Susitna River Valley, up to the pass, and then
down into Fairbanks. So there are three or four
dam sites on [the upper Susitna River.] there:

The best one for major creation of keae;
power head, for the reservoir, we called it the
Devil Canyon site, and there was another good
one farther upstream that would provide
considerable storage to store and regulate the
flow. There's not enough reservoir capacity in
Devil Canyon because the stream is so steep
that you couldn't get it there, but then [the
valley] it flattens [and] ottso-tpaboveit
broadens out, so you'd get storage up there.
But Devil Canyon was the one that would
create the head. So they went in there and did
the surveys of Devil Canyon Dam site.

Also, Ade Jaskar got drilling people in
there, core-drilling people, to drill for the
foundation, to determine what the foundation
was, and he did his geologic mapping. So they
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were out in the field a considerable portion of
the time.

In fact, one of the times while we were up
there dotng-the=Hhinkt+may-have-mentioned
this-before= doing those studies, they were out
in a raft, as | recall, and Daryl and a couple of
the other people fell in the Susitna and lost a
lot of their gear. They were able to get out all
right, and they were rescued, but then they had
a special bill in Congress to reimburse them for
the things that they lost in that accident on the
river.

Were they planning Eklutna [Project] while
you were there?

Eklutna Project

Yeah. Eklutna was one of the projects that we
studied. That's right.

Did they actually begin construction while you
were still there?

Yeah. Yeah. They started constructing it.
Barney Felkner, +thirk; F-E-L-K-N-E-R, |
think, was the construction engineer on that.
So they were building that.

Worked with the Soil Conservation Service to
Establish Snow Stations Above Eklutna Lake

During the building of it, one of the things
that we would like to have as a means of
operating the reservoir and the powerplant
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would be information on what the potential
inflow would be to it for any particular season.
So one of the things that I did, in cooperation
with Arch Work, who was from the Soil
Conservation Service, and an expert in snow
surveys, we established a couple of stations up
in the drainage area above Eklutna [Lake,]
River; in order to be able to determine what the
snow depth [and water content] was up there.
We tried to get it so we'd have the snow depth
and [water content in order] ther,-ef-cotrse; to
estimate what the water runoff is going to be. ;

whyyotrhave-to-tdetermine-what the-water
eontent-ef-the-snowis: These were established
so that a person could get up there, go up there
by snowshoe, which is the way we went. We
took a boat from the outlet of Eklutna Lake up
to the headwaters, then hiked up to these
places where we wanted to establish the
markers, and that's the same way you'd have to
go to deter-mine the water content of the snow,
take your instruments up there for that.

I don't know to what extent those snow
survey stations were later used for that. In
fact, they may have gotten the Soil
Conservation Service, and my guess is that
they got the Soil Conservation Service in there
and established better stations than we were
able to do, just the two of us. But that was one
of the things that I had specific input into the
Eklutna studies.

Did_ we ever establish pther measurement
stations either on _the rivers or snow
measurement stations?

Bureau of Reclamation History Program



139

Reedy: Not that I recall. All the rivers and the streams
[gauging] is all done by the Geological Survey.
They had a district engineer there in Juneau
that was responsible for that. | can't even
recall whether we specifically requested him to
establish any additional stations other than the
ones that they had already planned or already
had established or not. They had a fairly good
network of stream gauging stations in
southeast Alaska.

There had been a report done in—I don't
know whether it was the mid-1940s, and | can't
remember who did it, a very brief and
superficial study of the power potential of

o . :

southeast Alaska. So | relied on that quite a bit
for the studies that I did.

Developing the Alaska Reconnaissance Report

Now, our report, the reconnaissance for the
Alaskan investigations, for all of the
investigations, covered a lot more besides just
the technical studies for the individual project
sites. It went into history, a brief history, the
resources, all the resources, agriculture,
forestry, mining, things of that sort. During
that first fall that I was there, we hired some
people from outside the regular office, people
who were familiar with the territory, to write
up some of these things, people who had lived
there, or studied there, or knew more about it,
relying on their own information and other
reports that they were familiar with. So we
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had a fairly good staff writing for this Alaska
Reconnaissance Report.

Do you remember any of the other projects that
we haven't talked about in Alaska?

I think I mentioned the Rampart Project last
time.

Yes, you did.

Rampart Dam
On the Yukon, on which a study was made
subsequently. We covered that just very

briefly for the reconnaissance report, but then a
report was made on that specifically.

Wood Canyon Project on the Copper River

I think | mentioned just recently, in
cleaning out our house, tossed out reports on
several projects that we did. One was the
Wood Canyon Project on the Copper River,
which is a main river similar to Susitna, which
flows directly into [Prince William Sound, an
arm of] the Gulf of Alaska.

There were probably half a dozen smaller
projects in southeast Alaska that we studied.

Snettisham Project Study

One was the Snettisham Project, which was
subsequently authorized and built by the Corps
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of Engineers, and is now supplying power and
energy to Juneau and that area. there:

Chakachamna Project Study

One we did was [the] ot Chakachamna
Project, which was using Chakachamna Lake
as the storage reservoir, building a small dam,
and then a tunnel and a penstock down to a
powerplant—I don't recall what the head was,
200 or 300 feet, perhaps—over west of
Anchorage.

Did we build that one?

No, no, that hasn't been built. Probably will
not be. It's a fairly long transmission distance.
Unless there is some unforeseen new large
industrial need or large community need,
which would probably go together, over in that
area, it just probably would not pay to transmit
the power that distance. If there is a major
need for power, if the economy and the
population and the industry grows, my guess is
that some project on the Susitna River would
probably be the next one.

Power Creek Study

Another small [project] was Power Creek,
which has a small lake down near Cordova,
which is one of the larger-not large, but
larger—of the small communities on the
southern edge of Alaska, on the Gulf of Alaska
[southeast of] —t'sbetween Valdez. and
Anchorage: Valdez would be another place,
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but now the likely source of energy for those
areas is oil-fired generators from the Alaska
oil, and probably what refining they might
need for that, is my guess is what they would
use rather than hydroelectric.

Are there special problems for hydro projects
in Alaska, like at Eklutna, for instance?

Severe Winters in Alaska Cause Construction

Reedy:

Problems for Hydro Projects

Well, there are certainly construction problems
with the severe winters why you have a
problem of construction. Just offhand, I don't
think of any major problems so far as
operation. It might be that in the winter, ice
formation might cause some problems, but |
couldn't say right offhand what they might be.

Isolation of Potential Projects Is an Issue in

Alaska

Isolation, distance from main access during
construction would be a problem. This is one
reason that the Susitna Project on the Susitna
River, the Devil Canyon Project, would be a
fairly easy one to build, is because you have
the railroad coming up there and you could
bring in all the equipment and supplies on the
railroad. It would have to be from a railroad
dropoff point over to the dam site, but that
wottentbe=it would be fairly fea3|ble I would
think.
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Storey:

Reedy:

Storey:

Well, we've been at it for a little over two
hours now. Let me ask you if you're willing
for the information contained on these tapes
and the resulting transcripts to be used by
researchers.

Sure am. Okay.
Good. Thank you.

END OF SIDE 2, TAPE 2. JANUARY 23, 1996
BEGIN SIDE 1, TAPE 1. JANUARY 30, 1996.

Storey:

Reedy:

Storey:

This is Brit Allan Storey, Senior Historian of
the Bureau of Reclamation, interviewing
William W. Reedy, on January the 30th, 1996,
at about one o'clock in the afternoon, in
Building 67, on the Denver Federal Center.
This is tape one.

I think last time we were getting ready to
talk about your transfer to Washington, D.C.
You had gone over it briefly in our first
interview, about how you'd applied for a job in
[Costa Rica] PuertoRico. Did you have any
expectation—

No, Costa Rica.
Costa Rica, excuse me. Did you have any

reason to expect you were going to get that
job?

Missed a Chance to Work in Costa Rica
Because of Security Clearance Issues
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Reedy:

Storey:

Reedy:

Storey:

Yeah, | thought | had a pretty good chance, but
it turned out, as | think | mentioned, the
security clearance, which was fairly critical at
that time, | guess because of the Cold War with
Russia, or whatever, but because of the length
of time that it would have taken the security
clearance, because | had beert declared [myself
as] a conscientious objector, so they would
have wanted to look into my past a little bit
more deeply, | guess, because of that, and
would have taken extra time, so they needed
somebody down there right away. So they sent
the fellow down who had been on the
reconnaissance study for six months. He went
down and took the two-year assignment down
there and finished up the investigation.

Well, then how is it you ended up in
Washington?

Well, I was going back to Washington-no, no.
The security clearance bogged down while |
was still in Juneau, as I recall. I'm not just sure
now, because that had bogged down, I don't
know that | would have taken that job in
Washington. Or rather it bogged down after |
got there. Memory's a little bit hazy.

Welcome to the club.

Transferred to Washington, D.C., for a GS-13, in
1953 to Represent Reclamation on Inter-Agency

Committees
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Reedy: Anyway, whatever, | transferred to
Washington in February 1953. The job that |
took was one that had been vacated by a [Leon
Maca.] man-who-was=tet-me-see;-what-was-his

Anyway, he was promoted to a GS-14 assomme
* : ; b

within the Bureau, but he had a 14 job within
the Bureau, and he'd left the [GS-13] job,
which was coordination between the Bureau
and other agencies on specific water resource
problems. There were two subcommittees of
the overall Department of Interior—water
resources committees that he represented the
Bureau on, so | took his place on those. One of
them was the Sedimentation Subcommittee,
and the other was the Water Resources
Subcommittee. | think those are correct
names. I'm not sure about the water resources.

But | attended the committee meetings,
which were headed up by, as I recall, by
individuals who had more experience on those
subcommittees. | represented the Bureau
coordinating activities that had to do with
sedimentation and water resources, talking
about some of our ongoing work, research
studies that could be done, studies that had
been done in the field by other agencies such
as the Geological Survey was active in
sedimentation as well as water resources. The
Soil Conservation Service also was active in
sedimentation.

So | attended meetings which were held, as
I recall, once a month of each of those
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Storey:
Reedy:

committees, then reported back to "Buzz"
Bennett, who was assistant [director]
eommisstener for project planning at that time,
and was essentially my supervisor, and |
reported back to him on the activities of those
committees, to keep the Bureau people up to
date on that.

It wasn't, as | recall, a particularly
challenging job. It was interesting meeting
with the other agencies and seeing what they
were doing.

But it was a GS-13?

It was a GS-13, that's right. So | worked on
that. I don't recall whether | had any other
specific assignments there in the Washington
office. | don't recall any specific ones,
anyway. | don't recall that the interagency
committees took up enough of my time that |
would have been on that full time, but I can't
recall anything else that 1 did.

| just mentioned that interagency
committee, and, as | recall, it certainly was not
Department of Interior. It was all federal
agencies. Corps of Engineers was represented
on that, and, of course, as | mentioned, the SCS
from the Department of Agriculture, [and the
U.S. Geological Survey]. So any Federal
agency that would have had interest in either
problems of sedimentation as related to
streamflow and water storage, or interested in
water resource—collecting data, analyzing data,
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Storey:

Reedy:

Storey:

and then using it in project studies, would have
been in on that interagency subcommittee.

I'm not sure that | remember you told me
exactly how you went there. Did you apply for
this job while you were in Juneau?

Yeah. Fhisiswhytm-atittebitfuzzyonit-
Fehave to-go-back and seeif my diary t at_||
think I had that specific job that | was to
transfer to Washington from Juneau. | think all
the activity, so far as the job in Costa Rica, was
prior to that.

Why did you decide you wanted to go to
Washington, D.C.?

"l wanted to be closer to the field work. . . ."

Reedy:

| figured it would be good experience. At the
time that I transferred there, | thought I'd
probably be there at least two years. | certainly
didn't have in mind that | wanted to spend the
rest of my career there. | wanted to be closer
to the field work.

"So | was not particularly disappointed when
the reduction in force came in June of 1953. . ."

So | was not particularly disappointed when
the reduction in force came in June of 1953,
and | was transferred back to Denver. But at
the same time, | would have liked to have
spent more time in Washington, both from the
standpoint of the job and meeting with other
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Storey:
Reedy:
Storey:

Reedy:

agencies and with Washington people at a
different level than | was out in the field, and
also the experience of just living in the nation's
capital and being able to participate in some of
the things that are going on there and see all
the many things that you can see. | visited
there several times, but, of course, never have
seen everything. Well, if it's like here in
Denver, why, there are so many things here
that people come to Denver to see that I've
never seen. It would probably be the same in
Washington. If you live there, why, you just
sort of take it as a matter of course and say,
"Oh, I'll be able to see that next month or next
year," and when you leave, why, "Oh, I missed
that.”

Yeah. It's too true.
Yeah, but it was an interesting assignment.

Now, more about the Sedimentation
Subcommittee and the Water Resources
Subcommittee, these interagency committees.
Were you working on specific projects or were
you just sort of going in and saying, "This is
what Reclamation’s doing now," or how did
this work?

I can't recall a lot of that. My memory is a
little bit weak on that. But we weren't working
on specific projects, that is, specific water
resource development projects, not project as
we think of them in the Bureau of
Reclamation, a specific water resources
development project. We may have been
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Storey:

Reedy:

working on research projects. Sedimentation,
there's a lot of laboratory work, both inside the
lab as we have here and more full-scale
research projects that were done. So we
discussed those, discussed coordination,
funding for them, what different agencies
would be able to contribute so far as the
necessary funding, and things of that sort. But
so far as getting down to very specifics, | just
can't recollect that. Maybe if | think about it, |
will, but as I say, we just had monthly
meetings, as | recall, and | was only there for
about four months, so I didn't get in on a whole
lot of it.

That must have sort of discombobulated your
family to move like that.

Somewhat. We never did buy a house. | was
about ready to buy one before the family came
back, but decided I'd better not, be sure that my
wife was happy with it. Along about that time,
why, things got a little bit unsettled, so we
decided we just wouldn't buy.

We were fortunate, my cousin's former
wife was living in Silver Spring, Maryland,
and so we were very fortunate to be able to
stay with her. She had two children that were
about the same ages of our two kids, so they
had a good time together. They went to the
same school, and we had a happy time staying
there. She had a large enough house that she
could take care of us very conveniently, so |
just commuted from there.
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Storey:

Reedy:

I got in on a riding pool. The fellows were
in the Bureau. Well, I guess most of them
were in the Bureau office. Some of them were
not. One guy, | remember, was in the
Secretary of Interior's office. But we had a
riding pool and | commuted on that. So that
worked out satisfactorily.

So we didn't lose out on having made an
investment in a house and then having to sell it
because of the transfer. So we were either
foresighted or fortunate or maybe a little bit of
both in that regard.

But then you came back to Denver once again
coordinating activities, is that right?

Worked for Randy Riter in Denver

Well, no, it was not coordination here yet. 1
was working on Randy Riter's staff, as |
mentioned. Randy was the one that was able
to pick me up, even though they were in a
reduction-in-force situation. | guess the
Denver office wasn't hit quite as badly or in the
same way as Washington, so Randy was able
to establish or put me in a position here which
had been vacant. | blessed his name ever since
because of his looking after me.

But | can't even remember the title [for
sure] right now, [but | believe] whether | was
an assistant to the chief of hydrology branch. +
think-that'swhatttwas: So it was on sort of
special assignments that | worked. +
remember—wett+Hthinktmentioned; | think |
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covered the fact that for the first four months
when | was here, | was put on leave without

pay.
Storey: Yes. To work with Raymond Hill.

Put on Leave Without Pay for Four Months after
Returning to Denver "So | wouldn't be showing
up as being paid for that period. . ."

Reedy: Yeah. So I wouldn't be showing up as being
paid for that period, until things sort of settled
down. Then after I got back, after that four-
month period and | got back, | started working
on special assignments for Randy. One of
them was sort of completing some of the work,
so far as any Bureau activity was concerned,
completing some of the work that I did for
Raymond Hill.

Storey: That was the Colorado River Water Resources
Study, I believe.

Worked on Special Assignments for Randy
Riter

Reedy: Colorado Water Conservation Board. Yeah.
Braxton Griffith,'® one of the fellows in the
office, was working on preparing graphs for
that study from the Bureau's standpoint, too.
So when | came back to the Bureau, why, we
sort of worked together on those studies and

16. Bureau of Reclamation telephone directories of the period list
Estes B. Griffith.
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Storey:

Reedy:

continued that. | can't recall just how long |
was in that position as a GS-12.

So you were downgraded when you came back
to Denver.

Yeah. Yeah, | was downgraded. “eat-the
feHew—whese—ﬁaFﬁe—l—eaﬁ-t—remefﬁbef[Leon
Maca] bumped me out of my job as the
coordinator back in Washington. That had
been his previous job. His job was eliminated,
so he bumped back into his old job. So that
left me out.

Regional Coordinator in the Field Investigations

Storey:

Branch

From that [job as] special assistant to
Randy, | was moved over into a slot as a
regional coordinator in what was called the
Field Investigations Branch. Art Johnson, A.
F. Johnson, who was a longtime Bureau man,
was the chief of that branch. | don't remember
how much of this I mentioned, but we had the
Bureau area split up into about, oh, I think it
was three different groups for setting up field
coordinators who would be responsible for
coordinating activities between the planning
staffs in the regions and the project
investigations division in Denver. | had
Region Four, Region One, which-

Pacific Northwest.
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Reedy:

Storey:

Pacific Northwest and the Upper Colorado
River Basin and Alaska. Those were the three
areas that | handled the coordination for.

So what does coordination involve?

Regions Were Responsible for Planning
Studies. We Were Responsible to Assure

Reedy:

Technical Adequacy

Working with the regional offices, regional
office planning staffs, helping them, assisting
them. They had the responsibility for setting
up the planning programs for each project
investigation that was done, but we worked
with them in setting that up to be sure that the
work that they did would be complete and
adequate from a technical standpoint, so when
it was completed and written up in appendixes
and the report and came into the Denver office
for review, why, we would be able to approve
it.

We talked with them at the beginning of an
investigation. We would go out occasionally,
maybe a couple of times a year, oh, maybe
more than that, three or four times a year, to
the office to review their work that they were
doing on the several studies they were making.
They had field offices out of the regional
offices. The planning work was not all done in

the regional office itself. Notexacthy-stmttarty;
et . The

regional planning office had direct
responsibility for the prosecution and
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implementation of the planning studies that
were done by the field offices.

Regions Had Various Planning Offices

Storey:
Reedy:

Storey:

For example, Region One, Boise, had a Boise
planning office, they had a planning office in
Salem, Oregon, and Spokane. As I recall,
those are the three planning offices. The Salt
Lake City office had & planning offices in
Grand Junction [Colorado] and Provo, Utah. 1
can't recall any others right offhand.

One in Salt Lake?

No, the Provo one handled-as the field office—
handled all the field investigation work of the
area that would have been handled by Salt
Lake City. ttseems-to-methey-hat-one=oh;
GreenRiver,Ytah: | think they had one at
Green River, too. So these field offices did the
actual on-the-ground work, the surveys, the
land classification, the economic studies. All
of the field work was done by these field
offices, sent into the regional office for their
review and approval, and then forwarded to the
Denver office for final review and approval.

Well, now if I'm recalling correctly, that would
have been about the time that Reclamation was
proposing to build Echo Park in Dinosaur
National Monument.

Planning Studies for Echo Park Dam
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Reedy:

Storey:

Yeah. Yeah, | think that's right. Now, that
was not an office that was handled directly by
one of these regional field planning offices. As
I recall that, the studies on that were done
directly in the regional office. I can't recall any
specific involvement with that, either review-
ing their water supply studies, operations
studies, determining reservoir capacities,
powerplant capacities, and things of that sort,
and I'm not sure just why, but it was along
around that time, | believe. So I can't explain
right offhand. | don't know that even if I reach
back deeper in my mind, that | would have any
explanations just why we were not involved
directly on that.

Do you remember any of the specific things
you did work on with the regions?

Cliffs-Divide Study in Western Colorado

Reedy:

Yeah, the Grand Junction office, for example,
was doing a reconnaissance study which they
called the Cliffs-¥/est-Divide Study. It was a
reconnaissance study to examine the full
potential of projects on the Western Slope in
Colorado, the streams that flow from the divide
down to the Colorado River and its tributaries.
Oh, they must have developed, | suppose,
fifteen or twenty different projects in that
Cliffs-Divide [Study]Preject. Many of them
were built. | might have a hard time recalling
specific ones right now.
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Storey: Let's see, was the Collbran Project'’ one of
these?

Other Western Colorado Studies

Reedy: No, Collbran wasn't one of those. Gosh, if |
had a map, I could look at it and pick out some
of them, but—Paonia Project was one, as |
recall.

Storey: There's one at Ridgway, | think.

Reedy: Yeah.

Storey: That was much later, as | recall.

Reedy: Yeah, later. No, no, I think Ridgway was one
that we studied, that they studied as a part of
that. [Others that were built were] Bostwick
Park [and Fruitland Mesa Projects].

Storey: That one sounds familiar.

Reedy: Yeah. If I had a map, | could pinpoint which
one of those were a part of that study. But
there were many in that study that never were
built, probably never will be now.

Seedskadee Project®®
17. The Collbran Project is located in western central Colorado in the

Grand Mesa.

18.

The reservoir on the Seedskadee Project on the Green River, a

tributary of the Colorado River, in Wyoming, is known as Fontenelle
Reservoir and is behind Fontenelle Dam. The dam was built in the period

1961-1964.
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In the Green River Office, they, as I recall,
developed the plans for Seedskadee Reservoir
on the Upper Colorado.

Lyman Project

Fhat [The Lyman] Project over in
southwest Wyoming [was another project that
was built.] i H+H

- And, of course, many
others that they looked at, but were never
developed.

Central Utah Project Studies

Provo, their main study was the Central
Utah Project and all the different units of that,
many of which have been developed. That has
been a major development project and
construction project for the Bureau.

Oh, one thing I was going to say, when that
Cliffs-Divide [Study] Projeet was called, Cliffs
comes from the Book Cliffs. Are you familiar
with the Book Cliffs over [near] Grand
Junction?

Storey: On the north side of the Colorado River there?
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Reedy:

Storey:

Yeah. Yeah. Well, this was a project that
covered everything between the divide and the
Book Cliffs [in the Colorado River Basin.];

That's how the name of that reconnaissance
project got its name.

Let's see. Region One. Salem office
developed several projects in the—here my
memory goes failing me again.

The Willamette?

Rogue River and Willamette River Basin

Reedy:

Storey:
Reedy:

Storey:

Studies

Willamette. Thank you. I'm glad—you're more
up to date on these. Yeah, in the Willamette
River Basin, those were developed. And also
the Rogue River farther south, the Rogue
flowing directly into the ocean.

Into the ocean there, yeah.

So they developed projects in there, and many
of those were built.

Spokane office. If I had a map again, |
could locate those. You'll have to bring a map
one of these times and help me refresh my
memory that way. Offhand, | don't recall any
of those.

What was the relationship between those
offices and you here in the Denver office? At
that time the [chief engineer] commissioner
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Reedy:

Storey:
Reedy:
Storey:

Reedy:

Storey:

could pretty much veto a planning study, |
presume.

Oh, he's had that prerogative all the time, as far
as | know.

Did | say the commissioner?
Yeah.
I meant the chief engineer.

The chief engineer. [l don't believe he had that
power so far as planning studies were
concerned. The planning program was pretty
much finalized at the Commissioner's annual
program conference in August. Nor could the
chief engineer veto a project that went through
the normal planning process.] el Hhe-eotitd;

1
V1CEe—O

- If a project turned out
to be infeasible, specifically from a benefit/cost
ratio, we normally would not recommend it for
authorization. We'd complete a reconnaissance
report on it possibly, but then if it didn't seem
to be favorable economically, why, we'd
recommend no further studies on it. [If the
feasibility study showed the project to be
economically infeasible, the report would
recommend that no further studies be made and
that the project not be proposed for authoriza-
tion.]

Were there a lot of projects studied that were
then proved unfeasible?
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Reedy:

Storey:

Reedy:

Storey:

Reedy:
Storey:

Quite a few. In this Cliffs-Divide [Study,]
Prejeet; | think there were several that were not
economically feasible. | don't recall others out
of the other offices. For some reason, Cliffs-
Divide stays with my memory better than some
of the others.

Did you do more work on it?
Mann Creek Project

No, I don't know that I did any more work on
it. Well, some of the projects out of the Boise
planning office I recall, because, as I told [you]
earlier, I worked there for several years before
I went up to Alaska. But some of those—well,
there were several of them built. | mentioned
the Mann Creek Project in the Weiser Basin
which is where | first worked when | went up
to Boise. Oh, again, | have a hard time
recalling specific ones.

Tell me about relations between Denver and
the regions. This is, what, about ten years after
the regions were created.

Well, it was right after—

I'm wondering—

Relations Between Denver and the Regions

Reedy:

No, it was about ten years after. No, at that
time our relationships were pretty good. The
regions since then, as I've heard from other
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people, well, no, it wasn't. It wasn't even true
when | was back here and was chief of
planning investigations here. | thought our
relationships were always pretty good. There
have been times; 1s i

i t ;- when the regions sort of
chafed at the yoke of Denver office having any
kind of responsibility for their work. 1 can
understand that, but maybe it was more the
individual regional directors, or maybe it was
after they got together and as a group decided
that they wanted to downgrade the Denver
office so far as responsibility for maybe their
total work, but, more specifically, their project
planning work.

But at the time | was actually working out
in the field and at the time | was chief of the
planning office here, I felt that we had good
relations with the regional office[s]. They, |
think, felt that we provided a needed service.;

[But] later on [some may have] felt that it
wasn't necessary, that it was just an excess
layer in there.

"...Ifeel that the Denver office had people with
a little bit more experience . . . they could view
it from a different angle .. ."

But I feel that the Denver office had people
with a little bit more experience in many cases,
not always, but they could view it from a
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different angle, see a different aspect of the
study.

"We didn't come down on the regions with a
heavy hand without some reason for it. . .."

Storey:

Reedy:

We didn't come down on the regions with a
heavy hand without some reason for it. We
could provide them with good advice to
facilitate their studies, and I felt that we had a
good relationship with them and that they did
not complain about our being one of the steps
in the whole process.

Do you remember any situations where they
had recommended a project and the Denver
office opposed them? Did it ever develop to
that stage?

I don't recall any specifics. | don't recall any of
those. During the process of the study with our
field staff working with them all the time, and
this was true when | was chief of the division
here, we had people working with the regions
just as | did, under the field investigations
branch. They worked with them, and the
technical people could pretty well come to an
agreement on whether a project was feasible
and worth going ahead with, or whether they
shouldn't spend any more time on it. Of
course, the regional directors might have been
subject to some political pressure from local
people who wanted [a project] it and tried to
bring pressure on them, and this might have
been one reason why they might have tried to
override what appeared to be a technical
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difficulty to the project, but I don't recall any
major instances of that as long as | was
working in the planning activity.

Storey: How did you work with the regions? What
were the specific interrelationships you had?

Reedy: Specifically. Well, when | was one of the
regional sponsors under the chief of the Field
Investigations Branch here, the region would
write in a letter to chief of planning here,
Randy, and say, "We'd like to have the regional
sponsor come out and go over this project with
us. We've reached a certain stage in the
investigations and it would be a good time to
check and see whether the studies have been
done [satisfactorily.]"

END SIDE 1, TAPE 1. JANUARY 30, 1996.
BEGIN SIDE 2, TAPE 1. JANUARY 30, 1996.

Storey: The regions would write in and ask for a
regional-

Reedy: Regions asked for a review. Depending on the
specific aspect, maybe it was a review of the
land classification. Now, if it was just land
classification, we'd probably have one of our
land classifier people from the Denver office
go out and do that specific review.

If it had to do with the engineering aspects
of it, in all cases, [all] the regional sponsors
here in the Denver office were civil engineers,
as | recall. So if there was something so far as
had to do with engineering, the selection of a
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Storey:

Reedy:

dam site, which would also involve geologists,
of course, the cost estimates, things of that sort,
then the regional sponsors would go out and
review.

If it was a water supply study, why,
somebody from our hydrology branch would
go out. If they were having a problem in trying
to develop a spillway design flood and flow
design flood study, why, somebody from our
flood study and our hydrology branch would
go oult.

We had a sedimentation branch, and if they
were concerned with studies about
sedimentation, it would be helpful to have
somebody go out in the field, why, we'd send a
sedimentation man. Same way with
economics, when they got to their economic
studies, the agricultural economic studies, we
had people on our staff that would help them
with that. General economics, justifications of
the project, benefit cost ratios, and studies
going to general economics, why, we had
people to go out there and do that.

What did you do as the regional sponsor to get
those people to go out?

Well, the letter would come in. Well, let me
think just a little bit how is the best way to
answer that. | would probably coordinate with
the chief of the Field Investigations Branch
and the chiefs of the other branches, such as
hydrology, lands, economics, and coordinate
with them, work with them, as to just what the
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Storey:
Reedy:

Storey:

Reedy:

Storey:

Reedy:

problem was, who should go out. Of course,
the individual branch chief would have the
primary say about that. If it was something on
land classification, he would make the primary
selection, but we would coordinate on that so
that we were fully in accord on that.

Then you'd send them out to help the regions?
Right.

Okay. Now, if you'll think back for me, how
did you travel in those days? This is the mid-
fifties when you had to go to the field.

It would depend. Up to Boise, why, we'd
usually fly. There were flights to all the
project offices, Boise, Salem, and Spokane, so
we'd fly up there. Grand Junction, why, we'd
often drive over there. In many cases, more
than one person was going, because they might
be looking at several different aspects of it, and
you might have a carload of people driving
from Denver. Green River, | don't recall that
I-yeah, I just thought of the name of that
project in southwest Wyoming—Lyman Project.

| think that's L-Y-M-A-N.

L-Y-M-A-N, that's right, yeah. But I can't
recall. 1 know I've been out to the Lyman
Project area. | can't recall just how I got there.
I may have gone over to Salt Lake City, and
then we drove up from Salt Lake City with
some regional staff.

Oral history of William W. (Will) Reedy



166

Storey:
Reedy:

Storey:

Reedy:
Storey:
Reedy:

Storey:
Reedy:

What about trains?

Didn't use the train. There were good air travel
then. I don't recall ever taking a train on any of
these.

Do you recall how long it would take you to
get to Boise?

You mean flying?
Yeah.

Oh, gosh, I don't remember. Three hours,
maybe, something like that.

How often did you travel?

Oh, maybe, oh, average maybe twelve, fifteen
trips a year. | think I've got all my old travel
reports. | kept them in a file. When | was
looking for something, | had a summary of
those that was put out by the travel office here
listing all my travel, but it didn't cover the
whole period. | had that in my travel file and |
took it out. I was going to save it, and I can't
find it now, but I'll look for that, too.

It would take us about three hours. We'd
have to prepare a travel report for each of those
and have to go through our branch chief and
the division chief, and get it signed and
approved by the chief engineer.

You were asking about travel. Randy Riter
always used the train, at least early on. He
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Storey:

Reedy:

Storey:

Reedy:

didn't like to fly, but later on I think he finally
decided he was going to have to fly, because
he spent too much time on the train. It wasn't
very productive, so | think he finally got used
to flying.

Let's see, you came here about the time, |
think, that Ken Vernon left Billings. They had
a terrible time flying in and out of Billings. If
they wanted to go to Washington, for instance,
east-west was bad, if | recall, north-south was
okay. He could get to Denver or maybe to
Cheyenne.

Well, if he got to Denver, he wouldn't have any
trouble getting to Washington.

Yeah, but it just took a long time, it seemed to
him.

Yeah. Of course, the thing | remember about
the Billings airport is—I'm trying to think what
the occasion was. Or maybe it was just my
wife telling me about it. But after | transferred
back to Washington, she and the children
stayed up in Juneau for a short time, and then
they flew down to Denver and visited my folks
for a few days, and then back to Lincoln. They
stayed in Lincoln. She lived with her dad. The
kids went to school 'til the end of the school
year in June. But she tells about, on their flight
from Juneau down to Seattle, and then they
made a stop in Billings, and, as you know,
there's quite an escarpment there, and the
airport's up on the top of this, and the planes
have to come around. They come over the
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Storey:

Reedy:

Storey:

valley and then land. They've got to touch
down right away because of the length of the
runway. She said that [it was slightly foggy
and] as they came around the first time, the
pilot wasn't satisfied with that, so he gunned it
and took off again. She was a little bit worried
about that, as far as Billings. That's the only
thing | remember about difficulties of flying in
Billings, is just her telling about that.

Do you remember any of the specific trips
where you went out? For instance, Boise.
Would they have been planning Teton Dam at
that time, working on preliminary
investigations?

, . 16- - No,
that was before Teton. Well, I think 1
mentioned one study that I did when | was—
well, this was while | was still working in
Boise. No, that's old stuff. We're talking about
the period from—

About '53 to '56, | think.

Becomes Chief, Field Investigations Branch

Reedy:

Yeah. Well, [I was a regional sponsor from the

late fifties through 1966] r-53-to=Heftearty

beerraregtenat-spensorthen when Art
Johnson is the branch chief, and then Charlie
Le Moyne was the branch chief, and then when
Charlie was promoted to assistant division
chief, why, I moved up and was chief of the
Field Investigations Branch [beginning in

Bureau of Reclamation History Program



169

December 1966]. So that would cover the
period up until 1970 when | became division
chief.

Recollection of the Failure of Teton Dam

Storey:

Reedy:

I can't recall specifically the studies on
Teton. Of course, from the time | became
branch chief, why, somebody else would have
had Region One specifically, and working on
the specific study. But the one thing I do
remember in connection to that was when |
was division chief, and on a Saturday morning,
the morning that Teton failed—

This would have been in '76.

Yeah, | don't remember the date, but |
remember it was a Saturday morning, and John
Mangan, who was the chief of planning in
Boise, and he happened to be acting regional
director over the weekend, I guess both the
director and the assistant director were out in
the field someplace or someplace where they
weren't available, and so he called me about
the failure of Teton. That was the first I'd
heard about it. Then he wanted some advice as
to who he should call here in Denver, with
regard to that. So as I recall, | gave him some
names and phone numbers on that. But |
always felt that was an awful thing to get
loaded on him, a planning man, and having to
take charge of that. Of course, he'd had lots of
experience as a manager, but it was a terrible
thing to have to deal with.
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Storey:
Reedy:

Storey:

Reedy:

Storey:

Reedy:

Yeah, | imagine it would have been.

Yeah. Let's see, you were asking—I can't
remember just now what your question was
about.

Well, we were talking about your period as
regional sponsor, whether you remembered
any projects in particular.

Cliffs-Divide Studies

Any specific projects, yeah. Well, | mentioned
the Cliffs-Divide. | remember that one particu-
larly. So far as out on field studies with
respect to the projects—

At Harvard, 1956-1957

Why don't we talk about your stint at Harvard.
How was it that you ended up going to Harvard
for '56, '57?

As | recall, I think word came out from the
commissioner's office in Washington, because
| expect that the two men who were in charge
of that at Harvard-well, let me go back and
explain that.

Art Maass and Maynard Hufschmidt at Harvard

The overall person responsible was Art Maass,
M-A-A-S-S. He was a professor of
[government] =

fow,professer at Harvard and he worked in
the School of Public Administration. He had
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Storey:

had some contacts with the Bureau of
Reclamation and the Department of Interior in
Washington. One of the men who was
working on the staff there, | don't know
whether he was working directly with Art or—
no, he was working on a doctorate with
Maynard Hufschmidt. Maynard had been very
active as a representative of the Department of
Interior on the interagency committees in
Washington. Then he went up to Harvard to
work on his doctorate.

As a part of—outgrowth of his work, | think,
and | don't recall whether he directly reported
to Art on the professors' level or not, but,
anyway, the two of them got together, and they
thought it would be good to have a study that
would incorporate all the different aspects of
planning the water resource development
projects. | think I mentioned this earlier. This
was about the time that electronic computers
were being started.

You mentioned it briefly.

Harvard Program Focused on Using a
Computer to Assist in Analyzing Projects

Reedy:

Yeah. So they thought that there might be
some way of making it possible, integrating
and setting up and incorporating a study that
could be cranked into a computer and then
come out with, if not a specific answer, with
several answers that would assist in the
evaluation of that project from an economic--
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not the environment so much, because that
wasn't the major problem at that time, but the
physical and the economic factors that would
affect a project and determine its feasibility,
practicality.

Harvard had a computer there, which was, |
guess, a mammoth thing, and very slow
compared to present computers, but they got
the idea that it might be worthwhile to get
water resource people from several different
agencies to come in and work on a study for a
year and then the people that came to this
program would get a master's degree as a result
of their study. So they, through the
Washington offices, | presume, asked the
Washington office of different agencies that
would be affected. There was the Bureau of
Reclamation, Soil Conservation Service, Corps
of Engineers[, U.S. Geological Survey, Public
Health Service, California Department of
Water Resources] +eoftkrow whetherthere

eafrie on the program. And one fellow from
the Department of Water Resources, State of
California. There were about ten of us
altogether.

l

So we got there and we were required to
take—let's see, | think we were required to take
two courses each semester, and | remember |
audited a couple of courses as a part of our
degree work. Then we broke up into teams,
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and each team selected a project or a program
for study on which they would develop a
report. We worked this out with Maynard and
with Art, to develop something that they
thought would be productive and work into
their overall program and be suitable for a—
justify a master's degree.

So this substituted for a master's thesis, was
the report that we prepared. But we split up
into teams, and our team, there were three
people. | was on it, and [Frank Johnson] &
fetow from the Bureau from Oklahoma, who
had been in a planning office in Oklahoma, &t
then-FrankJetnsoen; and Blair Bower, who was
the fellow from the Department of Water
Resources in California. Frank was a sort of
laid-back Texan. Blair was just hell-bent for
leather. He was just pushing all the time, and
he still does. | keep in touch with him. He's
still pushing. Frank went back to the Bureau
someplace and | came back to the Bureau.
Blair, | don't remember just where he went,
some agency in Washington, and then he
finally ended up as a consultant. He was just
all over the place doing consulting work. He
was really a pusher. But anyway, it was an
interesting group.

Work Group at Harvard Looked at the Washita
River Basin in Oklahoma

So for our study, we wanted to select a
Bureau of Reclamation project that we felt had
some reasonable possibility of development
and had sufficient data on from the standpoint
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of water supply data, hopefully something
from engineering, from economics, and things
of that sort, that we could put into a study that
might be the basis for application of computer
analysis. So we selected the Washita River
Basin in Oklahoma. So we got all the data that
we could from the planning office in
Oklahoma City and put that together.

We had to assume a lot of things, but in
order to get the criteria for cranking into the
computer, for example, a reservoir area and
capacity curve showing how area and capacity
varied with depth of water above a dam site,
and so instead of having actual curves, why,
we drew what we felt were reasonable-looking
curves. | don't remember how many of those
there were; | guess there were about three or
four reservoirs in that basin that we selected.

We had some data on water supply from
the Geological [Survey] data. We had to sort
of cobble up something that would be a
reasonable cost estimate, and, again, we
wanted costs, say, of the dam, for different
height of dam, so we could draw a curve of it.
We had to develop some curves for some data,
and I don't remember just how we worked
those into curves, but data for benefits, from
agricultural development, lands, assumed land
classification, developed data on what those
lands could produce and what the benefits
would be, regional-type benefits from
additional commerce that would result from
the development of the project. So we cranked
up all this data and then we turned it over to
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the computer man, who put it all in the form of
computer data that could be put into the huge
computer.

Contributed to the Book Design of Water
Resource Systems

The [key people in the] whote-program;the

water resource program, wrote a book on it,
Design of Water Resource [Systems]
Projeets,'® and Blair and 1, we [each] wrote
one chapter that was specmcally about our
project and how we approached it. [We also] +
think-each-efus had some input to another
chapter. This was published by the Harvard
Press. I've got a couple of copies at home. I'll
try to remember to bring that, show you that.
In fact, when I look at it, why, it might refresh
my memory, let me say more about it or say
something that I said wrong this morning.

Storey: For instance, you weren't developing computer
programs.

Reedy: No, we weren't. They had computer people on
the staff at Harvard. Had one fellow that
worked specifically on this program, and he
wrote a big long chapter in the book that |
never did wade through, telling just exactly
how he did it. Then there were other chapters.
Gordon Maskew,M-A-S-K-E-W, Fair, F-A-1-R
[Maskew Fair], was a professor of [sanitary
engineering,] =ecar'tremember-what-his-title
was; but he was one of the Harvard

19. See footnote 7 on page 38.
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professorial staff that worked with the project,
but not anyways near as close as Art Maass
did, but he was shown as one of the major
authors of the book.

Staff at Harvard Who Worked with the Program

Another one who was on the engineering
staff was [Harold Thomas, also a professor of
sanitary engineering.] —oh—l—eaﬁ—t—H%k—of—ms

He worked with our
team very directly on some of our water
projects. | took a couple of courses under him.
But those four, | think—well, there were five.
Let's see, Maass, Fair, [Thomas] Hufschmidt],
Bob Dorfman professor of economics, and
Steve Marglrn a graduate student.]?° —mraybe

professer; were shown as the [six] fetir major
authors of the book. Then there were several,

like in ry-staff-ef my situation, and Blair
Bower's situation, that were contributing
authors.
Storey: Were you there two years or one year?
Reedy: Just one year.

Storey: Was it an academic year?

20. The "principal authors™ of the study Were Arthur Maass,
Maynard M. Hufschmidt, Robert Dorfman, Harold A. Thomas, Jr., Stephen
A. Marglin, and Gordon Maskew Fair. "Other authors" listed were Blair T.
Bower, William W. Reedy, Deward F. Manzer, Michael P. Barnett, Myron
B. Fiering, and Peter Watermeyer.
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Reedy:

Storey:
Reedy:
Storey:

Reedy:

Storey:

Reedy:

An academic year. We went back late August
and finished up in end of May.

In'57?
Yeah, in '57.
Why did Reclamation choose you?

| applied for it, for one thing, and maybe | was
the only one that applied, | don't know. They
apparently thought it would be a good
investment. | don't recall if there was any
competition for it. We got a $4,000 stipend for
it, which did not last the whole year. The
family went back, we drove back, and pulled a
trailer and found a house that we could rent—
folks in Watertown, just north[east] of Boston,
that always went down to Florida for the
winter. So somehow or other we found out
about them and we moved into their house, and
lived there fairly comfortably for that year.

You were on Reclamation payroll then?

Well, I was on leave without pay, so the
stipend was supposed to cover it. | had to use
up a considerable amount of my annual leave,
accrued annual leave, to help get finances for
us for that whole year. But it was a good
investment. It was an interesting experlence
for me, for the whole family.

I'd take the trolley down to Harvard Square and
[Lois took] she'e-take the kids down to school
and registered them in a private school down
just off Harvard Square, and she dropped them
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there and then she'd take off and just enjoy
driving around the whole area. We took a few
trips as a family. But it was a good experience.

So far as specific application of what | got
from it to Reclamation projects, there wasn't a
lot. I don't know whether Randy and the upper
staff expected there would be. | think maybe
they were hoping that there would be, but it
didn't turn out that way.

"The computer analysis . .. there was no
conclusive indication . . . that you would get a
reasonable answer or close to the best answer

for the analysis . . ."

The computer analysis that was able to be
done, there was no conclusive indication that
that was an appropriate way to go at it, at that
time, that you would get a reasonable answer
or close to the best answer for the analysis of
the project.

Even later on, when | was division chief,
why, we didn't try to utilize that. | think there
were advancements that were made in comput-
ers, and certainly we use computers for so
many things now, but I'm not sure that you can
just develop these curves as we did for
reservoirs, say, a curve for benefits from land
development, cropping programs, regional
benefits, all those things, and put them in
curves, and crank them in a computer, and
come out with an answer and say, "This is it."
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"There's so much judgment that has to go into
these things . . . at every step along the way, as

Storey:

Reedy:

Storey:

Reedy:

well as in the final analysis. .. ."

| just don't think that is the way that you can
approach it. There's so much judgment that
has to go into these things, and I think you
have to use judgment at every step along the
way, as well as in the final analysis.

If Art Maass and Maynard Hufschmidt
were looking for a specific answer to come out
of this program, and I'm not sure that they
were, but if they were, I think it was a vain
hope, but it certainly was an interesting
approach, and from my standpoint, personally,
| feel it was certainly time and money well
spent. | don't know to what extent it may have
helped me in my career. It may have helped in
my being appointed field investigations branch
chief, having gone through that and done that
and gotten a master's degree. | might have
gotten the job anyway, | don't know. But I
certainly never regretted going back there.

When you came back, what job did you move
back into?

Well, I moved back into, for a short time, my
old field coordinator, under the chief of the
field investigations branch.

Or also known as a regional sponsor.

Regional sponsor, yeah. That was the term |
used before. Yeah. Then, oh, I don't know
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whether it was a couple or three years after
that, as I recall, Art Johnson, who was the
branch chief, retired [and Charlie Le Moyne
became branch chief.] ;&nrd [When Charlie
was promoted to assistant division chief in
later 1966] | was selected for the position as
branch chief.

Ken Schroeder Moved over to Various Jobs in

the Department of the Interior

Ken Schroeder, who was one of the regional
sponsors along with me, and a good engineer,
he'd come up from the [Geological Survey]
5. He'd done water resource investigations,
getting out and doing stream gauging, really
getting good acquaintance with [stream]
hydraulics. When he came to the Bureau, he
was in the Sedimentation Section, Hydrology
[Branch], and with his background in seeing
streams and sediment in the field, why he had
good information for that, good background for
that. But he was one of the other [regional]
coordinators.

Now | can't remember what the
chronological sequence was. It was about the
same time that | was promoted to branch chief,
he was transferred to the Missouri River Basin
field office of the Department of Interior [in
Omaha]. This is back when Interior had, |
don't know, maybe eight or ten field offices
throughout the country, and had a representa-
tive there who would sort of coordinate all of
the Interior activities throughout their basin.
This office in Omaha, they; | think, had the
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entire Missouri River Basin. It was the
Missouri River Basin field office at the
Department of Interior. A good friend of my
brother's was head of that and | knew him also.
So Ken went in as his assistant.

Then, I don't know what it was, | guess
about the same time that Randyretired-and |
was selected chief of the division here, fits
stpervisorretiredand-he [Ken] became chief
of the [Interior] Mhssetri-Bastt field planning
office [in Albuquerque, New Mexico]. +deft
remember-the-exact title:

END SIDE 2, TAPE 1. JANUARY 30, 1996.
BEGIN SIDE 1, TAPE 2. JANUARY 30, 1996.

Storey: This is tape two of an interview by Brit Storey,

Reedy:

with William W. Reedy, on January the 30th,
1996.

You were talking about him being
transferred from Omaha to Albuquerque, |
believe.

Albuquerque, yeah. He went down there in the
same position, as the [Department of Interior]
thssotrt-Basth planning officer for the Rio
Grande. He stayed there for many years and
retired. | don't remember just when he retired,
but as far as | know, he's still living there. 1
kept in touch with him for several years
through Christmas cards, but that sort of fell by
the wayside, so | haven't heard anything about
him recently.
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Storey: But you were for a few months a regional
sponsor, and then what did you do?

Again Worked as a Regional
Coordinator/Sponsor from 1957 to 1966

Reedy: No, a few years.
Storey: A few years after you came back.

Reedy: A few years | was regional sponsor. Then I
was chief of the Field Investigations Branch.

Storey: Beginning about 1960.

Reedy: No, no, it was later than that. [Beginning in
late 1966.] ttust-havebeen; oft Hwottd

have-that

Storey: Maybe a résumé or something.
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Reedy:

Storey:

Reedy:

Storey:

became-chief-ofthe HeldHnvestigations
Braneh—So in that [job], | had responsibility
for people going out to the regions and doing
jobs similar to what | had done, so | did not
have as much direct contact with the regions. |
made occasional trips, but the people who were
the regional sponsors under me would make
the trips as | had done previously. So, of
course, | reviewed all their work, they'd report
to me and tell me what had happened and I'd
have the travel reports. So between that and
telephone conversations with the regions, |
kept up with what was going, and we could
resolve any problems that might have arisen.

Did you travel to go to professional meetings?

Occasionally. | presented a couple of papers
based on my Bureau experience at ASCE,
American Society of Civil Engineers meetings.
One was on the Salt River Project, develop-
ment of the Salt River Project. The other was
the Grand Valley Project, that my dad had
worked on, and | talked about that and some of
the problems of that and what the future might
have been. 1 think I've got copies of both of
those at home. Would you be interested in
those, or not?

Those probably would be too much paper for
us.
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Reedy:

Okay. | attended some other meetings, I can't
recall all of them. | remember one, I think it
was down in Atlanta. | can't recall a specific
objective in my going to them. | attended
maybe half a dozen ASCE meetings. Another
specific travel, annual travel, was for the
annual program conference of all the planning
people in the Bureau.

Reclamation Program Conferences of Planning
Staff Set Reclamation's Budget Proposal

Storey: Tell me about the program conferences. What

Reedy:

were they trying to do and why?

Well, overall, they were trying to set up the
entire planning program for the Bureau for the
coming fiscal year. They were held at
difference places rotating tr-the+egions
throughout the regions=fac. [There was] a
specific rotation order. Not always held in the
regional office, but the region could select
places where they wanted to go to them.

My first one was in, as | recall, in 1970,
and it was in the [old Region 6, Upper
Missouri River Region, held at Rapid City,
South Dakota. —ofifet'ssee thetower

- This is a boon for me, because
I could drive to [the meetings,] ther; take
annual leave and drive, and take my wife and
my young daughter. We had a late arrival
daughter, sixteen years [after] befere our first
and fifteen years after our second, so there's a
fifteen-year gap there. So she was growing up
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about the time that | was going to these [annual
program meetings]. So this was a great way to
take a vacation, because we could drive to that
and then take vacation afterwards.

But the agenda for the programs [meetings]
were always set up by the Washington
ptanning office. and They'd have a large
staff coming out [the commissioner, division
chiefs, program and planning staff. Regions
would be represented by regional directors and
program, engineering, and planning staff.] ;

So we had all these large staffs and had
formal meeting programs, work programs. Of
course, it would start out with a pep talk from
the commissioner, then break off into smaller
groups to review the program. The
commissioner's office would usually have
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Storey:

Reedy:

some kind of a target figure to [aim for] go-at
that was given to them by the Secretary of
Interior, who got his figures from the, at that
time, the Bureau of the Budget.

So those are the input to it, and each region
would have had a target figure for their
planning program, and going on what had been
done previously, what the status of their work
was, and what they looked to be doing during
the next fiscal year as well as future years,
why, they'd develop their own pregram;
proposed program. Then those would be
brought to the planning program, and working
with the Washington office staff primarily so
far as dollars is concerned, but with input from
our staff so far as what was needed technically,
why, they'd finalize that program and at the
end of a week, five working days usually, why,
they'd come up with a Bureau program that
would be cranked into the Department of
Interior budget that would go into the proposed
President's budget to Congress.

Sounds to me like there must have been some
negotiating going on.

There was some, as | recall. | don't remember
any real acrimonious fights about it. The
[program staff] ptanning-efficers from the
Washington office usually had a pretty good
handle on what needed to be done, so ke-had it
[was] pretty well organized. Of course, I'm
sure the regional planning officers would, in
some cases, go home unhappy, because they
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maybe didn't get all they thought they should
have. But, it worked out pretty well.

I'm trying to think who all the people were
that worked on that. [Jim O'Brien was one who
represented the Washington planning office.]
Btzz Bennettand—oh;shuecks,thenthere-was

H 1

thathotshotthatcame-from-Nebraska—0h:;

was fThen there was the man from Nebraska
who was] the head of the Bureau planning
office in Washington for a couple- three years.

Storey: Are we talking about Warren Fairchild?
Warren Fairchild®

Reedy: Warren Fairchild. Yeah. Thank you. What do
you know about Warren Fairchild?

Storey: Well, I've interviewed him twice.

Reedy: Oh, have you. Oh, well, that's interesting.
How is he?

Storey: He seems to be fine.

Reedy: What's he doing now? Is he retired or is he
over at the World Bank?

Storey: No, he's retired.

Reedy: He's retired. Where's he living?

21. Reclamation has conducted oral history with Warren Fairchild.
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Storey:

In Virginia and Florida.

"Talking Turkey in Tucson"—Warren Fairchild's

Reedy:

Storey:

Reedy:

Storey:

Reedy:

Storey:

Conference for Planning Staff

He was an interesting guy. He was, | think,
maybe primarily a politician, but he had
enough technical savvy that he could work
with the staff. He put together a great program
for the first one that he had [just for planning
personnel. 1 can't recall just what time of year
it was held.] t-was-oh-whatwasit;

i ' - We had it in
Tucson, Arizona. It was a catchy phrase[-it
was titled "Talking Turkey in Tucson," as |
recall]. It was a good meeting.

When were these meetings held, do you
remember?

[The Bureau overall program conferences
were] usually [held] about the second week in
August.

Tucson in August. (laughter) Well, they
couldn't argue that you were there for fun, |
guess.

No [that one in Tucson was just for planning
personnel; it was not the Bureau program
conference]. Of course, it was all air-
conditioned where we were working and stuff.
That was a good program.

So Ellis Armstrong would have been the
commissioner.
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Reedy: Yeah.
Storey: What was he like?
Ellis Armstrong?®

Reedy: Oh, he was sort of a blustery guy. He wasn't a
very good asa speaker. I'm sort of blowing my
own horn a little bit, but I remember-I can't
remember what the occasion was, but
something here in Denver, where he gave an
overall talk about the Bureau and | talked
about the planning activities, and Howard
Cohan came up to me after, he says, "Boy, you
sure gave a lot better talk than Ellis Armstrong
did." | felt pretty good about that.

Storey: Who's Howard Cohan?

Reedy: Howard Cohan was the chief of the research
lab at the time, Division of Research.

Storey: I've heard it said that Ellis Armstrong felt that
Reclamation was gold-plating its projects.

Reedy: |don't remember ever hearing that.

Storey: Oh, okay.

Gil Stamm?®
22. Ellis L. Armstrong was Commissioner of Reclamation from 1969

to 1973. Reclamation has conducted oral history with him.

23.
to 1977.

Gilbert D. Stamm was Commissioner of Reclamation from 1973
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May have been. He was pretty good as a
political advocate, | think. Gil Stamm, | think,
for my mind, was one of the best
commissioners that we had. In my knowledge,
he was a technical man, agricultural
economics, but he was a good manager, too.
Quiet but firm, and knew how to prod people
and get them going, and knew how to put
together a program and manage people, too. |
thought he was good. He followed Floyd
Dominy, as | recall.

He followed Ellis, | believe.
Did he follow Ellis?
Yeah. Floyd Dominy chose Armstrong.

Yeah. Yeah. Ellis Armstrong was in between
them. Yeah. Of course, | guess it was about a
progression from Floyd with a little bit of a
comedown for the kind of person, he wasn't
the—well, he wasn't the same kind of person
that Floyd was, Ellis wasn't, but he was more
of a political blustery type, although he had a
good engineering background. Then-

Gil.

Gil. Gil Stamm, yeah, was a good solid
commissioner, | thought.

What about Keith Higginson, who was his
successor?
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Keith Higginson®

Reedy: | can't recall whether | worked directly under
Keith at all or not. |1 may have, but I didn't
have a lot of contact with him. He was from
Idaho, wasn't he?

Storey: Yes. He was the state engineer.

Reedy: State engineer in Boise, yeah.

Storey: Before Cecil Andrus brought him down.

Reedy: Yeah. Yeah. I don't recall any programming
conferences where Keith was the commis-
sioner, but I had met him. | did meet him.

Storey: What about the next commissioner, Bob
Broadbent?

Reedy: 1don't know anything about him.

Storey: When did you retire, now?

Reedy: | retired in 1980.

Storey: So he was appointed about that time, a little
later than that.

Reedy: | retired in February 1980.

Storey: What about Floyd Dominy? Did you know
Floyd?

24, Keith Higginson was Commissioner of Reclamation from 1977

to 1981. Reclamation has conducted oral history with him.
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Floyd Dominy®

| just met Floyd, but I knew him only primarily
by-I say only by reputation. 1 didn't know him
personally.

What was his reputation among Reclamation
employees?

He had a reputation as a real wild guy. Yeah,
the parties he'd throw, and the women that he
had, and getting drunk, and things like that.
But he was sure good at getting money for
Reclamation. For doing the job, why, I don't
[think] that anybody ever did it better.
Because he'd put together a program, and he'd
go up on the Hill with the secretary, and he'd
work it out, and he'd support the secretary up
on the Hill. He got good programs for
Reclamation. The rest of it is all hearsay.
Don't quote me.

What about his predecessor, Wilbur
Dexheimer?

Wilbur Dexheimer?®
I had met him was all, I guess.

| think he was out of the Denver office.

25.

Floyd E. Dominy was Commissioner of Reclamation from 1959

to 1969. Reclamation has conducted oral history with him.

26.

Wilbur Dexheimer was Commissioner of Reclamation from
1953-1959.
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Reedy: He was out of the Denver office. He was
assistant construction engineer. Yeah. Let's
see. | think Grant Bloodgood was construction
engineer.

Storey: Yeah, he was chief engineer under both
Dexheimer and Dominy.

Reedy: Yeah. | don't know whether he was chief
engineer at the time that Dexheimer got
appointed commissioner or not, or whether he
was still in construction.

Storey: He may have been appointed during his term.

Reedy: Yeah. Butl don't know. The scuttlebutt that
I've heard is that Dexheimer was not a strong
commissioner, adequate maybe, but not a real
strong one.

Storey: Okay. Let's start with the chief engineers now.
Grant Bloodgood would have been there when
Dominy came in in '59.

Leslie N. McClellan®
Reedy: No, McClellan preceded Bloodgood.

Storey: Well, that's true. Yeah. Let'ssee. Tell me
about McClellan, then.

Reedy: He was a very remarkable man. Very quiet.
He was an electrical engineer. He'd come up

27. Leslie N. McClellan was Assistant Commissioner and Chief
Engineer of Reclamation from July 1, 1948, until May of 1958.
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as head of electrical, and very quiet, but a good
administrator. | don't remember just what his
term was. When did he retire?

He was chief engineer from '48 to '58.

Yeah. So he was here the first five years when
I was up in Alaska, and then roughly the last
five years when | was [in the Denver office].

Tell me why you say he was such a remarkable
person.

Well, | gathered a lot of respect for his
character as opposed to Dominy. He was a
good engineer. He came up through the
electrical branch, as I recall. Let's see. He
started out, I think, just as chief engineer—did
he start out as chief engineer or was it assistant
commissioner and chief engineer at the time
that they—

No, that happened under Barney Bellport.

Under Bellport, yeah. That's what | was
thinking, that he was just chief engineer.

That's right.

Yeah. I didn't work directly for him at all, or
even indirectly for him, because the planning
reported directly to Washington all the time |
was—or up through his tenure. So I knew him.
I knew him in the hall, spoke to him, he knew
me, certainly not a close relationship in no
way. But from knowing him personally as
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much as | did, and seeing how he was
respected by the people in design and
construction, why, that's what made me say he
was a remarkable man.

What are your recollections of how he looked?

What's the word | want to use? Very
imposing. He was tall. Tall, thinning grey
hair, wore glasses, a little bit more than heavy
build, I guess. Of course, you've seen pictures
of him, I'm sure. I'm trying to see if | can
remember the picture.

No, I'm not trying to see if you remember that,
I want to know your impressions of him, and in
describing him, you're going to give me your
impressions of him.

Yeah. He was quiet. He didn't bluster at all
like Bloodgood did. He was very quiet and
mild-mannered, as far as | know. Of course,
there may have been times that he could ret fly
off the handle, btit when he could show his
anger to people that he wanted to. | don't
know. But I had a lot of respect for him.

The next one was Grant Bloodgood.
Grant Bloodgood?®

Grant Bloodgood. Well, | think Bloodgood
was a good technical person. He probably ran

28.

Grant Bloodgood was Assistant Commissioner and

Chief Engineer of Reclamation from May 1958 to February 1963.
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the shop in a good way, too, but he was sure a
lot more outspoken, gruff, no-nonsense kind of
guy. Again, | knew him to speak to him, but
didn't have any direct contact with him.

Storey: Do you remember what he looked like?

Reedy: Oh, he certainly was not as imposing a figure,
he didn't cut as imposing a figure as McClellan
did. He looked as though he'd been riding the
range for a long time, sort of a creased face,
weather-worn face. As I recall, there was a
cigar in his mouth about half the time, and |
guess the other half it was down in an ashtray
on his desk.

Storey: Was it lighted?

Reedy: | can't remember. | think he smoked some,
yeah. My recollection of him is that he could
sort of fly off the handle perhaps if something
really got him mad, but he was probably a
good administrator, but an entirely different
pattern than McClellan.

Storey: His successor was Barney Bellport.
Bernard (Barney) P. Bellport®

Reedy: Yeah. Well, Barney was sort of in the same
mold as Bloodgood. He was a fairly big man,

29. Barney Bellport was Director, Office of Design and
Construction, at Reclamation from February 1963 to April 1972. Even
though this position's title changed when Leslie N. McClellan had the job,
the job was still popularly known within Reclamation as "chief engineer"
until the 1990s.
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not quite as tall as McClellan, but big, |
suppose, six feet, maybe a little over, not real
heavyset, but he was well-built. As I recall, he
smoked, too. Maybe he's the one I thinking of
that's smoking. Maybe I got that wrong.
Maybe we better not say anything about the
guy. (laughter)

I know Ray Walter liked to smoke.
Yeah. Who is this?

Ray Walter.

R. F. Walter?

Yeah.

Yeah, now, he was in Reclamation the same
time my dad was. He was a good friend of
Dad's. | don't think | ever met him.

I have heard that Barney Bellport liked to
embarrass people who worked for him, chew
them out.

I can see him doing it. | know one story that |
got, and I can't remember where | got this, was
when you started working for Barney, or
maybe when you started working with him,
well, he was assistant [commissioner]/chief
engineeritig, so all the planning people worked
for him when | was there. But the story | heard
was that he'd give you 100 points when he
started working with you or when he started
knowing you. Then if you did something to
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cross him up, or he thought you did something
wrong, or he got mad at you for no reason at
all, why he'd take one point off. When you got
to zero, you were on his shit list. That was
what | had heard was his mode of operation. |
did not experience it personally, maybe
because | kept my nose clean, maybe because I
didn't have all that much contact with him. |
was on speaking terms with him, and my
relationship was always good.

Well, now after Barney Bellport was Harold
Arthur, I think. No, not quite the last chief
engineer you would have worked with.

Harold G. Arthur®

Well, Harold was-I have a lot of respect for
Harold, too. He was somewhat in the mold of
McClellan as far as his knowledge and abilities
are concerned, | think, but a little bit more
outspoken. He'd speak his mind in a very
firm—well, McClellan did firmly, too, but very
quietly. Harold was a little bit more louder
voice about it. Of course, you know Harold.

Yes, | do.

You have your own observations of him. But
Harold, I think, was a good manager. | think
his staff, in general, liked him, enjoyed
working for him, with him. My contact with

30.

Harold G. Arthur was the Director, Office of Design and

Construction, at Reclamation from April 1972 to July 1977. Reclamation
has oral history for him.
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him was not close, but I always felt that he did
a good job.

How did the staff react when he was forced to
resign?

I didn't remember that—. When did that
happen? Because | don't remember that.

This would have been 1977, after the failure of
Teton Dam.

Boy, I'd forgotten that.

Okay, well, let's move on to—do you remember
Robert B. Jansen, this mystery man who shows
up?

Robert B. Jansen®!

Oh, yeah. That's right. Bob Jansen was in
there, yeah. | suppose, and | may have known
about [it] at the time, and | can't recall my
thoughts now, but looking back on it, my guess
is that Harold Arthur was probably a scapegoat
for Teton, that it was not his personal
responsibility, the failure of Teton, but as the
chief of the technical office, why, he probably
had to be sacrificed.

What about this man Jansen?

31.

Robert B. Jansen was the Director, Office of Design and

Construction, for Reclamation from September 1977 to February 1, 1978.
His title then changed to Director, Office of Design and Construction, from
February 1, 1978, to December of 1979.
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Reedy: Oh, Bob Jansen, yeah. | never got to know
him very well. He wasn't around for very long.

Storey: About three years, | think.

Reedy: Yeah. Gosh, he must have been chief engineer
about the time | retired then, 1980.

Storey: The dates | show are 77 to '80.

Reedy: Yeah. | can vaguely remember him, but-—

Storey: But you don't have any outstanding
impressions?

Reedy: | don't have any outstanding impressions.
Now, he came from the Corps of Engineers, as
I recall, didn't he?

Storey: Yeah, he came from outside. | don't know, I've
not been able to track him down.

Reedy: | think it was Corps, but I'm not sure.

Storey: What about Rod Vissia?

Rod Vissia*

Reedy: Rod Vissia was regional director, Region Two,
for part of the time that | was working out
there, and he was a fair-haired boy that—
personally, I was not that impressed with his

32. Rod Vissia was the Assistant Commissioner for Engineeering

and Research from January of 1980 until March of 1982. He then went to
the World Bank. Reclamation has oral history for him.
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abilities. 1 think he did a good job, but I think
he—and maybe I'm misreading it, but from the
contacts | had with him when | was chief of
planning here and he was regional director out
there, he did an adequate job, but | never
thought that he was head and shoulders above
everybody else. Now, whether | got the
impression that he thought he was, or that other
people had expressed that to me or not, | don't
know. But in any case, | think he did an
adequate job, but not a real hot job. | didn't
know him, of course, when he was assistant
commissioner and chief engineer here. How
long was he in office, that office?

He was here from '82.
You mean he followed Jansen?

Yeah, he followed Jansen, and then after him
came Darrell Webber. Since then the
position's been abolished.

Darrell Webber®?

Yeah, now Darrell, | remember Darrell. When
I was, | guess it was shortly after | became
chief of planning [here in Denver], Darrell was
working, and | guess he was head of the—I
don't know what they called it, but it was the
office here that had responsibility for the
installation, upkeep, and use of the computers,
when we were really, really expanding in our

33.

Darrell W. Webber was Assistant Commissioner for Engineering

and Research from July 1982 until September 1993.
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use of computers and applications of
computers. Darrell came to me and said, "Do
you have any job here that would be suitable
for me that could open up and give me possibly
a better future in the Bureau?" | talked with
him for a while, and we didn't have any
specific vacancies where he would have fit
well.

END SIDE 1, TAPE 2. JANUARY 30, 1996.
BEGIN SIDE 2, TAPE 2. JANUARY 30, 1996.

Reedy:

You were talking about Darrell Webber, |
think.

Yeah, and his coming to me and talking about
a job in planning. I had confidence in his
abilities, but we didn't have any job right
offhand that, with his engineering background,
where he could have fit. So he decided to stay
in computers, and it turned out to be the best
thing in the world for him, because he got to be
assistant commissioner and chief engineer. He
had a real good head on his shoulders and he
could rely on other people for their responsi-
bilities. He was a good manager, | think. As |
say, | didn't work under him, but what I heard
about and saw of his operation here. So I think
he did a good job. I never did talk with him
specifically about what he felt would have
happened to him if | had offered him a job in
planning and he'd taken it, because he probably
would never have gotten to the position of
assistant commissioner and chief engineer.
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When you were the branch chief, that was the
general investigations branch?

Field Investigations Branch
Field investigations.
The Field Investigations Branch.
Field Investigations Branch.
How many people were in that branch then?
Oh, probably half a dozen, not more than that.

So they were doing more than regional
sponsoring.

Yeah, well, I was trying to think just what they
were doing.

We did have seven regions.

No, but, no, we didn't have a regional sponsor
for each region, like I had One and Four and
Alaska, and Ken Schroeder had Seven and
Five. I can't remember who had Two and
Three [and Six]. But no, maybe there were
four with three people handling regional
sponsorship and a secretary, but it wasn't a big
branch. 1 don't know that I would have
anything that shows that now or not. [Don
Bingham came along somewhere in there and
became one of the regional sponsors, but I'm
not sure what regions. You remember, Don
was chief of the survey party | was on when |
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Storey:

started working for the Bureau at Grand Lake
in 1939. Don was a good solid engineer and a
very good man.]

Were there any specific projects that came up
that you remember, anything that might have
been a problem, or anything that might have
been sort of a triumph, or anything like that?

Projects that ". . . were duds, should never have

Reedy:

Storey:
Reedy:

been built. .. ."

Well, not right offhand. There were probably
some that, as I look at them now, people would
probably say they were duds, should never
have been built. That is, some people would
say it. Like some of these Western Slope
projects in Colorado, Bostwick Park, for
example. Small irrigation projects.

The Florida Project? Floreda [phonetic]?

Yeah, Florida, yeah. Yeah, that might be one.
Of course, looking at them from hindsight,
with the emphasis on an environment now, that
may be true, and they probably didn't make a—
well, I don't know, I'd have to look and see
how much of a contribution they made to the
economy of the region. But a project like
Grant-RiverProject; Grand Valley Project, |
think it's proved its worth many times over. It
didn't require a reservoir, so people couldn't
jump on it because it was flooding riparian
land. It's returned its, over the seventy or
eighty-five years, no, not that much, eighty
years or so, that it's been producing seventy-
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five to eighty years, why, it's certainly returned
much more than the cost of the project and has

been invaluable to the economy on the Western
Slope.

That's one where there's just a diversion dam
on the Colorado River.

Yeah. Of course, there were projects that
were—had reservoirs that had to be built, as
other uses came in, had to be built to maintain
flows, such as Granby, which was built for the
Colorado-Big Thompson Project, but also to
maintain flows in the Colorado River, and
others on tributaries of the Colorado that were
built subsequently for flow maintenance, and
required in part because of the diversions from
the Grand Valley Project. But there were other
reasons for building those reservoirs, too.

Well, so far as projects that | had a hand in,
I'll have to get out a map, or maybe you can
give me a map when | go down to your office,
give me a map showing all the Bureau projects.

We ought to be able to find one somewhere.

| expect you can. I'll look at that and maybe
that'll refresh my memory the next time I'm
here, if you want to follow up on that.

Okay. Well, we're getting down toward the
end of the list here, | think. How long were
you chief of the Field Investigations Branch?
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Well, I'd have to go back and look at my
records to check that out, but it was [about

three and one-half years.] —I—weuid—gues&
Until you retired.

No, no. You said Field Investigations Branch.
That's right.

Yeah. No, | was chief of the division when |
retired. The Field Investigations Branch was

[1966] earty-stxties to 1970.

Okay, then in 1970 you became the division
chief.

Division chief.

For? The division of-?

Becomes the Chief, Division of Project

Reedy:

Storey:
Reedy:
Storey:

Investigations, in 1970

No, it was Division of Project Investigations at
that time, then it had several names after that.

Was that a promotion for you?
Yes. That was from GS-14 to a GS-15.

How many branches in that? That was 1980
you said. | mean, excuse me, 1970.
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Branches in the Division of Project
Investigations

Yeah, 1970, | retired in 1980. That's right.
Yeah. Well, let me see. Field investigations,
hydrology, lands, economics], report reviewl].
Then we got a branch for—let's see, was that a
branch? It had a couple of people in it, one for
public [involvement.] trfermation: That
wasn't what it was called. I'll have to look at
that [at] home. I've got an old organization
chart at home.

It sounds like at least five branches, though.

Yeah, | think there were probably five [or six]
branches.

Did you have an assistant to run the division?
Yeah.
Who was that?

Let's see, Manny Lopez* was the first one, but
he was only there a [couple of years, as |
recall,] short-tirme; because he got offered a job
as regional director in Boulder City. Then let's
see, | guess Ken Kauffman took his place. |
can't remember anybody in between. No;there
f - I've
got to look that up, because Ken [Kauffman]
was assistant to Wally Christensen on the so-

34.
Lopez.

Reclamation has conducted oral history with Manuel (Manny)
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called Westwide Study. In fact, Warren
Fairchild, 1970, I think it was Warren, yeah,
they were just setting up the Westwide Study,
and the vacancy became available, the division
chief. Let's see, as | recall;-Art=what-washis
rame?vhtehett Art Mitchell retired.

". .. Warren [Fairchild] asked me which job |
would rather have, the division chief or [head]

Storey:
Reedy:

the Westwide [study] .. ."

So they needed a new division chief, and
Warren [Fairchild] asked me which job |
would rather have, the division chief or [head]
the Westwide [study], and I thought from the
standpoint of my background and from the
standpoint of trteresting; how interesting it
would be, I knew that the Westwide would be
interesting, but I also knew there would be a
heck of a lot of pressure on it, and I didn't want
to have anything to do with that kind of
pressure, so | opted for the division chief.
[Furthermore, the Westwide Study was short
term, two or three years, and then it would end,
and I'd have to look for another job. The
division chief, on the other hand, was a
continuing job.]

What kind of pressure were you anticipating?

Time, for one thing, time and dollars, because I
knew that there would be an awful lot of work
have to be done in a short period of time. |
don't remember what the program set up for it
was, but getting all studies done, all the
coordination with the other state and federal
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agencies and the general public, writing the
appendixes or the sub-reports that would be
necessary, putting together the final report. I'd
been involved enough in Boise [and Juneau]
with preparing reports and things of that sort,
that | knew there'd be an awful lot of pressure
on that, and | just wasn't interested in that. So
| opted for the division chief, and | never
regretted it.

Wally Christensen and the Westwide Report

But then Ken [Kauffman] was Wally
Christensen['s] assistant on that, and Ken was
an invaluable person on that. They had a
crackerjack staff. They got the best people.
for-that: Wally | didn't know before that.
Wally came from Region Three. He was head
of the San Bernardino planning office. 1'd met
him [when | was on a trip there]. te-been

I'd been down there and I'd met Wally, so |
knew him, and | knew Ken slightly. But they
sure had good people on that team.

Ken, I think, was—I don't know, but I just
have the feeling that Ken was largely
responsible for being able to pull it together. |
know Wally was a good administrator, but |
would give Ken an awful lot of credit on that.

Kenneth O. Kauffman Became My Assistant
When the Westwide Study Finished
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Then when they finished that study, closed
that office, why, then Ken needed someplace to
go, and the assistant chief had been a GS-14.

altd tie. -
eantthifkinmy headwho—becatse Hknow
that study was goi gel attne Sa. etirme-that

Yeah, that went, | think, until about '72, maybe
'73.

Yeah, it was going on at least that long. And I
can't remember [that] who | had [an] as
assistant chief [after Manny Lopez went to
Region 3+f+hatonre. But anyway, when Ken
came, when that Westwide study closed, why,
we needed a place for Ken, so Ken [Kauffman]
became my assistant chief, but they upped it to
a GS-15. 1 don't remember what his grade was,
because | think Wally was a 15.

That mean you got to be a 16? (laughter)

No. No, it didn't work that way. (laughter)
Both the chief and the assistant chief were 15s.
But Ken was a crackerjack. He's a prince. He
was a prince in that [position]-stuey. We
worked together in excellent fashion. He gave
me advice. If he thought maybe I was doing
something wrong, he'd let me know in a polite
way, and we'd work it out.

"...ljust thank the Lord that he became my
assistant chief, because he was such a good

person to work with. .. ."
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He was a wonderful background of information
on planning studies, personnel, he knew a lot
of people, some of them better than I did, and |
just thank the Lord that he became my assistant
chief, because he was such a good person to
work with. Nice personality.

How long did he stay with you?

He [Ken O. Kauffman] retired the same day |
did, very unexpectedly.

Oh, really.

I thought he would take my job, but at the last
minute, | think maybe about February 28,
[1980,] why, he turned in his resignation for
February 29.

Really?

Yeah. So he retired, and then he went to
work-I think he'd been looking around,
because | think he went to work right away for
Morrison-Knudsen. They had an office here,
and I think he went to work for them and did a
lot of planning studies for them.

How did you divide up your responsibilities if
you had an assistant chief and yourself both
ranked at a GS-15?

Oh, gosh, | don't remember right offhand.

Did you have any other staff for the division
chief, besides maybe a secretary?
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Geoff Bennet Was in the Programs and Reports

Reedy:
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Branch

No. No, we had a secretary. Well, we had an
assistant-no, he wasn't assistant, he was in the
programs branch. Here's another, Programs
and Reports Branch was another branch that
we had, and Geoff Bennet handled the
programs. At one time they had an assistant to
the chief--Randy had an assistant to the chief,
that developed the programs for what was then
the Hydrology Branch. But no, we didn't have
an assistant to the chief as | recall; there was
just the two of us and the secretary.

I can't recall right offhand specifically how
we divided it up. | think probably, as I recall,
thinking on it, Ken handled a lot of the day-to-
day operation. He was a good man technically.
So he, I think, handled a lot of that, and |
handled more of the overall work, the
coordination with Washington, coordination
with the other offices here in the chief
engineer's office, and things of that sort. I'll
have to think about that some more and see if |
can dredge up anything different about that.

Did you have any personnel problems while
you were division chief?

Not with our technical personnel, no. One
personnel problem was my own darn fault.
Let's see. Barbara Whitmore was the secretary
when | took over, and she'd been there for a
long time. Then Sachi Yoshimura came in as
secretary, and then she transferred to the O&M
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Reedy:

or whatever they called it at that time. | think
she got a grade raise.

So | advertised for a position. On the
advice of a fellow for whom she had worked,
and who | think was in Washington at the time,
and | had talked with him, and he recommend-
ed her very highly, but he may have had a good
relationship with her, but she did not work out
well. I had an opportunity to hire a gal whom |
interviewed, and she would have been good,
would have been better than the one that I did
hire, a lot more open personality. | should
have hired her. In fact, before | made the final
decision, why, I called her and asked her if she
would take the job, but she said, no, she'd
already accepted another job, so she couldn't.
So I had second thoughts about it, but | didn't
have my second thoughts in enough time.

The lady that I did hire, she did not meet
people well, she was sort of dour, not an
outgoing personality which she should have
had for that office. Sachi was, and this other
lady would have been, so I kicked myself
[many times] for making that mistake mmatiy
times.

Did you try and remove this person?

No, | didn't try to do that. | didn't think that
would be justified, and when | had hired her
and she hadn't shown any lack of ability to
perform, there wouldn't have been any logical
basis for it. It would have been just on a whim,
or my own personal choice. | know lots of

Oral history of William W. (Will) Reedy



214

Storey:
Reedy:

Storey:
Reedy:
Storey:
Reedy:

Storey:

Reedy:

Storey:
Reedy:

times people have had secretaries removed for
that, but I didn't want to operate that way. It
was a disadvantage to my staff. They didn't
particularly like her, and I think some of the
other outside offices that may have had doings
with her didn't particularly like her. She did an
adequate job, but she just wasn't a pleasing
personality. I'm sure it crossed my mind at
times, but I never felt that | would be justified
in trying to remove her.

Planning. Let's go back to planning.

Hey, | thought you said we were about done.
(laughter)

Well, we can do this next time.
Why don't we.
Okay, that's fine.

It's been a couple of hours, and I'm sort of
hoarse with this cold.

I'd like to ask you whether or not you're willing
for researchers to use the material on these
tapes and the resulting transcripts.

Absolutely. Same as | said before.

Thank you.

Okay.

END OF SIDE 2, TAPE 2. JANUARY 30, 1996.
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BEGIN SIDE 1, TAPE 1. FEBRUARY 5, 1996.

Storey:

Reedy:

Storey:

Reedy:

Storey:

This is Brit Allan Storey, senior historian of
the Bureau of Reclamation, interviewing
William W. (Will) Reedy, a former employee
of the Bureau of Reclamation, on February the
5th, 1996, at about nine o'clock in the morning,
in Building 67, on the Denver Federal Center.
This is tape one.

Manuel (Manny) Lopez

Last time | think we were talking, you
mentioned Manual Lopez—Manny Lopez—-who
became the regional director down in Boulder
City.

Right.

Could you tell me your impressions of him,
please?

Oh, he was very competent, very, very
excellent engineer, administrator, always
seemed to be on the up side, | never saw him
really when he was down, always with a smile
and a happy voice, worked well with people.
As | think | mentioned, he was my assistant in
Division of Planning Coordination for a short
time before he got the job down in Boulder
City.

Why would they go to an assistant division
chief for a regional director's appointment?

Oral history of William W. (Will) Reedy



216

Reedy:

Storey:
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Storey:

Reedy:

Storey:
Reedy:

Because he's well qualified. Well, the assistant
division chief, I think was primarily a stopgap.
He had headed up the—I can't remember the
name of the organization, but it was studies of-

Something like the Office of Saline Water?

Saline water. Yeah, that's right. Yeah. He'd
headed up that, and then I think that was, as |
recall, that was abolished, and they needed a
place for him. So they put him in as my
assistant. I'm sure it was just sort of a stopgap
until something worthy of his abilities came

up.

So I don't remember just how long he was
there, but I'm sure it was less than a year. It
may have been even less than half a year.

Then he went off. You also mentioned Ken
Kauffman.

Yeah. Ken was assistant chief of what we call-
ed the Westwide Study. | don't remember the
official name of it right offhand. You probably
recall it. You may have a record of it some-
place.

Oh, yeah, we've got it. We can find that.

Well, I'm sure you've got that. He was
assistant chief to Wally Christensen, who
headed up the office. They'd completed their
study, so they needed a place for Ken. Wally,
as | recall, retired after that. So Ken became
my assistant chief.
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How long were you involved in planning?
You retired in '80.

"All my career ...was in planning...."

Reedy:

Storey:

Yeah. All my career, basically, except for the
first three months when I was working on the
Colorado-Big Thompson Project up at Grand
Lake. All the rest of it, was in planning.

Now, if you would cast your mind back, would
you tell me about how planning changed over
the years between when you started doing
planning and when you left in 1980- in the
Bureau of Reclamation?

How Planning Changed During the Course of

Reedy:

His Career

In the beginning, to quote, in the beginning it
was fairly simple and straightforward. We
were interested in the hydrology; the water
supply; flood studies as necessary for design;
field surveys to determine the project lands;
soil studies to determine the suitability of the
lands; surveys for project structures; topog
[topography] of dam sites; alignment; and strip
topog along canals; then of course, the design
of those structures which was not in the project
planning, it was in the chief engineer's office of
design; basic economics; the agricultural
economics to determine potential benefits in
the project; suitability of lands for irrigated
agriculture; benefits to the farmer or water
user; the general economics, benefit cost ratio,
benefits to the community, direct benefits
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which would come to the farmer, and indirect
benefits to the community in the area. Those
were the primary things that we looked at, and
it was that way probably, oh, probably up
through the sixties, somewhere along in there.

New Environmental Concerns in the Planning

Process

Then other concerns became apparent,
environmental concerns, more attention to fish
and wildlife problems and studies, involvement
of the public, public interest, public concern.
Those worked in gradually. We had on our
staff, just looking at this—we had an
environmental and social staff which
considered those problems, the environmental
concerns and the public relations, more
emphasis on water quality, set up a separate
section on water quality. That, just very
briefly, is the major change.

Public Input into the Planning Process

As a part of our social studies, we would
hold public hearings on projects, which is quite
common now, but was unheard of in the early
days, giving the local people, both those who
would be directly affected by the project and
those who might be indirectly affected, give
them an opportunity to express their opinions
about it, and all of those, of course, were
considered in the overall evaluation of the
project.
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Storey:

Tell me what it did to the length of time that it
took to plan a project. Do you have any
remembrance of that?

New Planning Concerns Extended Planning

Reedy:

Storey:

Reedy:

Time for Projects

Yeah, it extended that time. When you start
getting the public involved, particularly, both
from the social aspect and from the environ-
mental aspect, because this created a lot of
interest and concern that the public could
express, which they couldn't earlier, so to hold
these hearings, to evaluate the concerns that
were expressed at the hearings, and by
correspondence by letter, it extended the length
of time for the planning studies, oh, | don't
know, just a rough estimate, maybe by 20, 25
percent, because you'd have to allow time for
the hearings, then publish the initial results of
the hearings. As I recall, we put out a
preliminary analysis of them, and those would
have to be reviewed by the people who had
attended the hearings and others who might be
interested, and you get their comments back in
and all of those had to be put into the
appendixes that we prepared for the report, and
added to the technical appendixes, and all of
this took considerable time and staff.

How did Reclamation do at adjusting to these
changes?

Some people were dragged into it kicking and
screaming, some of the old-time people. My
impression is that they thought it was a waste
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of time, but certainly with the general change
in the country, and the opportunities for people
to express themselves which have increased
over the years, it was undoubtedly necessary.
It put sort of a stop to some projects, some that
would have been just on a straight technical
and engineering and economic basis would
have been feasible, were no longer feasible.

Do you remember any of those specifically?
No, I don't, not right offhand.
Go ahead.

But it certainly would affect the studies. And
as | say, there were some people who resented
this, what they felt was an intrusion to the
straightforward way of doing a study, but
certainly it was necessary. We have always
served the public, and as the public's needs and
views on Reclamation projects change, why,
those have to be considered. They're publicly
funded initially, and for that reason, the public
certainly should have an opportunity to express
their opinions on it.

Of course, | say they were publicly funded
initially, but the returns from the project
certainly over the years, from a direct financial
standpoint to the Bureau and direct community
financial standpoint, were certainly justified.
You're aware of all the statistics showing some
of the benefits from the old projects like the
Boise Project, the Salt River Project, the
benefits that are accrued to the community and
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Storey:

nationally, are certainly adequate justification
for those projects, although we have to
recognize that in some cases there was some
environmental damage done by some of those
projects. But at that time, why, it was not a
major concern. And sometimes you wonder
whether it should be a concern. [Interruption.
Tape recorder turned off.]

... the way planning went in Reclamation, and
the way it had changed. You were the head of
this. Really, I think, as a major change was
coming, we had what, the Wild and Scenic
Rivers Act, about '63, which, of course, would
affect us, National and Historic Preservation
Act in '66, National Environmental Policy Act
in '69, and a whole constellation of other
related kinds of things. What kind of personal
issues that you had to deal with in your job
were presented to you by this change in
American thinking and environmental law?
What kinds of issues did you have to deal with
besides dragging people kicking and screaming
to the process?

Public Involvement Staff Were Added to

Reedy:

Reclamation Offices

Well, we had to provide staff to examine those
concerns. We did it from a standpoint of
providing staff to advise the regions, who had
the hands-on operation of it. For example, the
regions would be the ones that would set up all
the public hearings on environmental concerns
or social concerns. But we had experts on our
staff that would provide them with assistance
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Storey:

and guidance, develop standards, the same way
that we did on the technical, engineering, and
lands, and economics. We set up the standards
and worked with the regions on implementing
those in the specific project investigation
studies that they were doing. So we had
somewhat similar role in the whole program,
from the standpoint of the environmental and
social concerns.

Now, you've already mentioned water quality,
for instance. What other kinds of special
expertise had to be added to the planning
division?

Well, you mean from a technical standpoint
besides the environmental and social concerns,
we added staff for that. Water quality became
a major concern, but most of the others had
been on the staff for some time, the engineers,
the economists, the lands people.

You were just looking at new issues, then?

So we were just adding staff for new issues,
yeah.

I guess the preservation officer, for instance,
was not really on your staff.

No.

That was part of the commissioner's staff here
in Denver.
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Storey:

Reedy:

Storey:

Yeah. Yeah. That was only from the planning
standpoint. | don't remember that we had any
major concerns with regard to historic
preservation of any of the projects that we had.
It may have been there were some at that time,
may have been those didn't come into play
until later on, but there may have been some
that they may have been discussed more
directly between the historic preservation
officer and the regional offices, since he was
not on our staff.

At that time, were you working on things like
the Narrows Project, and the Animus-La Plata
Project, and so on?

Yeah.

What was going on?

"...theregions do the specific studies, and we
provide the technical guidance and assistance.

Reedy:

Storey:

Reedy:

Well, now the regions were doing those
studies. See, the regions do the specific
studies, and we provide the technical guidance
and assistance, review, and final approval,
from a technical standpoint.

Do you remember any of those cases becoming
controversial or anything?

Oh, I'm sure there were some minor controver-
sies from the technical standpoint, but I don't
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recall any that really stick in my mind as being
show-stoppers or anything of that sort.

Tell me how planning related to other kinds of
activities, like the laboratories, like the
designers, like the regions. How did that
interaction work? Were there any tensions?
Was it always an amicable relationship? How
did that work?

Oh, when you get people working together,
sometimes with different objectives, why,
you're going to get some tensions, which we
had some, but I don't recall any that really blew
up. I'm sure there were some hot words
spoken at times between our technical staff and
the technical people in the region, and the
regional planning officers who might want to
be pushing a project, and our technical staff
had some objections to what they were doing
and how they were doing it.

The Three Levels of Design

We relied on the design division for
preparation of, in many cases, preparation of
preliminary designs, feasibility designs, we
called them. Well, we had three levels of
design, the reconnaissance, feasibility, and
then final design for construction. Oh, what
was it? Along came Warren Fairchild, and he
tried to throw in some other design level, and |
can't recall just what it was, but as I recall, he
was trying to have us substitute for both
reconnaissance and feasibility, but—
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Storey: Sort of compress the process?

Reedy: Sort of compress the process, shorten the
process, but | don't think that it ever really took
hold. From a technical standpoint, | had some
problems with it, because I think the
reconnaissance, the feasibility, serve very good
purposes. If somebody envisions a project and
you look at it in what we call a reconnaissance
level, which is sort of a broad-brush level,
from the standpoint of all aspects, water
supply, field investigations, engineering
design, economics, land studies, you look at it
in sort of a broad brush to see whether it's
worth going any further with.

Then if you find that it does look as though
it's feasible from an economic standpoint and
all the other concerns, then you go on and do
what we call the feasibility level, which would
be the level which would be suitable for
authorization by the Congress. The
reconnaissance reports were primarily internal
documents. The feasibility report was one that
would be prepared to take to the Congress.
Well, of course, it would first have to be
approved by the regional director, from the
assistant commissioner/chief engineer, from a
technical standpoint, which is where we
became involved, and then approved by the
commissioner's office and forwarded to the
Congress. | don't remember just the specific
procedures there.

Normally there would be some
congressman, either a representative or a
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senator, who would be interested in pushing
that project from the standpoint of local area
development, so they would introduce the bill
and this report would be the supporting data to
justify the authorization of the project for
construction.

So | felt that that procedure was logical and
I envisioned that it would be rather difficult to
combine those reports or shorten the time,
even, in order to go through an adequate
investigation from somebody where you first
look at it and have it in your mind and have to
decide whether it's worth going to the expense
and the time required for a feasibility study.
So I think what we had originally was a fairly
good process.

I can't remember what happened to Warren
Fairchild's proposal on that. I just don't
remember to what extent that was imple-
mented.

Reconnaissance Studies

You have this process of studying a
reconnaissance report. How would you be
prompted to initiate a reconnaissance study?
Or how would the regions be prompted to
initiate a reconnaissance study? Do you have
any sense of that?

Many of these projects had been envisioned by
the local people for some time. These local
people, even though they may not be
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technically trained and qualified, they certainly
have a pretty good idea as to what might be a
feasible project, and they can envision that.
They could see a large body of land out here
that's not being irrigated that looks as though it
might be, by comparing it maybe with
something that started irrigation fifty years
before, such as the Grand Valley Project. They
could see a potential water supply, and maybe
what looked like a good dam site, because
anybody can see that, where there's a
narrowing of the canyon and a broad base in
the back of it, why, it's obvious that it's a
possibility for storing water. So these local
people, as they still do, I suppose, would
envision this and maybe get their
representative in Congress to go about
necessary implementation to start an
investigation, or maybe they would talk direct-
ly with somebody from the Bureau in a re-
gional office or a local office. Of course, the
Bureau people would be looking for such
things, too, and they could identify some.

Feasibility Studies

Well, just as an example, we had, as | think
I mentioned it before, what we call the Cliffs-
Divide Project on the Western Slope of
Colorado, that was a major reconnaissance-
level study done by the Grand Junction office
under the supervision of the Salt Lake City
regional office, to identify potential projects
throughout the entire Western Slope in the
State of Colorado. They identified many of
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them there, some of which were studied in
feasibility detail. This was, | suppose you
would call [it] a reconnaissance report, or
maybe there was a little bit even pre-
reconnaissance. It served that purpose. It
wasn't a reconnaissance study of a specific
project, but of an area, and identified projects
that could be studied in more detail at the
feasibility level.

Do you have any sense of the percentage of
projects that went from a reconnaissance stage
to a feasibility stage?

Oh, it would just be a wild guess.

Were there a lot more studied at the
reconnaissance level than at the feasibility
level? Or do you have any sense of that?

Well, 1 would guess probably something less
than 50 percent of those that were studied at
the reconnaissance level would go on to
feasibility study. From the feasibility study to
authorization, again | don't know, this is a wild
guess, 20, 25 percent maybe.

Would actually proceed.

Yeah.

So what I'm hearing is there's a substantial
reduction between the reconnaissance and the

feasibility stage, and between the feasibility
and the authorization stage.
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Yeah.
Regardless of what the exact figure is.

Yeah. Now particularly when you're looking
at something like the Cliffs-Divide Project,
where you're looking at an area and all the
water resource potential in that area, rather
than a specific project, but you're looking at it
from a reconnaissance standpoint.

Basin Reports

We had other what we call basin reports,
where you're looking at an entire basin like the
Upper Snake River Basin, for example. As |
recall, we did a reconnaissance report on that.
So these are looking at a major area, trying to
identify all the potentials in there. When you
do that, you're going to have a larger reduction
from reconnaissance to feasibility than you are
when you pick out specific single projects that
you want to do a reconnaissance report on, and
then those would pass the feasibility. If you're
just looking at the individual project, they
would probably be maybe two-thirds of those
might lead onto a feasibility study. Again, I'm
just pulling figures out of my head.

Were you ever in a situation where something
or somebody was pushing a project that
Reclamation probably wouldn't have wanted to
really support?

I know that happened. | can't think of any
specific one right now. But sure, there'd be
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Reedy:

people that would like to have something that
would provide a little jump start to their own
area, both from the development of the
community, bringing more people in,
providing more revenue in the area. Of course,
then sometimes you get a congressman who
might see that, and he might figure if he could
get that project, why, it would be a feather in
his cap, too. So you had both the local people—
well, the local community pushing it, and
maybe the local representative in Congress.

Most of these that get pushed that way,
they didn't do it without good reason. They
wouldn't just bring up some crazy project and
ask us to look at it. There was usually some
good foundation, substantial basis for looking
at a project.

Well, conversely, did you ever have what
Reclamation thought was a really, really good
project that for some reason didn't go?

Oh, I'm sure that there were some that-and
again, | can't think of specifics right offhand—
some that we would recommend to Congress
for authorization, and Congress, in its wisdom,
would not wish to authorize it. Like there are a
lot of good things that come to Congress that
they don't approve, and then conversely, there
are a lot of lousy things that Congress does that
I think would be better left undone. Not only
in Reclamation projects, but many other things.
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Storey:

| see from your résumé that you led a
reconnaissance team in Kenya in 1966. Could
you tell me about that?

Reconnaissance Study on the Kano Plain in

Reedy:

Storey:

Reedy:

Storey:

Reedy:

Kenya, 1966

This is a study. | don't recall how it was
initiated. | should have brought my report on
that. I've got a copy of the report, and | could
bring that out if you would like to see it.

Well, why don't you just tell me about what
you did.

Okay. I can't recall how the project was
initiated, but as far as | know, the Republic of
Kenya-this was just about the time that it did
become a republic.

It was gaining freedom from the British, you
mean?

From the British, yeah. The Mau-Mau
revolution there, the native revolution against
the British rule, and [Jomo] Kenyata was
coming into power as president, and they were
gradually moving the control of the
government from the British to the native
Kenyans. But as I say, | don't recall just
exactly how it was initiated, but in any case,
the Bureau was asked to make a
reconnaissance study of a potential project on
the eastern shore of Lake Victoria in the
western part of Kenya.
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Storey: This is the Kano Plain?
Reedy: The Kano Plain.
Storey: K-A-N-O.

Reedy: K-A-N-O, yeah, Kano Plain. | don't recall the
details of how | was selected for that, but in
any case, | was selected as a team leader.

END SIDE 1, TAPE 1. FEBRUARY 5, 1996.
BEGIN SIDE 2, TAPE 1. FEBRUARY 5, 1996.

Storey: We were talking about the Kano Plain Project.

Reedy: The Bureau had a team in Nigeria doing some
studies there, and we picked up some technical
assistance from them on land classification,
primarily. But this was a three-man team. |
was the leader, Christy Brost [phonetic], an
agricultural economist, and Jack Black—oh, 1
can't remember just what his specialty was-I
guess he was primarily a lands man, but he
needed some assistance on that. But anyway,
we had a three-man team that was invited to go
over there, working through the U.S. A-1-D®
office, to do a reconnaissance investigation of
this Kano Plain Project, on the shores of Lake
Victoria. It was about a 30,000-acre area, so
the minister of agriculture was the one that
assisted us or supervised our work, coordinated
our work, there in the country.

35. United States Agency for International Development (USAID).
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That was one of the few ministries in
Kenya that was not run by a native Kenyan.
This was a gentleman from England who'd
been there for many years, and he was still the
minister of agriculture. They had largely a
British staff. We worked very closely with one
of the men on his staff on the study. They
provided excellent support for us, provided all
their technical data that they had, provided
drivers to take us wherever we needed to go.
So we spent, oh, I suppose about-as I recall, it
was a two-month study, and we must have
spent, oh, probably a fourth of our time out in
the field, and three-fourths in the office
utilizing the data they had there, and making
their studies and discussing the project with the
local people.

Where was the office?
The office in Nairobi.

Weren't you nervous about being there right
after all this disturbance had been going on?

No, no, no, not at all.

It was no problem at all?

No problem at all. No.

What were you studying the Kano Plain for?
For a potential irrigation project.

How would it have been done?
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Probably would have had some kind of foreign
financing, U.S. A-I-D, World Bank. | should
have reviewed the report a little bit. In fact,
again, if you like I could bring that over.

Where would the water come from?

From streams that flow into Lake Victoria. |
don't remember the name of the main river, but
there had been some water supply records
taken—steam flow, which the British had
taken— so we had that data. We had, as |
recall, some basic topographic maps. There
was one or two good dam sites. It was
basically an investiga-tion such as we would
have done in the western United States. We
ended up by recommending that they build a
small pilot project, which would not require a
large storage dam, and there'd be adequate
water for that just by diversion.

This is near the town of Ahero, we called it
the Ahero, A-H-E-R-O, Pilot Project, about
2,000 acres. It's my understanding that that
actually was built. I don't know what the
results have been, how satisfactory it's been.
This was, oh, | suppose—

Well, you were there in April and May of '66.

'66, yeah. But I suppose this may have been
built twelve to fifteen years after we were
there, that | had heard about it, anyway. |
haven't heard anything since. | don't know
what the situation is there now.
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Well, then you had another special project in
Puerto Rico in May of 1968.

Yeah, the Toa Vaca Project.
Let's see, that's B-A-U-T-A dash T-O-A-

Bauta-Toa Vaca Project in Puerto Rico

Reedy:
Storey:
Reedy:
Storey:

Reedy:

Bauta-Toa Vaca, yeah.

Vaca, V-A-C-A, Division Project.
Right.

Tell me what that was about.

Oh, boy, I still have my copy of the report on
that at home, too. | should have reviewed that
before | came this morning.

As | recall, it required a storage dam, the
Bauta Dam, and as | recall, it was a diversion
from the northern part of the island to the
southern part. The southern part is fairly dry,
and most of the precipitation and runoff occurs
in the northern part. So as | recall, it was a
Bauta Dam in the northern part and the
diversion tunnel over to the—I can't remember
if it was the Toa Vaca River, or anyway,
somehow it got that name Toa Vaca on the
southern part of the project—southern part of
the island. 1 should have taken the time over
the weekend to refresh my memory on both of
those projects.
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Storey:
Reedy:

But we had a three-man team that went on
that also. Charlie Le Moyne had been down
there working with the equivalent of the
ministry of agriculture, for the Puerto Rican
government. Then | was selected to go down
there for the longer study. We spent three
weeks down there. Al Gibbs went with me as
the hydrologist, and Bob Valentine was the
geologist, went down there.

One thing, just insert this here, one thing
that I neglected to mention when | was talking
about the necessary studies for a feasibility
study was a thorough geological examination
primarily of dam sites, to determine their
suitability from a geologic standpoint, but also
to determine what treatment the dam site
needed or what would be necessary from a
geologic standpoint, not to make it suitable for
a dam, but to set up a geologic study that
would need to be done to provide adequate
data for preparing a design, such as drilling
and material studies, material sampling, and
things of that sort. But that's a digression,
going backwards.

On the Bauta-Toa Vaca, we spent three
weeks down there gathering data, and then
came back and wrote the report on that
recommending it for construction. As I recall,
it has been constructed.

Was it just an agricultural supply?

As | recall, it was just agriculture. Yeah. No
municipal water supply, as I recall.
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Storey:

Reedy:

Storey:

Reedy:
Storey:
Reedy:
Storey:
Reedy:
Storey:
Reedy:
Storey:

Reedy:

Then I think | see 1974 in Malaysia.

Reconnaissance Study in Malaysia
Yeah. Here again, a study where the Bureau
was providing assistance to the Malaysian
government for reconnaissance evaluation of
some dam sites over there.

One of them was the Batu River Project, B-A-
T-U?

Does that mention it there?

Gombak--

Gombak, yeah, Gombak.

—damsite, G-O-M-B-A-K.

Right.

And then some work on the Klang Gates Dam.
Klang Gates. Yeah.

K-L-A-N-G Gates Dam.

The Bureau had already provided designs and
construction assistance for the Klang Gates
Dam. | think what they wanted to do was raise
that to provide more water storage. That was
not our primary purpose over there. Our
primary purpose was to examine the Batu and

Gombak dam sites for additional irrigation. It
was just a very brief study. We were there, as |
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Storey:

Reedy:
Storey:

Reedy:

Storey:
Reedy:
Storey:
Reedy:

recall, a couple of weeks working through the
equivalent of the Ministry of Agriculture of the
Malaysian government.

Let's see, who were the people on that? |
can visualize them, but | can't think of their
names. We had a design engineer, a dam
design engineer, and a geologist. | was the
team leader of the three of those. Again, just a
quick reconnaissance study in the field of the
possibilities, both from the standpoint of water
supply and geology and agricultural
economics, although we didn't have an ag
economist with us. It was just a design
engineer and the geologist that were—sorry, |
can't think of the names of those people.

In Malaysia, you would have already been the
head of the planning division, right?

Yes, this was in the seventies.

But the two previous ones was while you were
branch chief?

Let's see. | know | wasn't for the Kenya one.
What was the date on the—

The Puerto Rican was in '68.
'68. Yeah, | was still branch chief then.
Okay.

Yeah, and the Malaysia, | was division chief.
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Storey:

Reedy:

Storey:

Reedy:

Storey:

Reedy:
Storey:

Reedy:

Then you also worked in Thailand and the
Philippines?

Well, no, this was just very brief, touching
base with some of the local people in Thailand
and the Philippines, on the return from
Malaysia.

Oh, okay.

We didn't spend any length of time there. The
former Bureau man was a liaison officer with
the Ministry of Agriculture in Bangkok, so we
stopped there and talked with him, and then in
the Philippines, why, we just stopped there
briefly and they took us around one day to
show us some of their potential development.
But no length of time there, no studies
resulting from that.

Nicaragua Study in 1968

Then | guess later in that same year, if I'm-no,
a couple of years later—you were involved in
the San Juan River Project in Nicaragua-

Yeah. Yeah.
—and met with officials in Costa Rica.

Yeah. We'd had a planning team in Nicaragua,
had been there for some time. Wayne
somebody had headed up that team, and they
just wanted me to stop in there, go in there and
review their work. | just spent about a week
there is all.
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Storey:
Reedy:

Then while | was down there, why, this
wasn't anything particular so far as the Bureau
was concerned, but I did go to Costa Rica and
just meet with some of their water resource
people for a couple of days. They had had
people coming up here, as many other
countries did, too, coming up here as a part of
our foreign activities work, to spend time,
weeks to months, here in the Bureau, learning
our procedures and so forth. So I just went
down there, while | was down in Central
America, just went down there and touched
base with them, as far as that was concerned.

What was going on in Nicaragua?

Investigation of a project on one of the
tributaries of-well, let's see, I think they were
looking at some tributaries into Lake Managua,
and also the river which, as I recall, was the
border between Nicaragua and Costa Rica.
They were looking at a potential project there,
also, a storage dam on that. | don't know what
ever happened to those. | don't know whether
the Sandinista government was not interested
in those when they came into power. | don't
know that anything was ever developed in
respect to those projects.

One thing I recall is—and this is sort of a
ridiculous thing to even mention perhaps, but
one thing I recall was that they took us out to
dinner one night, and | had the best beef steak
dinner that I think in my whole life, just
wonderful.
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Storey:

Reedy:

Storey:

Reedy:

In Nicaragua.

In Nicaragua, yeah, Managua. Yeah, that was
an interesting stay.

You also did some very sort of brief consulting
stuff, I guess.

Yeah.

Work in Niger and Senegal regarding the Niger

Storey:
Reedy:
Storey:

Reedy:

River
Niger, Senegal, regarding the Niger River.
Yeah.
Do you remember anything about that?

My part in that was rather small. The United
Nations was interested in helping development
of the Niger. The Niger, oh, let's see, as |
recall, that heads up in Burkina Faso, which is
now-no, that's the—yeah, it heads up there. |
can't remember whether it's still called Burkina
Faso. It was the Upper Volta was the country,
and the Niger flows up in a loop. It goes north
and then east and then down into Niger, and
down through Nigeria. So it was a multi-
country commission that was studying
development of that. They had asked for some
technical and administrative assistance as to
how they should go about that.
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This Club Ami du Sahel,* it's French-
based, obviously from the name, and this came
from the time when those countries, except
Nigeria, were under French control. But again,
it was just a brief coordination study of all the
studies that were going on on the Niger River.
The French pronunciation of that is "nee-jerr."”

Just as an aside, my youngest daughter
spent two years over in Niger in the Peace
Corps, and met her husband over there. So
they got married afterwards. We just had a call
from her yesterday evening that their fourth
child had been born, living back in State
College where he's working on a doctorate in
environmental geography. So this was
interesting. We went and visited her once in
Niger while she was over there, sort of recalled
some of the places that I'd seen while | was at

36. Currently known as Le Club du Sahel according to
http://www.observateurocde.org/news/fullstory.php/aid/120/Le_Club_du_S
ahel_.html, on October 24, 2006, at 9:40 a.m. the purpose is:

"As an informal discussion forum, the Sahel and West
Africa Club creates, promotes and facilitates links
between the OECD countries and West Africa, and
public and private sectors. As an agent of change, we're
working to make development aid more effective.

The SWAC is responsible to the OECD and is led by a
Secretariat of experts based in Paris, with a network of
local correspondents. Our programmes are approved by
a Strategy and Policy Group composed of donor
agencies and the main West African partner institutions
and networks."

OECD is the acronym for the Organization for Economic
Cooperation and Development.
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Storey:

Reedy:

Niamey.* I didn't [get] out in the country at all
either of those times.

What else should we be talking about?
Well, let's see. The one thing that I'd noted

down here that you'd mentioned last time was
about social life.

Social Life in Various Reclamation Offices

Storey:

Reedy:

Storey:

Reedy:

Storey:

Reedy:

Oh, yeah. Tell me about the social life at the
Bureau of Reclamation, in the various offices.
I think we've already discussed Alaska. You
hardly had any time to settle in Washington.

Yeah, that's right.

So I guess what we need to talk about is
Denver.

Yeah. | don't remember ever talking much
about social life in Alaska, either, but—

Maybe we ought to talk about that first, then.

Yeah, just very briefly. It was a small office
there, oh, ten to fifteen people, and, of course,
being a single group up there with a single
objective, why, as I recall, we didn't socialize,
at least our family, didn't socialize a lot with
the other people, having dinner at different
people's houses, because we got involved in
the community life. Both of us sang in a

37.

Niamey is the capital of Niger.
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chorus up there and things of that sort. But we
did get together once a year for a Christmas
party, so that was always fun.

The same thing was true down here in our
Division of Planning Coordination and
Planning Technical Services and several
different other names. We'd have a Christmas
party once a year. | can't remember whether
that was started by my predecessor or not. |
don't recall. But in any case, we had that
Christmas party once a year and we always
looked forward to it.

We started out with an exchange of gifts,
and you're supposed to write a poem to go with
the gift, and while | was looking up some of
this other stuff, | found the poem that I'd
written to Kirkwood, who was chief of our
programs and reports branch. | resurrected that
poem and brought back a lot of memories.
Gradually the idea of the poem sort of got
dropped. We still had the gift exchange. We'd
draw for that and have the gift exchange, and
then | think even that was dropped, but we still
kept having the Christmas party. What we'd do
is have a dinner, a catered dinner, served
dinner. We'd go to a place where they served
dinner, and had a room where we'd go for our
gift exchange, and social get-together
afterwards. That continued for several years
after | retired, and | was invited to those. Leon
Hyatt [phonetic], who became division chief,
continued those. | was always invited, and it
was fun.
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Then along towards the latter part of the
eighties, why, it got so that there were very few
people that | knew, but Lois and I still went to
it. Oh, when was it, late eighties, or perhaps
early nineties, a couple of times they rented a
double-decker bus and took all the people and
the families and the kids. Originally it was just
couples. But when they started doing this,
why, you could bring your kids along if they
wanted to, and they'd drive the whole crowd
downtown to view some of the light
decorations, both downtown and some of the
better houses that were decorated down in that
area, and that was fun.

But | guess even that has gone by the
wayside. With the reorganization here, why,
the people that were involved in that and
interested in it have gotten scattered around so
much in different organizations that it just
wasn't done. They couldn't continue in the
same way. | presume that things got so
scattered here and so perhaps insecure, that this
Christmas party idea just fell by the wayside,
which | think is a shame, because that was
certainly something that was very cohesive for
our division. | think it contributed significantly
to the efficient operation of the division,
because people knew each other on a personal
basis as well as just the job basis, and they
worked together very well. | think those
Christmas parties were an excellent vehicle for
effecting that good cooperation. They were
always a lot of fun.

Storey: You didn't do anything else like potlucks?
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Reedy:

Storey:
Reedy:

Storey:

Well, yeah, we didn't do potlucks, but we did
have a summer picnic. We usually had a
summer picnic, too. | recall a couple of times
we rented or reserved a picnic shelter on 285,
down the other side of Tiny Town. Now, let's
see, it was—I can't remember just where it was,
but it was just off 285, one of the roads that
takes off 285. We reserved that sometimes.
This was always a family deal. Our Christmas
dinners were just for the couples, but this was
always a family deal. We had a committee that
would arrange all of that, and that was another
good way to get together. We played softball
and volleyball at those picnics. Those are the
two main events. | think they contributed to
what | feel is the efficient operation of our
division and its technical work.

What else did | say we ought to talk about?

Well, now, I've got down here offices, and I'm
not just sure what-

When you came to Denver, where was your
office located?

Original Denver Offices in Building 53

Reedy:

Storey:
Reedy:

Oh, yeah. It was in Room 45, which was one
wing of Building 53.

Building 53.
Yeah.
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Storey: What was it like in there?

Reedy: The wing that extended out to the east. It was
sort of primitive. As you know, they'd adapted
Building 53 from its work as a munitions—the
whole operation here in the Federal Center was
originally the munitions manufacturing during
World War 11, and so it took a lot of
adaptation.

We probably had one of the best offices
over there. The best offices were down in the
north wing where the assistant commissioner—
first, the chief engineer and then assistant
commissioner and chief engineer was located.
They were offices that had been designed and
constructed as offices for the munitions
operation. But ours in the wing off the main
building was pretty good, because they could
be divided into offices that were fairly
satisfactory. They had a reasonable ceiling,
not too high, and so they were pretty good.

Our branch, the field investigations branch,
had one room that had a little-well, the branch
chief was on one side of an aisle that went
down not the center of the wing, but off to one
side, and the branch chief and the secretary
were over there. On the other side, why, there
was room for about four or five people, so we
had a pretty good place for our staff. In fact,
for the whole operation of the planning
investigative planning people, project
investigations people, was pretty good. Randy
Riter's office was down at one end.

Oral history of William W. (Will) Reedy



248

Design and Construction Staff Offices in
Denver

The design and construction people, they
were out in this huge building that was
designed for munitions manufacturing, and it
was completely open. They had the skylights
up there on the side and the roof, and it was
completely open up there, and when the
skylights were open, as you may have heard,
birds would fly in and perch up on the rafters
up there and do their thing sometimes, and |
guess some of the people who were working
on designs and drawings, they had to be pretty
careful. It was certainly not an ideal office
situation, and it was difficult to heat in winter.

"...we were all happy to see the advent of
Building 67 .. ."

So we were all happy to see the advent of
Building 67, because it improved our office
conditions significantly.

The labs at that time were over in Building
56, where they have been in all the time, and |
guess their situation is more satisfactory than
ours [was], because for laboratories, the large
open space of the munitions buildings was
more easily adaptable or more conducive to a
good operation of laboratory facilities, such as
the hydraulics lab, which requires lots of
space.
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Storey:

Reedy:

Storey:

Reedy:

Storey:

Reedy:

Do you remember anything more about the
move? What were people saying about the
new building?

I don't remember that there was any major
concern about it. | think most people were
happy to get in here.

Of course, Dominy did a big fight with GSA in
order to build this building.

Yeah, | know. I'm trying to think. There have
been a lot of changes in the building use here
since then. We had separate offices for branch
chiefs, then sort of a bull pen for most of the
rest of it. There was a move at one time to—of
course, they had the offices divided off. There
was a move at one time to get rid entirely,
which has been done subsequently, to get rid of
the partitions, but that was not implemented
when | was here. Subsequently, they've gone
to the open space and the head-high partition-
ing, rather than up to the ceiling. How do
people feel about that now here? Do they like
that?

Well, some people like it and some don't. My
only concern is there isn't enough space for all
the files I want to keep.

What else did you write down?

Oh, let's see. Well, look up Dad's career in
Reclamation, | mentioned that; bring the
Harvard book; résumé with duties, | got that;
organization chart; changes in planning from
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early days to retirement, and we sort of
discussed that; Manny Lopez—

END SIDE 2, TAPE 1. FEBRUARY 5, 1996.
BEGIN SIDE 1, TAPE 2. FEBRUARY 5, 1996.

Storey: This is tape two of an interview by Brit Storey
with William W. (Will) Reedy, on February 5,
1996.

Yes.

Reedy: One thing I was trying to find, and I couldn't. 1
suppose you've heard the saying, "That's all
bound up in red tape."

Storey: Yeah.

Reedy: You've heard that. Well, they actually used to
use red tape, and I've got a little spool of red
tape that my dad had when he worked for the
Bureau of Reclamation, the Reclamation
Services as it was at one time, and when they'd
have files that they wanted to take out of the
file and set aside, they'd pull that out and they'd
bind it up in red tape. That's where that saying
came from. They actually used red tape for
binding stuff up, and I've got some of that old
red tape. | wanted to bring it to show it to you
and | couldn't find it. But it's true. Itisn't just
a fictional saying, "is all bound up in red tape."”
It's actually happened, and I've got some of
that red tape. | wish I could have found it.
That's all 1 had. We've covered pretty much
everything else.
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Storey:

Reedy:

Storey:

Reedy:

Storey:

Reedy:
Storey:
Reedy:
Storey:

Reedy:

Storey:
Reedy:

Storey:

Okay. Well, if you can't think of anything else.
Is there anything you think of that you would
like, from our discussions, that | think |
mentioned that you'd like to have me bring for
you to see or anything?

No, I don't think so.

Would you like to have my dad's—the details of
his time with Reclamation?

Yeah, I'd like to add that to your file, if you
can find it.

I'll keep looking for that.

Good.

If not, I'm sure my brother can send it to me.
Good. | appreciate it.

Now, do you want me to mention to him the
possibility of your talking with him back there
when you're in Washington sometime?

Yeah, you might see if he's willing.

Okay.

Well, in that case, I'd like to ask whether or not
you're willing for the information on these

tapes and the resulting transcripts to be used by
researchers.
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Reedy:

Storey:

Absolutely.

Good. Thank you very much. [Tape recorder
turned off.]

Well, after we quit talking, you mentioned
that you had a story about your brother on the
Grand Valley Project.

Brother Placed the First Shovelful of Concrete

Reedy:

Storey:

Reedy:

Storey:

Reedy:

in the Grand Valley Diversion Dam

Yeah. Dad was the construction engineer for
the Grand River Dam, and my brother was
about, oh, four years old when then went down
there, and my older sister was about two. But
we have a picture at home showing my brother
putting the first shovelful of concrete into the
Grand River Dam for construction.

Into the diversion dam.

Into the diversion dam, right. We haven't had a
lot of other pictures, but this is one that's
particularly interesting showing his early
Reclamation career.

That's very interesting. Good. Thank you very
much.

You're welcome.

END SIDE 1, TAPE 2. FEBRUARY 5, 1996.
END OF INTERVIEWS.
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FERSONAL QUALLFICATIONS STATEMENT

“REEDY, William W. February 12, 1973

20. Experience

1)

@)

(3)

50 Hychmegists,
Supervise: 3 professional (enginecrs,,metecrologists, economists, soil
sclentists, operations research amly-tg} socal factees anailpit)

0% secretarial and clerical

I am bla for devel and application of technical standards and
procedures, for review of project investigation programs carried out in the
Reglons, and for coordination of these programs with activities of other
staff in the E&R Center. Through subordinates, I supervise engineers,
hydrologists, soil scientists and economists who provide assistance to
Regional and other offices on technical aspects of investigations, including
collection and interpretation of physical data and development of multi-
purpose, oulti-objective plans. These studies include such aspects as
hydrology (water supply and utilization, flood and sedimentation studies),
land use planning, plen formulation, and economic and ﬂnaneial anllysis
My staff also performs such special tasks as devel of
simulation models (of river systems, of ground unter, return flow lnd
salinity problems), use of water and water scheduling on irrigation
pruject:, lnd porfo:nnn:a and monitoring of planning research for water

P ble for technical training of planning
personnel and for H:n 1oan program for small projects and distribution
systems.

I was ble for dewel and application of technical standards and
procedures utilized in field investigations, for review of project investigations
programs carried out in the Regleons, and for coordination of these programs

with the technical staff activities of the Office of Chief Engineer (OCE). I
supervised engineers who provided assistance to Regional and other offices on
technical engineering aspects of project investigations, including collection
and interpretation of physical data and development of multi-purpose plans.
Coordination with other divisions in OCE involved geologic investigations,

design data requiresents, preliminary designa, construetion cost estimarss,
operation and maintenance cost u:l-ar_en, and drainage and ground water studies.

I advised field offices of Burcau of Reelamation in Pacific Morthwest, Upper
Colorado and Great Basins, and Alaska in conduct of enslneer!.ng anutiss:ions
of single and mltl-pnrpose water T devel iewed planning

‘reports prepared by these offices to determine technical adequuy of engineering

phases, especially formulation and selection of project plan and completencss of
of imvestigation. I coordinated consideration by Denver Office technicians of 1s
classification, hydrology, drainage, surveying and mapping, foundation and
materials exploration, designs, cost estimates, and econemics, 1 reviewed con-
siderations of provisiens for multiple purposes and joint uses of facilitius,
choices between alternative routes and features, econcmic sizes of project works,
and similar problems.
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FERSONAL QUALIFICATIONS STATEMENT

“REEDY, William W. February 12, 1973

20. Experience

&)

1 reviewed portions of project planning reports and appendices for adequacy,
completeness, and sufficiency to support engineering conclusions, Paid special
attention to operation and maintepnance costs, capacity of project facilities,
and provisions for multiple purposes. I reviewed technical aspects of
preliminary plans en such subjects as surveying and mapping, geology, clearing
rights-of-way, utility locations, sunicipal and i{ndustrial water requirements,
and pollution control. I prepared special speeches and papers requiring
knowledge and ability to write technical engineering subject matter in a clear,
coneise, and well-organized manner. I maintained the official Bureau lists of
names of projects and structures.
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Registered Professional Engimeer, Colorado

Participating author, Design of Water Resource Systems, Harvard Press, 1962
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presented as 15th Samuel Avery Memorial Lecture, University of Nebraska, Nov. 1966)
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Appendix B: William W. Reedy Biographical Data

BIOGRAPHICAL DATA FOR
WILLIAM W. REEDY

ACADEMIC
Attended: 1936-39
Degree: Bachelor of Science in Civil Engineering with
distinction
Honors: Sigma Xi, Sigma Tau (subsequently absorbed into

Tau Beta Pi)

Water Resources Fellowship, 1956-57
Master in Public Administration, 1957
Contributing author, i

Harvard University Press, 1962

EROFESSIONAL CAREER

Bureau of Reclamation, 1935-80, serving in Idaho, Alaska,
Washington, D. C., and Colorade. Increasingly
responsible positions in water resource planning; final
position was Chief, Division of Technical Planning
Services, 1970-80. Through a technical staff was
responsible for development of technical planning
standards, guidelines, and procedures and for adequacy
of technical planning studies for Reclamation water
resource projects. Studies included engineering
surveys, water supply, flood hydreology, sedimentation,
water guality, land resocurces, agricultural economics,
resource economics, environment, and public
involvement. A particularly significant assignment was
as hydrologist in the Alaska District Office, as the
Bureau made its initial studies of potential water
power development in Alaska.

Received the Honor Award for Distinguished Service frem the
Department of the Interior, October 21, 1990.

Was team leader for a reconnaissance study of the Kano Plain
Project, Kenya, April-May, 1966. (See attached
report.)

Was team leader for a feasibility study of the Bauta-Toa
Vaca Diversion Project, Puerto Rico, May 1968. (See
attached report.)

Was leader of a team that developed and discussed technical
and administrative aspects of an agreement with the
Government of Malaysia for study of the Batu River
Project, the Gombak Damsite, and raising the existing
Elang Gates Dam (July 1974). The agreement was
developed cooperatively with persennel of the Malaysian
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Division of Irrigation and Drainage and the U. 5.
ssy.
Following the consultation, the team reviewed potential
water resource development projects with government
officials in Thailand and the Philippine Islands.
There were followup consultations with Malaysian
officials and the Embassy staff in December 1977.
Reviewed progress of a study of the San Juan River Project
by a Bureau of Reclamation planning team in Nicaragua.
Also met briefly with water resource officials in Costa
Rica, July 1976.
Participated in the following short-term meetings and
consultations with representatives of the U. S. Agency
for International Development and others:

In Niger and Senegal to discuss a potential United
Nations Development Program study of the Niger River
Basin. Met with representatives of the basin
countries, the Niger River Commission, and the Club
Amis du Sahel. October 1976.
In Paris to discuss the terms of reference for the UNDP
contractor to perform the study of the Niger River
Basin, January 1977.
In Birkina-Faso (then Upper Volta) for further
discussions of the study of the Niger River Basin,
February-March 1977

Lectured on water resource development at a seminar
sponsored by the Japanese Ministry of Construction, in
Kyoto, Japan, March 197a.

Was leader of a team sponsored by USAID that prepared a
report supporting implementation of the first stage of
an action plan for development of the resources of the
Gambia River Basin in West Africa. Study of the action
plan was sponsored by USAID and UNDP in cooperation
with the local countries and potential donor nations.
July 1980. e

Was consultant from 1981 to 1552 to the GOC Joint Venture
(Getty 0il Expleration Company, Cities Service Company,
and Chevron Shale 0il Company) for study of a potential
project to provide water for development of oil shale
in western Colerado.

Member of American Society of Civil Engineers from Student
Member at University of Nebraska to current Fellow
grade.

Delivered 15th Annual Samuel Avery Lecture at University of
Hebraska on November 10, 1966. Title was "Water -
Everybody’s Problem". Lecture was subseguently
published in the Bulletin of the American Water
Resources Association, March 1967.

Was joint author of a paper, "Making Weather Modification a
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Working Partner in Water Resources Development",
published in the Proceedings of the First Hational
Conference on Weather Modification, Albany, New York,
April 29-May 1, 1968.

Lectured on River System Planning at a University of
Nebraska Short Course on "River Systems" at Lincoln,
Nebraska, July 25-26, 1972.

Presented two papers at conventions of the American Society
civil Engineers:

"The Grand Valley Project”, presented at the ASCE
National Water Resources and Ocean Engineering
Convention, San Diego, California, April 5, 1976.

"Water for the Valley of the Sun", presented at the
ASCE Annual Convention and Exposition,
Philadelphia, PA, September 30. 1976

COMMUNTTY ACTIVITIES

Played cello in the Jefferson Symphony Orchestra (a community
orchestra in Golden, Colorado) from 1956 to the present.
Has served on the JSO Board of Directors and was vice-
president from 1981-85.

Has been a member of First Presbyterian Church of Lakewood,
Colorado, since 1955. Has served as a Deacon and has
also served 15 years on the Session, including chairmanship
of the Worship and Music and Stewardship committees. Was
coordinator of peacemaking activities from 1985-50, and was
chairman of the Social Justice and Peacemaking Committee,
1991-92. Was chairman of two organ committees, the first to
purchase and install a pipe organ and the second for a major
upgrading of the organ. In 1988 chaired a task force to
study, with major input from the congregation, the long-
range program needs of the church. Was a delegate from the
Presbytery of Denver to the 202nd General Assembly of the
Presbyterian Church (U.S.A.) in Salt Lake city, Utah, June
1990. *

Together with his wife, Lois Hammond, (UNL 1940), started square
dancing in Boise, Idaho, in 1947 and organized the Boise
Valley Square Dance Association with 19 member clubs. Alsc
organized the Gastineau Channel Square Dance Association in
Juneau, Alaska.

Life member of UNL Alumni Association (No. 1154). Was president
of Coloradans for Nebraska in 1967-68.
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Appendix C: Small Projects Loan Program

82611 Frojects Loun Frogras

One izportens progrez thet wes under the Divielon of Froject Investige-
4ions (@lsoc celled she Divieion of Plenning Joordine+ion) wes +he 3mall Frojects
Losn Frogre=z or jus+ she Loan Prograz. As I recell, ¢ne progre= wes ssarted in
+h8 1960's with the pmassge of the Smell Projenﬁ::’;y the U. 5. Congress. The
sc+ provided funds at e low inserest rete for soell privese irrigation dissrices
or projects sc the+ they could repeir or upgrede their exiseing facilitlies.
Xoney wes suthorized ennuelly by Congress ¢o fund work under the &ot.

£11 the work was +he resconaibilisy of 4he individuel dissricss. They
would consract privately for the necessary sngineering studies end for the
project cons+ruction or rehabilitesion.

4 Loen Progras Office wes esteblished in the Division of Project Invea+i-
gitions, end the posislon of Loen Engineer =es established for sn engineer to
work with +he dis+ricts 4o be sure +hes she work done by +he dissricss wes
sdoquesely performed. The Losn Englneer worked closely wish +he dissrics
espffe ond their consulisnss in developing plers YENEEEEEE and cost oatiooetes,
prepering reports, prepering +he necessary docuzents for gessing the losn ,
snd contrecsing for the epproved comstruction. The Losn Engineer would sign
off on +he projecs when conmstrucsion wes completed.

The fire+ Loen Enginesr wes Fex Reed; ho deserves the credis for develop-

ing en effecslve progrea end implezenting 14 with +he

private districes.
Pollowing Rex ss Loen Enginesr wera Bob Buste, Del Flaisense, end Aon Willhige.
I den't know the present stmtus of +he program, whether or no+ 14 i

9+ill in oparssion.

Bureau of Reclamation History Program



267

For & siscle reservolr operstion ssudy +he besic dets nesded Bras
records or sssimetes of sérecs runoff s the reservolr site and 408 diversion
pite; estizases of dessnd on stresz flews for irrigesion, ounicipel wator
suprly, power generation, snd z8inteining stream flows, 4o naze some of t-e
zos+ iz-ortens dezands, sleo roservoir cepeci+y required for flood centrel;
end topographic mapping dpts for propering aree snd cepeclsy 4+8bles of the
resarvolr aite, showing weter surfece sres end reservoir cepecity for differens
weter surface slevetiona.

4 besic simple meshod of essime+ing stree= flow 84 8 site whers there
are oo long term records is to0 prepers &rnrh or curve gorraliilng memthly
rupoff st the proposed reserveir or diveorsion site, which zsy heve s sheortg
period of resord, with concurrent runoff et & streem locaticn where thers is &
aignificently longer period of record. I+ mey be necessery to draw mers than
one curve for different oontha or rericds throughout the yesr. From thess
crfvu or correlations, 14 is possible to estimete runoff e+ the desired
lomaticn by entering the curve with the runoff froz the.long=-term records on
one exis end reeding +he corresponding es+imeted ruroff sy the desired aite
en the other axis. I+ is desirsble o include long-term pericds of drought
or low funoff in "znudy 4o deterzine possible runoff evailsble during s
eriticel pariod of reservoir operasion.

Esgizaten of potentlel demend for irrigs+ion are derived beginning with
&n sgsipste of water reguirements for & 4yplcel ecre of posentlelly irrigeble~
lend. Estizs+es of potensial consumptive use per ecre by crops &rc besed
pricerily on tempereturfdess end 4ype of crop. To be aure #hat sll eropped

lsnd hes snouzh Weter +0 moct consuzptive use requirements, surplus water zusg

be epplisd 4o she land, rh,ﬁxcns floming a:':wuy ws surfece drainsge or sub-
surfaze dreinegs. Finelly, allowence cus+ be zeds for lossss im cenveying erd
digsribuiing 4+he wesor 40 4¢he lends. The per—scra requiresent i¥ then mulst-

plied byv ¢he nugher of irrigeble sores thas cen be served 4o obssin ++e so4sl

demsnd on the streses or +he rnnrva.ﬂ; for irriza+ion.

Oral history of William W. (Will) Reedy
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Otrer procedures ece uped 40 sssizass weser roquirements for sunicipel
sater supply end sinlzuz siress flows end required reservoir-casaci+y +o store
runoff for flocd consrel.

ires snd sspaclsy curves for +he reservoir ers prepered froo topographic
meps of the reservolr site either from =eps prepered by sepping sgencies such
&8s the U. 3. Geologicel Survey or preparsd from field surveys of +he gpecific
site. From the mep dessrzine 4he &rse s+, for exeaples, esch +en-foo4 difference
in elevetion. Aversge +he ores in ecres s+ successive ten-food contours,
ouleiply by +en, end the resuls in +he reservoir capeclsy betveen tne 4vo
contour alevesions. From +hese dess, vou cen drew survee shoming she reservoir
srea ond cepecity versus elevesion beginning et +he :o!io: of the sarvoir.

From 2l 4hese de+m you gen parfors & siople operaesion s+éudy. For exemple,

LY |

CONpETS enmmmsruwel? o o oppeciflc condh wish a

skle runoff in the+ sonth.

If +rare is surplus ~uw sf7, the surplus would be s+crel in +he reservoir; 1if

shere is insufficlens ru-off 4o mec# +%: Jovw

., atoréze would be relessed freas

the remervelr. Jom i

ng +he progess throy

out +he period of racorded and

developsd runoff would help detormine the reservoir cepscity needed +o store

enouzh sater during periods of surplus flow in order 4o heve enough during
periode of insufficient flow.

Por operasing %nwerplnm 84 & reservoir you resd the flow eveilable 40
run through 4he powerplant durirg 2 monsh, 476 sveraze hesd on sha turbines
during 4he =onth, end epply eppropriste fecéoms +o sasime+s +he smount of energy
genereted ﬁll'ina the zonth. Reservolr operesiion would be eimilér 4o that
described :-u;: for irrigesion.

The sbove are very s

le sxasples, but they illus4rete besic procedures

forz parforming weter supoly s+udies,
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